
نایب رئیس بانوان فدراســیون پزشکی ورزشی درباره نحوه 
فعالیت  ورزشی زنان شــاغل در محیط کار و فعالیت گفت: 
یکــی از عواملی که  باعث چاقی و بروز دردهای عضلانی می 
شود نشستن بیش از حد است  بر همین اساس به زنان شاغل 
توصیــه می کنم هر چهل دقیقه یکبار با  فقر حرکتی جدال 

کنند. 
امروزه با تغییر بافت زندگی، شــکل و شیوه انجام کارها هم 
بسیار تغییر  کرده و اکثر کارها با نشستن یا انجام یک سری 
حرکات ثابت انجام می  شــود. به همیــن جهت بیماری ها 
و امراض بیشتری مانند دیســک،  سیاتیک، چاقی و دیابت 
کارکنان را تهدید می کند؛ امراضی که ریشه  در کم تحرکی 

دارند. 
به همین دلیل توســعه ورزش در میان زنان شاغل به دلیل 
اینکه ســلامتی  آنها را تضمین و بهــره وری و کارآمدی در 
محل کار را افزایش می دهــد  یکی از ضرورت های زندگی 
ماشینی امروزی شده است که بهانه ای  شد تا دومین روز از 
هفته ملی سلامت بانوان به فعالیت جسمانی در  محیط کار و 

تحصیل نامگذاری شود. 
ضمن این که به باور کارشناســان، حضــور زنان در میدان 
فعالیت های  ورزشی و تربیت بدنی، به عنوان نیمی از پیکره 
جامعــه ضرورتی  انکارناپذیر و حیاتی در تامین ســلامت و 
بهداشــت جسم و روان و  پیشــگیری کننده انواع انحرافات 
اجتماعی، کاهش هزینه های درمانی و  افزایش تولید و بهره 
وری اســت و از آن جا که با افزایش ســن، پوکی  استخوان 
ناشی ازکم تحرکی نمود پیدا می کند و این جمعیت عظیم 
را با  مشــکلات فراوان روبه رو خواهــد کرد، ترویج فرهنگ 
ورزش  بخصوص برای زنان شاغل، ایجاد فضای ورزشی امن 

و قابل اطمینان  از نیازهای مبرم جامعه عنوان می شود. 
موضوعی که »لاله حاکمی« نایب رئیس بانوان فدراســیون 
پزشکی  ورزشی به آن اشــاره کرد و گفت: تراکم استخوانی 
در میان زنان تا ۲۵  ســالگی افزایش پیدا می کند و از آن به 
بعد کم می شود تا آن جا که در  دوره ای هورمون ها متوقف 
و یائســگی نزدیک می شود. در این بازه  زمانی، سرعت افُت 
تراکم استخوان زیاد می شود و احتمال شکستگی  های ناشی 
از پوکی اســتخوان که عوارض بسیار زیادی می تواند داشته 

 باشد رو به افزایش می نهد. 
وی افزود: بر همین اساس می گوییم که زنان در دوره های 
مختلــف  زندگی احتیاج به فعالیت های فیزیکی دارند و اگر 
بخواهیم روی برنامه  تراکم استخوان خوب کار کنیم باید از 

بچگی به فکر آن باشیم. 
نایب رئیس بانوان فدراســیون پزشکی ورزشی، شایع بودن 
بیمــاری های  قلبی و عروقی و دیابت و چاقی در میان زنان 
را علت توجه بیشــتر به  فعالیت ورزشــی زنان عنوان کرد و 
یادآور شد: همه این موارد می تواند  با ورزش و نگهداری وزن 
با رژیم غذایی ســالم کنترل شود. ضمن این  که افسردگی و 
اضطراب در زنان شیوع زیادی دارد که ورزش می  تواند هم 
در پیشگیری و هم در درمان موارد خفیف و متوسط کمک 

 کننده باشد. 
وی خاطرنشــان کرد: علاوه بر ورزش هایی که وزن بر روی 
آن باشد،  استفاده از مواد لبنی و ویتامین  D  به اندازه کافی 
ضرورت دارد. منظور  از این نوع ورزش ها این است که شنا و 
دوچرخه سواری گرچه  ورزش خوبی است اما بر روی تراکم 

استخوان تاثیر مستقیمی ندارد. 

ë  ورزش های کششی و پیاده روی لازمه زندگی
کاری

حاکمــی در ادامه این گفت و گــو، درباره نحوه ورزش زنان 
شاغل در  محیط کار و فعالیت در جهت پیشگیری از چاقی و  
اضافه وزن، اظهار  داشت: یکی از عواملی که باعث چاقی می 
شود نشستن بیش از حد است  تا آن جا که حتی اگر کسی 
روزی یک ســاعت هم ورزش کند ولی سه  الی چهار ساعت 
مرتب بنشیند متابولیسم بدن کاهش یافته و احتمال چاقی 

 افزایش می یابد. 
وی به زنان شــاغل توصیه کرد: هر چهل دقیقه یکبار به هر 
بهانه ای که  شــده از ســرجایتان بلند شوید، دوری بزنید و 

سعی کنید از پله بجای  آسانسور استفاده کنید. 
وی افزود: زنان شــاغل باید حتــی المقدور تلاش کنند اگر 
با ماشــین به  محل کار می روند مقداری دورتر نگه دارند و 

مابقی راه را پیاده طی  کنند. 
نایــب رئیس بانوان فدراســیون پزشــکی ورزشــی درباره 
راهکار پیشــگیری  از بروز دردهای عضلانی و قوز کردن هم 
خاطرنشان کرد:  به طور  معمول وقتی با کامپیوتر یا موبایل 
کار می کنیم، گردن به جلو می آید و  حالت قوز کردن پیدا 
می شود که دردهایی که در پشت احساس می شود  به خاطر 

کشیدگی این عضلات اتفاق می افتد. 
وی ادامه داد: بنابراین حرکات کششــی کمک کننده خوبی 
است. برای  این کار لازم است هر چهل دقیقه یک بار حرکات 
کششــی مانند کشیدن  دست ها به بالا یا در پشت سر قرار 
دادن و همچنیــن حرکت گردن بر  خلاف جهت خم شــده 

انجام شود. 
حاکمی مناســب و استاندارد بودن صندلی و ارتفاع میز را از 
دیگر  مواردی عنوان کرد که مانع بروز دردهای عضلانی می 
شــود و افزود:  این ها کارهایی است که در حالت نشسته در 
محــل کار می توان انجام  داد تا محیط کار ســخت و عذاب 

آور نباشد. 

محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی از آغاز ثبت نام 
طرح اقدام ملی  مســکن در ۱۰ اســتان کشور از 
۱۵ آبان خبر داد و گفت: احداث ۱۸۰  هزار واحد 

مسکونی در حال انجام است. 
اسلامی گفت: تفاهمنامه هایی با بنیاد مستضعفان، 
ســتاد اجرایی فرمــان  امام خمینــی)ره(، وزارت 
آموزش و پرورش، وزارت دفاع و وزارت  کار، تعاون 
و رفاه اجتماعی برای خانه دار شــدن شاغلان آنها 
امضا شد  و وزارت راه برای سایر نهادها و سازمان ها 
آماده همکاری در  خصوص طرح مســکن اســت. 
وظیفــه وزارت راه و شهرســازی به لحاظ  قانونی، 
ایجاد زمینه و بستر لازم برای خانه دار شدن اقشار 

متوسط و کم  درآمد جامعه است. 
وی با اشاره به اینکه رونمایی و آغاز ثبت نام طرح 
اقدام ملی مسکن به  صورت همزمان در ۱۰ استان 
کشــور به صورت سراســری آغاز می  شود، گفت: 
تفاهم نامه هایی با بنیاد مستضعفان، ستاد اجرایی 
فرمان  امام خمینی)ره(، وزارت آموزش و پرورش، 
وزارت دفــاع و وزارت  کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
برای خانه دار شدن شــاغلان آنها به امضا  رسیده 
و وزارت راه برای ســایر نهادها و سازمان ها آماده 

همکاری در  خصوص طرح مسکن است. 
وی با بیان اینکه از بدو ورود خود به وزارتخانه راه 
و شهرسازی دو  موضوعِ تکمیل واحدهای مسکونی 
مهر و همچنین تولید ۴۰۰ هزار  واحد مسکونی در 
قالب طرح اقدام ملی مسکن را در دستور کار خود 
 قرار داد، گفت: در خصوص مسکن مهر تلاش شد 
تا موانع واحدهای  باقیمانده  که پرونده های قضایی 
ندارند، رفع شــود و با مشــارکت مــردم و  تامین 
بخشــی از منابع مالی واحدها به اتمام برسند که 
تاکنــون کار ۱۴۵  هزار واحد از بــدو ورود من به 

وزارتخانه به پایان رسید. 

ë  بهره برداری از ۱۴۵ هزار واحد مسکن
مهر در سال ۹۷ و ۹۸ 

وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بیش از ۱۴۰ هزار 
واحد مســکن مهر  نیز آماده است تا انشعابات آن 

وصل شود و  مورد بهره برداری قرار  گیرد. 
اســلامی افزود: ۱۰۰ هزار واحد مسکونی مهر نیز 
بدون متقاضی هســتند  و مشکلاتی دارند که باید 
برطرف شوند. حل مشکلات این تعداد  واحدهای 
مســکونی و تکمیل واحدهای فــوق با همکاری 
بنیاد مسکن  انقلاب اسلامی، سازمان ملی زمین و 
مسکن و شرکت عمران شهرهای  جدید در دستور 
کار قرار دارد و خوشــبختانه با تلاش در حال ریل 

 گذاری در مسیر واقعی خود است. 
وی اظهــار امیدواری کــرد تا اتمــام واحدهای 
مســکونی مهر بدون  پرونده های قضایی و حقوقی 

تا پایان امســال انجام شــود. وی همچنین  اعلام 
کرد: برخی از واحدهای مسکن مهر که پرونده های 
حقوقی و  قضایی دارند بایــد در مراجع و محاکم 

قضایی تعیین تکلیف شوند. 
عضو کابینه دولــت دوازدهم همچنین محور دوم 
فعالیت های خود و  مجموعه وزارت راه و شهرسازی 
را در خصوص بخش مســکن، برنامه  ریزی پایدار 
بــرای تولید مداوم و مســتمر مســکن عنوان و 
خاطرنشان  کرد: وظیفه وزارت راه و شهرسازی به 
لحاظ قانونی، ایجاد زمینه و  بستر لازم برای خانه 
دار شــدن اقشار متوسط و کم درآمد جامعه است 
که  در این راه تلاش شــده است تا با به کارگیری 
تمامــی ظرفیت های مردمی  و تســهیل در کارها 

بتوانیم نهضت خانه سازی را ایجاد کنیم. 

ë  آغاز عملیات اجرایی ۱۸۰ هزار واحد
طرح اقدام ملی مسکن

اســلامی توضیح داد: ارایه طرح اقدام ملی مسکن 
و احداث ۴۰۰ هزار  واحد در دو ســال ۹۸ و ۹۹ از 
برنامه های وزارتخانه اســت که به جدیت  در حال 
دنبال و پیگیری است. هم اکنون برنامه ریزی در 

این باره آغاز  شده و زمین ها شناسایی شده اند. 
وزیر راه و شهرسازی یادآوری کرد: در حال حاضر 
عملیات اجرایی   ۱۸۰ هزار واحد آغاز شــده و در 

دست اجرا قرار دارد. 
سیاستگذار حوزه مسکن کشور با تاکید بر اینکه در 
طرح اقدام ملی  مسکن تلاش فراوانی شده تا تجربه 
دولت های گذشته در تولید مسکن در  مناطقی که 
فاقد متفاضی و بدون زیرســاخت های لازم است 
انجام نشــود،  تصریح کرد: تمامی تلاش در طرح 
اقدام ملی مسکن این اســت که  زندگی مردم در 
واحدهای مســکونی و در محلات شان مناسب و 

مطلوب  باشد. 
اســلامی همچنین اعلام کرد: سامانه ای طراحی 
شده که محوریت آن  بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
است و به صورت پایلوت ثبت نام طرح  اقدام ملی 
مســکن در این سامانه و در اســتان کرمان انجام 
شد که  غربالگری در این خصوص به پایان رسیده 

است. 
وزیر راه و شهرســازی همچنین سه شرط اصلی 
ثبت نام در طرح اقدام  ملی مسکن را شروط قانون 
ســاماندهی زمین و مســکن عنوان کرد و  گفت: 
تاهل، سابقه سکونت در شهر موردتقاضای مسکن 
و همچنین عدم  بهره مندی از امکانات و تسهیلات 
دولتی در خرید واحدهای مسکونی  از جمله شروط 

ثبت نام در این طرح است. 

ë  رونمایی و آغاز ثبت نام طرح اقدام ملی

مسکن از ۱۵ آبان

به گفته وزیر راه و شهرســازی، آغاز ثبت نام طرح 
اقدام ملی مسکن در   ۱۰ استان کشور و همچنین 
معرفی ســامانه بنا بر وعده ای که اعلام شد  در ۱۵ 
آبان انجام می شود و در همان روز پذیرش در ۱۰ 

استان آغاز  خواهد شد. 
اسلامی با یادآوری این مطلب که آغاز طرح اقدام 
ملی مســکن در  کلانشــهرها و از جمله تهران با 
حضور رییس جمهور در ماه های گذشته  آغاز شد، 
توضیح داد: در شــهرهای جدید اقدامات احداث 
حــدود ۶۷ هزار  واحد طرح اقدام ملی آغاز شــده 
است و  در شــهرهای جدید پیرامون  کلانشهرها 
که جامعه هدف این شرکت است زمین در اختیار 
پروژه  طرح اقدام ملی قرار می گیرد تا جامعه هدف 
این طرح بتوانند بهره منــدی  لازم را در خصوص 

رفع نیاز مسکن داشته باشند. 
این مقام مســئول و سیاستگذار با تاکید بر اینکه 
مجموع اقدامات اشاره  شده با هدف جریان سازی 
تولید مسکن و کسب اطمینان و اعتماد مردم  برای 
تولید مسکن در مناطق شهری است، گفت: احداث 
۴۰۰ هزار  واحد مسکونی در سال های ۹۸ و ۹۹ و 
همچنین سالانه ۲۰۰ هزار  واحد مسکن روستایی 
از جمله برنامه هایی اســت که در دستور کار  قرار 
دارد. در نظر داریم تا این تعداد را به رقم ثابت در 
سال برسانیم و  در دولت های آینده این طرح ادامه 
یابد. وی در عین حال در بخشی از سخنان خود به 
تحولات سال گذشــته و  التهابات اقتصادی کشور 
که تاثیری عمیقی بر بخش مسکن گذاشت  اشاره 
کرد و خاطرنشــان کرد: بــا مجموعه برنامه هایی 
که تــدارک دیدیم  تلاش کردیم تا التهابات بخش 

مسکن را کنترل کنیم. 
اسلامی تاکید کرد: تلاش شده تا پروژه های طرح 
اقدام ملی مسکن در  نقاط مستعد هرچه سریع تر 
و توســط خود مردم و بخش خصوصی آغاز  شود. 
ضوابط نیز بدین گونه اســت که در نقاط مستعد، 
زمیــن عرضه و  در صدور پروانه های ســاختمان 
تسریع ایجاد می شود به نحوی که با  سهولت زمین 
در اختیار واجدان شــرایط قــرار بگیرد و عملیات 
ســاخت  وســاز و احداث واحدهای مسکونی آغاز 

شود. 
وی همچنین گفت: در نظر اســت تا در برخی از 
مناطق مستعد زمین به  صورت گروهی در اختیار 
متقاضین قرار گیــرد تا متقاضیان خود به  صورت 

گروهی اقدام به ساخت و ساز کنند. 
وزیر راه و شهرســازی، تجربه ها و تسهیلگری های 
بنیاد مســکن انقلاب  اســلامی را در تهیه نقشه، 
طراحی و جواز ساخت و ساز موثر برشمرد  و تاکید 
کرد که از این تجربیات نهایت بهره برده می شــود 

و در عین حال،  پشــتیبانی و نظــارت فنی ارایه 
خواهد شد تا بخش زیادی از واحدهای  مسکونی با 

مشارکت واقعی مردم احداث شوند. 
ë  آمادگی وزارتخانه راه و شهرسازی برای

ساخت مسکن با دستگاه ها و  وزارتخانه ها
عضو کابینه دولت دوازدهــم همچنین در بخش 
دیگری از صبحت های  خود اعلام کرد: همزمان با 
اجرای طرح اقدام ملی مســکن، چند طرح  دیگر 
همزمان در دســتور کار قــرار دارد. احداث ۱۰۰ 
هزار واحد  مســکونی برای نیروهای مسلح، طبق 
تفاهمنامه منعقد شده بین وزارت  راه و وزارت دفاع 
در دستور کار قرار دارد. در این طرح، در مناطقی 
 که وزارت دفاع خود زمیــن دارد اقدامات احداث 
شــروع شده و در  مناطق دیگر با کمک وزارت راه، 
زمین های موردنیاز در اختیار  نیروهای مسلح برای 

احداث واحدهای مسکونی قرار می گیرد. 
اسلامی دیگر اقدامات وزارت راه و شهرسازی را در 
بخش مســکن،  امضای تفاهمنامه با ستاد اجرایی 
فرمان امام خمینی )ره( برشمرد و  گفت: هم اکنون 
این ســتاد حدود ۸۰۰۰ واحد را آغاز کرده است 
و در  آینــده نزدیک پروژه ای را کلنگ زنی خواهیم 

کرد. 
وی افزود:  پروژه بزرگ دیگری نیز تا پایان ســال 
آغاز خواهد شــد.  محیط ها و مناطقی که ۵۰ هزار 
واحد مســکونی موضوع تفاهمنامــه برای  احداث 
هســتند نهایی و قطعی خواهند شد و کار احداث 
۵۰ هزار واحــد  موضوع تفاهمنامه به ســرانجام 
می رســد. وزیر راه و شهرسازی امضای تفاهمنامه 
با بنیاد مســتضعفان انقلاب  اسلامی و آغاز پروژه 
مشترک با آن بنیاد را از دیگر اقدامات عنوان  کرد 
و توضیح داد: با وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
هم برای  مســکن کارگران و مسکن بازنشستگان 
تامین اجتماعــی تفاهمنامه ای به  امضا رســانده 
ایــم که در حــال مذاکره با وزارت تعــاون، کار و 
رفاه  اجتماعی در این خصوص هســتیم تا بتوانیم 
زمین را در اختیار آنها قرار  دهیم تا بتوانند جامعه 
کارگری و بازنشستگان را تحت پوشش این طرح  و 

تامین مسکن قرار دهند. 
وی امضای تفاهمنامه با وزارت آموزش و پرورش  را 
از دیگر  اقدامات تحقق طرح اقدام ملی وزارت راه و 
شهرسازی برای خانه دار  شدن فرهنگیان برشمرد 
و افزود: جامعه بزرگ فرهنگیان، بازنشســتگان  و 
نیروهای مسلح، سه جامعه بزرگی هستند که در 
تفاهمنامه های منعتقد  شــده و یا در حال انعقاد، 

مورد توجه وزارت راه و شهرسازی بوده اند. 
اسلامی در پایان اعلام کرد: وزارت راه و شهرسازی 
آمادگی دارد در  قالب تفاهم نامه های منعقد شده 
بــا وزارتخانه ها و نهادها، با ســایر  دســتگاه ها و 
وزارتخانه ها در صورت تمایل به اجرای این طرح، 
 تفاهمنامه همکاری مشــترک به امضا برســاند و 
حمایت و پشتیبانی لازم  را برای صاحبخانه شدن 

کارمندان دولتی فراهم کند. 

اصلاحاتدرگروحذفرانتها
دکترتیموررحمانی

..................................................................................................
اول: شــواهد و قرائن و حتی آمارها نشان می دهد جامعه ایران تصمیم  گرفته است 
بیش از توان تولید خود رفاه ایجاد کند. نتیجه این تصمیم  تخصیص ناکارآمد منابع 
اســت و پیامد این ناکارآمدی تبدیل نشدن منابع  به رشد اقتصاد ملی است. زمانی 
که رشــد اقتصادی رخ ندهد طبیعتا  رفاه به صــورت طبیعی نمی تواند افزایش یابد. 
بنابراین با سیاست های  مقطعی سعی می شود تلاش برای ایجاد رفاه نسبت به منابع 
به صورت  مســتمر افزایش می یابد. در چنین چارچوبی حذف این توقع رفاهی ایجاد 
شده مشکل خواهد بود و  هرچه زمان بگذرد اجرای این تصمیم سخت تر خواهد شد. 
دوم: از  منظر منطق اقتصادی آنچه در پس این مشــکلات و این نوع تصمیم گیری 
 وجود دارد ایدئولوژی سیاســت گذاری نیست، بلکه مجموعه رانت هایی  است که به 
این سیســتم شکل می دهد. به عبارت دیگر، ورای این نظام  توزیع رفاه یک سیستم 
رانت جویی قرار گرفته اســت که ربطی به  ایدئولوژی و راهبرد سیاست گذاری ندارد. 
این مجموعه رانت ها عامل  اصلی تخصیص ناکارآمد منابع و چرخه مورد اشاره است. 
بنابراین  مجموعه رانت ها سبب ناکارآمدی در تخصیص منابع و در ادامه  تضعیف رشد 
اقتصادی و کاهش رفاه عموم مردم می شــود نوعی تعادل  رانت جویی همراه با رشد 
پایین اســت. سوم: از کجا باید شــروع کرد؟ اگر  برای اصلاحات اقتصادی این سوال 
مطرح شــود با توجه به مسیر ترسیم  شده، باید از بحث چگونگی حذف این رانت ها 
آغاز کرد. نظام رانتی  شکل گرفته در اقتصاد ایران بسیار متفاوت از نظام رانت جوی 
 کنترل شــده در برخی کشورهای آسیایی اســت. رانت گسترده ایجاد شده  در ایران 
گرچه با ظاهر ایجاد رفاه نمایان می شــود، اما در عمل مانع  رشد اقتصادی و تقویت 
رفــاه پایدار و همگانی اســت. چهارم: چه زمانی  می توان اصلاحات را شــروع کرد؟ 
دشــوارترین مرحله در اصلاح  اقتصادی ایران حذف رانت است. اما در کنار آن، زمان 
نیز عنصر  مهمی به حساب می آید. مجموعه مطالعات نشان می دهد این عنصر تا حد 
 زیادی بستگی به شانس دارد. در صورتی که کشور این شانس را داشته  باشد که به 
رشد اقتصادی ادامه داری دست یابد، این رشد اقتصادی  می تواند سهم بخش رانت 
را کوچک کند تا در نهایت امکان حذف این  بخش فراهم شــود. البته عواملی مانند 
بالا و پایین شــدن قیمت نفت و  تحریم ها سبب می شود این شانس کاهش یابد. اما 
در صورتی که شوک  خاصی به اقتصاد وارد نشود و رشدی در حدود ۴ تا ۵ درصد تا 
مدت  قابل توجهی ادامه پیدا کند، شاید بتواند امکان اصلاحات را فراهم کند و  در غیر 
این صورت از امکان اصلاحات – به معنای حذف رانت  گسترده- تا حد زیادی کاسته 
خواهد شد. در واقع، مساله شانس بیانگر  وقوع شوک هایی در تعادل موجود است که 
اقتصاد را از تعادل با  رانت جویی گسترده و رشد پایین به تعادل با رانت جویی کنترل 

شده و  محدود و رشد بالا تغییر جهت دهد. 
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سردار جلالی، رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور 
با بیان اینکه  اســتان ها باید به ســرعت طرح جامع 
پدافند غیرعامل را تهیه کنند گفت:  ضروری اســت 

این طرح ها تا پایان سال ۹۸ نهایی شود. 
اجلاس سراســری کمیته پدافند غیرعامل استان ها 
پیش از ظهر امروز با  حضور ســردار دکتر غلامرضا 
جلالی رئیس ســازمان پدافند غیرعامل  کشــور و 
حســین ذوالفقاری معاون امنیتــی و انتظامی وزیر 
کشور و رئیس  کمیته پدافند غیرعامل وزارت کشور 
به صورت ویدئو کنفرانس در  وزارت کشــور برگزار 

شد. 
ســردار جلالی، رئیس ســازمان پدافنــد غیرعامل 
کشــور در این اجلاس با  تاکیــد براینکه صیانت از 
زیرســاخت ها و حفاظت از مردم اولویت  ســازمان 
پدافند غیرعامل کشور است گفت: تلاش داریم تا با 
ارتقای  پایداری و آمادگی ها، ســطح آسیب پذیری ها 

را به حداقل ممکن برسانیم. 
وی بــا تاکید براینکــه رزمایش ها جهــت ارزیابی 
وضعیت آمادگی ها باید به  طور مســتمر انجام شود 
گفت: این رزمایش ها ســبب می شــود تا اشکالات 

 احتمالی مشخص شده و به حداقل ممکن برسد. 
ســردار جلالی با اشــاره بــه اینکه اســتان ها باید 
برنامه های مشــخص  حفاظت از مردم در شــرایط 
بحران را در دســتور کار قرار دهند گفت:  شهر های 
بزرگ باید فضا های مناســبی جهت اسکان مردم در 

شرایط  اضطراری تهیه کنند. 
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشور به ضرورت 
ارتقای تاب آوری  سیســتم های ســایبری نیز اشاره 
کرد و گفت: با توجه به اینکه امروز  ســایبر به عنوان 
زیرساخت همه دستگاه ها خدمت رسان تبدیل شده 
اســت  باید تلاش کرد تا خدمات وابســته به فضای 
ســایبر بتوانند در هر شرایطی  به ارائه خدمت ادامه 
دهد. ســردار دکتر جلالی از نهایی شدن طرح جامع 
پدافند غیرعامل استان ها تا  پایان سال ۹۸ خبر داد 
و گفت: ضروری اســت با توجه به ویژگی های  خاص 
هر اســتان طرح پاســخ اضطراری در مواقع بحرانی 
نیز در  دستور کار قرار گیرد. در ادامه این جلسه نیز 
استانداران، از طریق ویدئو کنفرانس به ارائه  گزارشی 
از اقدامان صــورت گرفته در حوزه پدافند غیرعامل 

در  استان ها پرداختند. 

سحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور 
گفت: استمرار برجام تنها با  تعادل در اجرای 
تعهدات از سوی تمام طرف ها و برخورداری 
جمهوری  اسلامی از مزایای اقتصادی برجام 

مقدور خواهد بود. 
ا معــاون اول رئیــس جمهور صبــح امروز 
)شــنبه( در هجدهمیــن اجلاس  نخســت 
وزیران ســازمان همکاری شانگ های که به 
میزبانی تاشکند  برگزار شد، گفت:جهان ما با 
مسائل پیچیده، جدید و خطیری روبروست. 
 نظــام جهانــی ناگزیر اســت در مواجهه با 
مسائل نوظهور اقلیمی، بین  المللی و منطقه 
ای برپایه چندجانبه گرایی و همکاری های 
مشــترک کلیه  اعضای جامعه جهانی عمل 
کند. ضرورت دارد همه کشــورها براساس 
 مســئولیت خود برای حفظ صلح و امنیت و 
نظم پایدار بین المللی در مقابل  هرگونه اقدام 

یکجانبه گرایانه مقاومت  کنند. 
وی ادامــه داد: بــر این اســاس، جمهوری 
اسلامی ایران جایگاه ویژه ای  برای همکاری 
هــای منطقه ای قائل اســت. از آنجایی که 
ســازمان های  منطقه ای نقــش مهمی در 
پیشبرد رویکرد چند جانبه گرایانه در نظام 

بین  الملل دارند، سازمان همکاری شانگهای 
می تواند در این مسیر پیشگام  باشد. 

معــاون اول رئیــس جمهور بیان داشــت: 
جمهــوری اســلامی ایــران  همکاری های 
منطقــه ای و بین المللی را بــرای مبارزه با 
تروریسم و  تضمین صلح و امنیت بین المللی 
حائز اهمیت مــی داند و بر مقابله جمعی  با 
این پدیده مجرمانه تأکید دارد و تعهد مبارزه 
با تروریسم و تلاش برای  دستیابی به جهانی 
عاری از خشونت و افراطی گری را محصول 

 خواست ملت خود می داند. 
وی تصریح کرد: دولت جمهوری اســلامی 
ایــران متأســف اســت کــه تحــت  تأثیر 
برخی  آمریکا  دولت  زورگویانه  سیاست های 
ســازمان های رســمی و  موثر در مبارزه با 
تروریسم در کشــورهای مستقل در معرض 
اتهام  ناروای تروریستی بودن قرار می گیرند 
و مشمول معیارهای دوگانه در  سیاست  های 

مبارزه با تروریسم می شوند. 
جهانگیری خاطر نشــان کــرد: برجام یک 
الگوی کارآمد و موفق دیپلماسی  چندجانبه 
اســت که در چارچوب مذاکرات دشــوار و 
طولانی ایران با شــش  قــدرت موثر جهان 

به نتیجه رســید و قطعنامه 2231 شورای 
امنیت  ســازمان ملل متحد نیز پشتوانه آن 
شــد اما دولت فعلی آمریــکا در اقدامی  بی 
سابقه از توافقنامه برجام خارج شد و درصدد 
برآمد که با اعمال  تحریم های مالی، بانکی، 
قوانین داخلی و تکنولوژی خود، راه همکاری 
 اقتصادی تمامی کشــورهای جهان از جمله 
اعضای متعهــد به برجام را بــه  روی ایران 

ببندد. 
معــاون اول رئیس جمهور اظهار داشــت: 
اقدامات زورمدارانــه و یک  جانبه آمریکا در 

اعمال تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران، 
مصداق  بارز تروریســم اقتصــادی و نقض 
فاحش اصول حقوق بین الملل و منشور  ملل 
متحد اســت و از این رو جامعه بین المللی 
در ایــن زمینه مســئولیت  دارد. جمهوری 
اسلامی ایران پس از خروج آمریکا از برجام، 
همواره  ضمن اعلام آمادگی خود برای ادامه 
گفت وگوها با طرف  های دیگر  برجام، پس از 
یکسال روند توقف اجرای تعهدات هسته ای 
را طبق  برجام آغاز و اعلام داشــته است، در 
صورت عمل طرف های مقابــل به  تعهدات 

خود، اجرای تعهدات هسته ای خود را وفق 
برجام مجدداً از سر  خواهد گرفت.  

جهانگیری تصریح کرد: استمرار برجام تنها 
بــا تعادل در اجرای تعهدات  از ســوی تمام 
طرف ها و برخورداری جمهوری اســلامی از 

مزایای  اقتصادی برجام مقدور خواهد بود. 
وی ادامه داد: امنیــت دریانوردی به عنوان 
اصل شناخته شده حقوق بین  الملل همواره 
مــورد تاکید جمهوری اســلامی ایران بوده 
است. نظام  دریانوردی در تنگه هرمز بر پایه 
عبور بی ضرر تمامی شناورها،  بدون تبعیض 
بوده و جمهوری اسلامی هرگونه اقدام لازم 
جهت حفاظت  از امنیت این تنگه و حراست 
از مرزهای آبی خود را جزو حقوق  حاکمیتی 
خود می داننــد و هرگونه اقــدام در جهت 
امنیتی  سازی دریانوردی  آزاد را نمی پذیرد. 

معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به طرح 
ابتــکاری »صلح هرمز« که  توســط رییس 
جمهوری اســلامی ایــران در اجلاس اخیر 
مجمع عمومی  سازمان ملل متحد ارائه شد، 
خاطر نشان کرد: این طرح فرصت مناسبی 
 برای دســتیابی به صلح پایــدار، همکاری و 
مشارکت جمعی کشورهای  منطقه، تضمین 
امنیت انتقال انرژی و کشــتیرانی و تبادلات 
تجاری جهان  با منطقه اســت کــه انتظار 
حمایت جامعه بین المللی و ســازمان  های 

 منطقه  ای از این طرح را داریم. 

فرزاد جلیلیان سرپرست مرکز مطالعات اجتماعی و 
جرم شناسی قوه  قضاییه گفت: به منظور پیشگیری 
از وقوع جرم باید مســئله شناسی  اجتماعی از نگاه 
متخصصین، کارشناسان و مدیران حوزه اجتماعی و 

 پیشگیری انجام شود. 
جلیلیــان گفت: مرکــز مطالعــات اجتماعی و جرم 
شناســی قوه قضاییه نیاز  سنجی پژوهشی و احصاء 
عناوین پژوهشــی اولویت دار پیشگیرانه را  حول 4 

محور دسته بندی کرده است. 
سرپرســت مرکز مطالعات اجتماعی و جرم شناسی 
قوه قضاییه، مســئله  شناســی اجتماعی به منظور 
پیشــگیری از وقــوع جــرم از نــگاه  متخصصین، 
کارشناســان و مدیــران حوزه اجتماعــی را یکی از 
محورهای  پژوهشــی عنوان کرد و گفت: شناســایی 
مســائل و هدف گذاری در حوزه  پیشگیری از وقوع 
جــرم از منظر ادارات کل معاونــت اجتماعی  نیز از 

 دیگر محورهای مورد بررسی است. 
وی  آسیب شناسی علل جرم، انتخاب اقدامات ویژه و 
ارائه راهکارهای  عملیاتی و کاربردی؛ همچنین بستر 
سازی و زمینه یابی های عملیاتی به  منظور کاربست 
یافته های پژوهشــی را از دیگر محورهای مورد نظر 

 بر شمرد. 
جلیلیان  با اشــاره به منویات رهبــری، رییس قوه 
قضاییه، معاون  اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم، 
اســناد بالادستی، بند 2 ماده 5 و 6  قانون پیشگیری 
از وقــوع جرم و همچنین اجرای جزء 2 بند ت ماده 

  113 قانون برنامه ششــم توســعه عنوان کرد: مرکز 
مطالعــات اجتماعی  معاونت  با شناســایی و ایجاد 
شبکه نخبگانی در ساحت های مختلف  کمیته های 

تخصصی تشکیل داده است. 
وی افزود: درکمیته های تخصصی نیازها و انتظارات 
ادارات کل  معاونت و معاونت های اجتماعی استان ها  
شناســایی تا در این زمینه  فراخوان و پژوهش های 

کاربردی ارائه شود.   
جلیلیان با بیان اینکه از 43 محور پژوهشــی مطرح 
شده در شــورای  علمی پژوهشــی 23 محور تایید 
و تصویب اعضا شــده اســت، اذعان کرد:  با ارســال 
فراخوان به دانشگاه ها، حوزه های علمیه و موسسات 
علمی  پژوهشی سراسر کشور از اساتید، دانشجویان و 
پژوهشگران متخصص  و علاقمند به این حوزه برای 

انجام پژوهش دعوت شد.    
سرپرســت مرکز مطالعات اجتماعی و جرم شناسی 
قوه قضاییه، جرائم  اقتصادی و مالی؛ جرائم و آسیب-
های مرتبط با خشونت؛ جرائم مرتبط  با صدمات بدنی 
غیر عمدی؛ جرائم مواد مخــدر صنعتی، روانگردان 
ها  و مشــروبات الکلی؛ جرائم ســایبری وآسیب های 
فضای مجازی؛  دعــاوی، جرائم و آســیب های حوزه 
خانواده؛ جرائم و آســیب های مرتبط  با امنیت اخلاقی 
و اجتماعی؛ جرائم و آســیب های مرتبط با مســائل 
 شــهری از جمله شهرنشینی، زمین خواری و ... را از 
جمله مســایلی  عنوان کرد که فراخوان و طرح های 

پژوهشی باید حول این موضوعات  متمرکز شوند. 

مسئلهشناسیاجتماعیبهمنظورپیشگیریازوقوعجرم

با توجه به اینکه 85 درصد ســپرده های بانکی در اختیار 2.5 درصد  افراد اســت 
پیش نویســی مبنی بر دریافت مالیات از سود سپرده ها در قالب  مجموع درآمد از 
سوی سازمان مالیاتی تهیه شــده بود که سراسیمه از  سوی دولتمردان تکذیب 

شد. 
ســازمان امور مالیاتی کشور در پیش نویس لایحه اصلاح برخی قوانین و  مقررات 
مالیاتی که مهرماه امسال تهیه شد با دو رویکرد ساماندهی  معافیت های مالیاتی 
و ایجاد مالیات مجموع درآمد و عائدی ســرمایه را  در نظر گرفت. در بخشــی از 
این پیش نویس متولیان و کارشناسان  مجموعه مالیاتی بنابر ملاحظات و اصلاح 
و تقویت نظام مالی در جهت  رفع نیازهای درآمدی دولت و شــفافیت اقتصادی 
در بند 54 خواســتار اخذ  مالیات از سود سپرده و الحاق آن به ماده 104 قانون 
مالیات های مستقیم  شد.  اما با انتشار سند این پیش نویس و خبر دریافت مالیات 

از سود سپرده در  قالب مجموع درآمد دومینویی از تکذیبه ها به راه افتاد. 
علی رغم مســتندات موجود از مجموعه وزارت اقتصاد، فرهاد دژپسند  وزیر امور 
اقتصادی و دارایی طرح این وزارتخانه برای اخذ مالیات از  ســود ســپرده بانکی 
را تکذیب کرد. وزیر اقتصاد بدون آنکه توضیح  بیشــتری بدهد و بدون اشاره به 
پیش نویس اصلاح قانون مالیات های  مستقیم صرفا این موضوع را رد کرده است.  
در ادامه سریال تکذیبیه ها عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی اخذ  مالیات 
از سود ســپرده های بانکی را صحیح ندانســت و گفت: این  موضوع را در برخی 
ســایت ها دیدیم و هیچگونه بحثی در دولت و ســایر  مراجع مهم تصمیم گیری 
اقتصادی مطرح نشــده اســت. علاوه بر این مســئول نظام مالــی و پولی دفتر 

سخنگوی دولت هم دریافت  مالیات از سود سپرده گذاران را تکذیب کرد.  
با وجود این واکنش ها که ناشــی از ملاحظات سیاسی و اقتصادی است  جزئیات 
موضوع مالیات بر سود سپرده و سود سهام در پیش نویس تهیه  شده برای اصلاح 

قانون مستند بوده و توسط سازمان مالیاتی تهیه شده  است. 
وزیر اقتصاد در حالی بی خبر از پیش نویس، اصل موضوع را  سراســیمه تکذیب 
کرده که معاونش ضمن تایید پیش نویس به موضوع  مالیات ســود ســپرده هم 
پرداختــه اســت. محمد دهقان دهنوی معــاون اقتصادی وزیر اقتصــاد با تایید 
پیش نویس  مطرح شده در این زمینه از سوی سازمان مالیاتی گفته است: مالیات 
بر  مجموع درآمد در پیش نویس اصلاحیه لایحه مالیاتهای مستقیم گنجانده  شده 
اســت. در بحث مالیات بر مجموع درآمد بایستی همه درآمدهای  افراد از جمله 
درآمد حاصل از سود سپرده بانکی، املاک، دارایی ها و  کلیه درآمد ناشی از شغل 

و به طور کلی هر چیزی که منجر به درآمد و  سود شود احصا  شود. 
وی به یکی از رســانه ها گفته اســت احتمال دارد با توجه به نظر  سیاســت گذار 

اقتصادی، مالیات با نرخ صفر برای سود سپرده بانکی  لحاظ شود. 
در همین بــاره نادر جنتی معاون مالیات های مســتقیم ســازمان امور مالیاتی 
 در گفت وگویی عنوان کرده اســت طبق ماده 145 قانون مالیات های  مســتقیم 

سپرده های بانکی از مالیات معاف هستند.  

وی با نادیده گرفتن پیش نویس اصلاح قانون عنوان کرده ســازمان امور  مالیاتی 
وزارت اقتصاد هیچ برنامه ای برای حذف این معافیت ندارد. 

یکی از مدل های اخذ مالیات از سود سپرده بانکی در قالب مجموع  درآمد  است 
که ســال 83 و 84 به دلیل آنکه اطلاعات کافی و دقیقی  وجود نداشت این نوع 
مالیات از قانون مالیات مســتقیم حذف شــد در همین  راستا جنتی گفته است 
اکنون ســازمان امور مالیاتی اطلاعات کافی از  مودیان مالیاتی در اختیار دارد و 

می تواند این پایه جدید را اجرایی کند.  
وی تلویحا مهر تاییدی بر لحاظ کردن ســود ســپرده بانکی بــه عنوان یکی  از 
فاکتورهــای مجموعه درآمد اشــاره کرده و گفته اســت اینکه چه  مواردی جزو 
مالیات بــر مجموعه درآمد ملاک قرار می گیرد موضوعی  اســت که هم ا کنون 
نمی تــوان درمورد آن اظهارنظر کــرد چرا که تصویب  این پایــه مالیاتی جدید 
فرایند بسیار طولانی دارد.  اصلاح نظام درآمدی دولت از طریق منابع مالیاتی در 
سیاست های  اقتصاد مقاومتی که سال 92 ابلاغ شد در دستور کار مسئولان قرار 
 گرفته اســت. یکی از شــیوه هایی که می توان به این موضوع جامه عمل  پوشاند 
توســعه و گســترش پایه های مالیاتی اســت. مالیات مجموع درآمد و  مالیات از 
ســود ســپرده یکی از ابزارهای مالیاتی در اختیار حاکمیت  است که می توان از 
آن اســتفاده کرد و در ابعاد گوناگون قابل بررسی  است.  با تحریم های همه جانبه 
و دســت دست کردن مسئولان برای اصلاح نظام  و ســاختارهای اقتصادی اعم 
از نظــام بانکی، بودجه،  حامل های انرژی و  مالیات باعث شــده تا در تحریم های 
همه جانبه، ارزهای نفتی که اثرات  مثبت و منفی بسیاری روی معیشت و زندگی 
مردم دارد، کاهش یابد. به  همیــن دلیل در تنگنای درآمدی بار دیگر نگاه ها به 
سمت ایجاد و توسعه  پایه های مالیاتی پایدار معطوف شده است. از طرفی اصلاح 
و تقویت  نظام مالی با هدف شفافیت و پاسخگویی آثار و فواید زیادی برای جامعه 

 و اقتصاد دارد.  
 * مالیات بر سود سپرده بانکی چیست؟  

مالیات بر سود سپرده بانکی مالیاتی است که بر سود حاصل از  سپرده گذاری در 
بانک و موسسات مالی اخذ می شود. از سود واریزی  می توان با روش های مختلف 

مالیات اخذ کرد. 
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی مدل های مختلف اخذ این نوع  مالیات را 

بررسی کرده است:  
 1- با فرض آ نکه نرخ مالیات تکلیفی بر ســود 10 درصد باشــد و ســود  سالانه 
ســپرده گذاری 20 درصد باشد 10 درصد از 20 درصد ســود  واریزی به عنوان 

مالیات اخذ می شود که نرخ سود موثر سپرده گذاری   18 درصد خواهد بود.  
 2- ســود سپرده با سایر درآمدهای مشمول مالیات جمع شده و هزینه های  قابل 
قبول از آن کســر و سپس درصد مشخصی از این ســود بدست آمده  به عنوان 
مالیات بر درآمد اخذ می شود.  به گزارش فارس، به این مدل،  مالیات بر مجموع 

درآمد می گویند.  

ë چرا در دنیا از سود سپرده بانکی مالیات می گیرند؟  
در اقتصــاد پرچالش، رانتی، فســادزا و غیررقابتی ســپرده گذاری در  بانک ها و 
موسســات مالی به عنوان بازدهی بدون ریســک و دردسر تلقی  می شود اما یک 
فعال اقتصادی علاوه بر پذیرش همه ریســک های موجــود  و زحماتی که برای 
تولید یا خدمات کارآفرینانه می کشد باید از سود خود  مالیات هم بدهد. بنابراین 
برای عده ای ســود بانکی در این شرایط جذابیت  بیشتری دارد. بر اثر این پدیده 
ســرمایه گذاری در اقتصاد کاهش می یابد.  علاوه بر آن می توان اثرات منفی نرخ 
سود بالا را نیز به مشــکلات  اقتصادی، کاهش سرمایه گذاری و غیررقابتی شدن  

تولید به لحاظ هزینه  تمام شده )تسهیلات با سود بالا( افزود.  
ë   مزیت های دریافت مالیات سود سپرده بانکی  

 1- پایه جدید مالیاتی و به تبع آن افزایش درآمدها
 2- ایجاد شفافیت در سپرده های بانکی  

 3- افزایش سرمایه گذاری در بخش های مولد و رونق تولید و خدمات  
 4- ابزاری برای متعادل کردن نظام مالی و پولی )جهت دهی به نرخ  سود بانکی(  

 5- تقویت اطلاعات مالی و پولی نهاد حاکمیتی مالیات
 6- موثر در مدیریت و ریسک نقدینگی نظام بانکی  

در زمینه اخذ مالیات از ســود ســپرده ها و مالیات از مجمــوع درآمد  تجربیات 
کشورها در این زمینه قابل بررسی است.  

مرکز پژوهش ها در گزارشی نوشته است بررسی کشورهای توسعه یافته  و در حال 
توسعه عضو گروه  G 20 نشــان می  دهد فقط در عربستان سود  سپرده  ها معاف 

از مالیات است.  
بر این اساس سه نوع شیوه محاسباتی مالیات از سود سپرده وجود دارد:  

 1- اعمال مالیات تکلیفی: بلافاصله پس از واریز ســود ســپرده، مالیات  آن کسر 
می  شود.  

 2- احتساب سود سپرده به عنوان مجموع درآمد مشمول مالیات
 3- رویکرد ترکیبی: تعیین حداقلی برای مالیات ســود سپرده که کمتر از  آن از 
مالیات تکلیفی معاف اســت اما ســود آن در مجموع مالیات بر  درآمد محسوب 

می شود.  
این نوع مالیات علاوه بر کســب درآمد منجر به شفافیت بخش اعظم  منابع مالی 

و مالیاتی خواهد شد. 

سخنگویکمیسیونعمران:

تمامملزوماتصنعتساختوساز
درداخلکشورتامینمیشود

ســخنگوی کمیســیون عمران تحریم های اخیر آمریکا علیه ایران را ناشی 
 از اســتیصال آنها عنوان کرد و گفت: تمام ملزومات ساخت و ساز از  داخل 

کشور تامین می شود و تحریم های جدید راه به جایی نخواهد برد. 
دولت آمریکا در ادامه رویکرد تحریمی خود علیه جمهوری اســلامی  ایران، 
بخش ســاخت و ساز ایران را هدف قرار داده است؛ وزارت  خارجه و وزارت 
دارایی آمریکا روز پنج شــنبه در بیانیه ای مشترک از  تحریم بخش ساخت 
و ســاز ایران با این توجیه که به طور مستقیم یا  غیرمستقیم تحت کنترل 

سپاه پاسداران قرار دارد، خبر دادند. 
بنابــر اعلام وزارت خارجه آمریکا در ایــن خصوص؛ خرید، فروش،  تهیه یا 
انتقــال هرگونه فلزات خــام یا غیر خام از ایران به خارج از این  کشــور یا 

برعکس در لیست تحریم های آمریکا قرار دارد. 
در همین زمینه »صدیف بدری« ســخنگوی کمیسیون عمران گفت: تمام 
 ملزومات صنعت ساخت و ســاز در ایران اعم از مصالح سفت کاری و  نازک 
کاری از تولیدات داخلی اســت شــاید در برخی افزودنی ها نیاز به  واردات 
داشــته باشــیم که آن هم بخش جزئی بوده  و می توان گفتتمام نیاز  این 

صنعت از داخل کشور تامین می شود. 
وی بــا بیان اینکه تحریم های آمریکا علیه صنعت ســاخت و ســاز ایران 
 موضوع جدیدی نیست، گفت: این اندازه تحریم و اعلام موارد آن به  صورت 
خرد و جزئی، ناشــی از اســتیصال آنها در برابر ایران است و  تحریم های 
جدید این کشــور در موضوع ساخت و ســاز نیز راه به جایی  نخواهد برد و 

اثری بر ساخت و ساز کشور ندارد. 
نماینده اردبیل در مجلس شــورای اسلامی با تاکید بر اینکه باید ملزومات 
 روان ســازی اقتصاد را فراهم کرده و شاخص هایی را که به رونق  اقتصادی 
و تولید در کشــور منجر می شــود، فعال کنیم، گفــت: یکی از  حوزه های 
موثر در عرصه اقتصاد، ســاخت و ســاز و مسکن است که باید  محرک های 
مناسبی برای تحرک بخشی به آن اندیشیده شود.  بدری در خصوص تاثیر 
تحریمهای آمریکا بر صادرات خدمات فنی و  مهندسی، اظهار کرد: با توجه 
به پتانسیل های علمی و فنی که در حوزه  نظام مهندسی و فنی می توانیم 
این حوزه را به خوبی مدیریت کنیم؛  صادرات فنی و مهندسی به کشورهای 
همسایه همچون عراق،  آذربایجان، افغانستان و ...  قابل کنترل است و می 
توانیم با مدیریت  مناســب کشورهای همسایه را به عنوان بازار هدف خود 
جذب وحفظ  کنیم، زیرا این کشــورها تا حدودی به صدور خدمات فنی و 
مهندســی  ایران وابسته هستند. سخنگوی کمیســیون عمران  با اشاره به 
نقش ســپاه پاسداران انقلاب  اسلامی در بخش های فنی و مهندسی کشور 
گفت: طبق قانون اساســی در  زمان صلح بایــد امکانات نیروهای نظامی و 
ســپاه برای عمران و آبادانی  کشور استفاده شود و این تحریم ها نیز در این 

حوزه اثرگذار نخواهد بود  و می توان آن را مدیریت کرد. 

سیاسی

کاهشتورمنقطهبهنقطه
تاپایانسالادامهخواهدداشت

یحیی آل اســحاق عضو شــورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی بابیان 
اینکه  تا پایان ســال روند بهتر می شــود و کاهش تورم نقطه به نقطه 
ادامه خواهد  داشت، گفت: پیش بینی ســازمان های جهانی نیز همین 
است و  پیش بینی های مســئولان اقتصادی کشور نیز بر همین اساس 
اســتوار است. آل اســحاق با اشــاره به نرخ تورم کنونی و امکان بهبود 
شــاخص های  اقتصادی و وضعیت معیشــتی مردم تا پایان سال اظهار 
کرد: محاســبه  دقیق نرخ تورم با شاخص هایی صورت می گیرد؛ در این 

راستا  مجموعه ای از کالا ها و خدمات مورد محاسبه واقع می شوند.  
وی ادامــه داد: اینکه وقتی تورم پایین می آید یعنی قیمت همه کالا ها 
پایین  آمده باشد؛ این طور نیست. نکته دوم اینکه گزارش هایی که مرکز 
آمار  می دهد مبتنی بر برآورد های نقطه به نقطه، ســال به ســال و نیز 
تورم کلی  اســت. وزیر پیشین بازرگانی با بیان اینکه قیمت های عمومی 
کاهش نســبی  داشته اند، گفت: قیمت کالا های اساسی و ارزاق عمومی 

هنوز به آن  سطح کاهش لازم نرسیده است. 
آل اســحاق درباره کاهش نرخ تورم نقطه بــه نقطه از ۳۴ و نیم درصد 
 شــهریورماه به ۲۳ و نیم درصد در مهرمــاه، تصریح کرد: کاهش نرخ 
 تورم نقطه به نقطــه، تحت تاثیر رکود و همچنین تثبیت و تعادل نرخ 
ارز  است. تقریبا منابع اقتصادی جهانی هم گزارش داده اند که وضعیت 
رشــد  اقتصادی و نــرخ تورم مقداری تغییر کرده اســت اما یک تغییر 
کلی هنوز  انجام نشده است. عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
بابیان اینکه تا پایان ســال  روند بهتر می شــود و کاهش تورم نقطه به 
نقطه ادامه خواهد داشــت،  تصریح کرد: پیش بینی سازمان های جهانی 
نیز همین است و  پیش بینی های مسئولان اقتصادی کشور نیز بر همین 
اساس استوار است؛  شاخص های عمده نرخ ارز همین را نشان می دهد 

و امیدواریم اینگونه  هم باشد. 

یک سند و 4 تکذیبیه درباره مالیات سود سپرده خبر:

خبر نهاییشدنطرحجامعپدافندغیرعاملاستانها
تاپایانسال۹۸

جهانگیری:

استمراربرجامتنهابابرخورداریکشورمانازمزایایاقتصادیآنمقدورخواهدبود
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اجرای طرح انسداد مبادی بی سوادی در 
کشور با کمک سمن ها

رضا درمان مدیرعامل جامعه یاوری فرهنگی گفت: در راســتای 
اجرای  طرح انســداد مبادی بی سوادی، سازمان های مردم نهاد 
نیز حضور  دارند و قرار اســت امســال این طرح در همه استان 
های کشــور کلیــد  بخورد و پس از بررســی و رفع مشــکلات 
کودکان بازمانده از تحصیل،  آنها بار دیگر به مدرســه بازگردانده 
شــوند. مدیرعامل جامعه یاوری فرهنگی و مشاور میدری معاون 
رفــاه اجتماعی  وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی روز شــنبه 
بــه خبرنگار ایرنا گفت:  در ارتباط با موضوع انســداد مبادی بی 
ســوادی، چند سالی اســت که  وزارت رفاه پروژه ای را کلید زده 
که امروز با ســرعت بیشتری در  حال انجام است. وی تاکید کرد: 
در این پروژه کودکان ۶ تا ۱۱ ســاله کــه در اصطلاح بچه  های 
لازم التعلیم هســتند و باید در مدرســه حضور داشته باشند اما 
به هر  دلیلی امکان رفتن به مدرســه را ندارند، شناســایی شده، 
موانع و  مشکلاتشان رفع می شود و سپس به مدرسه بازگردانده 
می شوند. مدیرعامل جامعه یاوری فرهنگی ادامه داد: در راستای 
همین پروژه و  در طرح انســداد مبادی بی سوادی، سال گذشته 
معاونت رفاه اجتماعی  وزارت تعاون با همکاری تعدادی از سمن 
ها )ســازمان های مردم نهاد(  این طرح را به صورت جدی مورد 
بررسی و پیگیری قرار داد. مجری  و اجرا کننده آن موسسه رعد 
الغدیر بود و من هم به عنوان مشاور در  کنار این طرح حضور پیدا 
کردم. درمان اضافه کرد: گروه جهادی السابقون که گروهی مستقر 
در دانشگاه  پلی تکنیک هستند هم وظیفه این را برعهده گرفتند 
که شــهر به شهر به  خانواده این بچه ها که به مدرسه نمی روند، 
سر بزنند و مشکلاتشان را  جویا شوند. وی افزود: این طرح در ابتدا 
به صورت پایلوت در استان های سیستان  و بلوچستان و هرمزگان 
و لرستان اجرا شد و موفق شدیم تعداد زیادی  از این بچه ها را با 
سرکشی تک تک به خانه های آنها به مدرسه  بازگردانیم. درمان با 
اشــاره به اینکه نیروهای این پروژه به آدرس بچه ها می رفتند  و 
با آنها و خانواده هایشان درباره مدرسه نرفتن بچه ها و دلایل آن 
به  گفت و گو می نشستند، خاطرنشان کرد: نیروهای این پروژه با 
راستی  آزمایی سعی می کردند با رفع مشکلات خانواده ها، بچه 

های آنها را در  مدرسه ثبت نام کنند. 

دریافت یارانه بیمه مشروط 
به آزمون وسع شد

دکتر میــدری معاون رفاه اجتماعی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی  اعلام کرد: در آیین نامــه دولت، دریافت یارانه بیمه 
مشــروط به آزمون  وسع شده اســت و وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی آمادگی کامل  برای اجرای آزمون وســع را مطابق با 

آیین نامه دولت دارد. 
میدری گفت: مطابق بند الف ماده ۷۰ قانون برنامه ششم توسعه 
"پوشش  بیمه سلامت برای تمامی آحاد جمعیت کشور اجباری 
بوده و  برخورداری از یارانه دولت جهت حق  سرانه بیمه از طریق 
ارزیابی  وســع و ضوابط ذیل و براساس آیین نامه ای خواهد بود 
که به تصویب  هیأت وزیران می رسد". آیین نامه اجرایی بند الف 
ماده ۷۰ قانون برنامه  ششم توسعه در شهریور امسال در هیئت 

وزیران مصوب شد.  
وی ادامــه داد : براســاس ماده ۲ آیین نامــه مذکور افراد فاقد 
بیمه پایه  سلامت، بیمه شــدگان مناطق روستایی، عشایری و 
شــهر های با جمعیت  کمتر از بیست هزار نفر و همچنین بیمه 
شدگان شــهری صندوق بیمه  همگانی رایگان سازمان و اقشار 
تحت پوشش نهادهای حمایتی، مشمول  این آیین نامه هستند.  

  معاون رفــاه اجتماعی وزارت تعــاون ، کارورفاه اجتماعی یاد 
آورشــد: بر  اساس ماده۸ آیین نامه، کلیه بیمه شدگان مشمول 
در ماده ۲ ظرف مدت  یک ســال از ابلاغ این آیین نامه ارزیابی 

وسع می شوند.  
میدری یاد آورشد : بر اساس تبصره ۱ ماده ۱۱ آیین نامه وزارت 
 تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظف است بر اساس اطلاعات ثبت 
شــده  در پایگاه اطلاعات ایرانیان خانوارهای متقاضی استفاده 
از یارانه دولت  جهت حق ســرانه بیمه پایه درمان را بر اســاس 
فهرست اعلامی از سوی  سازمان، مورد ارزیابی وسع قرار دهد و 
نتایج آن را ظرف یک ماه به  سازمان  بیمه سلامت اعلام کند.  

وی افزود: با توجه به موارد گفته شده، وزارت بهداشت، درمان و 
 آموزش پزشکی متولی ایجاد پوشش بیمه پایه اجباری در کشور 
و ایجاد  ســازو کارهای لازم برای ثبت نام موارد جدید اســت و 
در صورتی که  متقاضی جدید خواســتار استفاده از یارانه دولت 
برای پرداخت حق ســرانه  بیمه باشــد باید اطلاعات از سازمان 
به وزارت تعاون ، کارورفاه  اجتماعی برای  انجام ارزیابی وســع 

ارسال شود .  

رضا ملــک زاده رئیس انجمن گــوارش و کبد ایران 
گفت: 50 درصد علل  مرگ ناگهانی در کشــور سکته 
های قلبی و مغزی است و بیشتر افرادی  که دچار این 

سکته ها می شوند، به کبد چرب مبتلا هستند. 
ملک زاده افــزود: اکنون 30 درصد مــردم ایران به 
درجاتی از کبد چرب  مبتلا هستند و ماندگاری علایم 
این بیماری ممکن اســت 20 تا 30 سال  طول بکشد 
و اکثر این افراد دچار ســکته های مغزی و قلبی می 

شوند. 

وی اظهار داشت: افراد مبتلا به کبد چرب باید از خود 
مراقبت کنند تا  دچار سکته نشوند. 

ملک زاده ادامه داد: بیماری التهاب روده از مهمترین 
بیماری های شــایع  اســت که امروزه افراد زیادی را 

درگیر کرده است. 
وی اضافــه کرد: اســهال خونــی از مهمترین علایم 
بیماری التهاب روده  اســت و این بیماری مادام العمر 
بــوده و باری بــر دوش خانواده هــا از  لحاظ هزینه 

مراقبت است. 
ملک زاده با اشــاره به اینکــه در حال حاضر صنعت 
داروسازی کشور  دارای کیفیت مناسبی است، گفت: 
داروها با قیمت مناســب در اختیار  بیماران قرار می 

گیرد. 
التهاب روده در حال شیوع است

همایــون واحدی متخصص گوارش و کبد نیز در این 

نشست گفت: در  حال حاضر بیماری التهاب روده در 
کشــور در حال شیوع است؛ به  طوری که از هر 100 
هزار جمعیت کشــور حدود 45 نفــر به این  بیماری 

مبتلا هستند. 
وی اظهار داشت: این بیماری علت مشخصی ندارد و 
زندگی شهرنشینی  می تواند یکی از علل شیوع التهاب 

روده باشد. 
واحدی خاطرنشان کرد: درمان به موقع این بیماری 

بسیار مهم است و  با دارو کنترل می شود. 
کنگره بین المللی گــوارش و کبد 15 تا 1٧ آبان در 

همایش های رازی  برگزار می شود. 
در این همایش 129 مقاله ارایه می شود و در حاشیه 
آن کارگاه  آندوســکوپی و سمپوزیوم دارو برپا خواهد 

شد. 

اجتماعی

معتقــد  کارشناســان 
انگلیسی  زبان  هستندآموزش 
در مــدارس بــه دلایلی چون 
آموزش  زمــان  بــودن   پایین 
ناکارآمــد اســت و کنکور نیز 
نقش مهمــی در تعیین  روش 
آموزشــی غلط این درس دارد 
اما حذف آن پاک کردن مساله 

است. 
گرچه طرح یــک فوریتی رفع 
انحصــار زبــان انگلیســی در 
نظام آموزشی  کشور که به نام 
طرحی برای  حــذف آموزش 
انگلیســی از مدارس و سپردن 
 آن به موسســات آموزش زبان 
معروف شــد، مســکوت مانده 
اســت اما آنچه با  مطرح شدن 
این طرح در مجلس، بار دیگر 
در ســطح جامعــه درباره اش 
 بحث و گفتگو شد، ناکارآمدی 
آمــوزش زبــان در مــدارس 
اســت که در این  گــزارش به 
ناکارآمــدی آمــوزش زبان در 
سطح مدارس و آموزشگاه ها و 

 علل آن خواهیم پرداخت.  
آنچــه نماینــدگان موافق این 
طرح مطــرح می کننــد این 
است که درصد بسیار  کمی از 
دانش آموزان بعد از مدرسه می 
توانند در حد یک مکالمه چند 
 دقیقه ای موفق ظاهر شــوند. 
امــا موضوع اصلی این اســت 
زبان  اگر دغدغه  آمــوزش  که 
بــه عنوان یک مهــارت جدی 
به فرزندانمان نزد مســئولان و 
باید  باشــد،   نمایندگان جدی 
تغییرات وســیعی در بسیاری 
از زمینــه های  آمــوزش زبان 
رخ بدهد که مشــخص نیست 
مقدمات آن مهیا باشــد اما از 
 ســوی دیگر کارنامه آموزشگاه 
هــای زبــان هــم در آموزش 
زبــان به دلایل  متعــدد که به 
آن خواهیــم پرداخت، چندان 

موفقیت آمیز نیست. 
پیــش از پرداختــن به دلایل 
ناکارآمــدی آموزش زبان، باید 
تکلیــف خود را بــا  اصل طرح 

نیز روشن کنیم. در هفته های 
گذشته مســئولان بسیاری در 
 آمــوزش و پرورش این نکته را 
گوشزد کردند که اساسا منعی 
در آمــوزش و  پــرورش برای 
زبــان ها وجود  آموزش دیگر 
انحصاری  واقــع  در  و  نــدارد 
 حداقــل از نظــر قانونی وجود 
ندارد که نیاز به مصوبه مجلس 

برای رفع آن  بخواهیم.  
دبیرکل  ادهــم  نوید  مهــدی 
شــورای عالی آموزش وپرورش 
در این باره گفته  است: شورای 
در  پــرورش  آمــوزش و  عالی 
۲آبان۱۳۸۱  ۶٧8مورخ  جلسه 
 مصوبه ای دارد که این انحصار 
را شکســته اســت و تدریس 
زبان هــای دیگــر  را هــم در 
مــدارس مجاز دانســته و در 
آن طــرح ســازمان پژوهش و 
 برنامه ریزی آموزشی را موظف 
کردیــم کــه در زمینه تدوین 
مواد درســی و  تأمیــن معلم 

برنامه ریزی کند. 

ë  منعی برای آموزش غیر
زبان انگلیسی در مدارس 

وجود ندارد

سید محمد بطحایی وزیر سابق 

آمــوزش و پرورش کــه او نیز 
در دوره  وزارتــش بر رفع این 
انحصار تاکید داشت نیز پیشتر 
در ایــن باره بیان کــرد:  نکته 
اصلی این اســت که برای رفع 
انگلیسی  زبان  آموزش  انحصار 
در  مدارس، اصلًا نیازی به طرح 
و  مصوبه در مجلس نداریم. در 
همان  روزهایی که این مســاله 
پــرورش مطرح  و  آموزش  در 
عالی  آموزش  شــورای  شــد، 
و پــرورش مصوبــه ارائه داد و 
اعلام کرد که آموزش و  پرورش 
انگلیســی،  زبان های   می تواند 
فرانســه، روسی و اســپانیایی 
آموزش دهــد. در  واقع ما منع 
قانونــی  نداشــتیم که مجلس 

بخواهد مصوبه ای ارائه دهد. 
ســابق  معاون  باقــرزاده  علی 
ســازمان پژوهــش و برنامــه 
ریزی کشــور و رئیــس  فعلی 
مرکــز هماهنگی حوزه وزارتی 
نیز پیشــتر در همیــن باره به 
مهــر گفته  بــود: در وهله اول 
برای اینکه کلاســی برای زبان 
باید  شــود  تشــکیل  دیگری 
 تقاضا وجود داشته باشد. مثلا 
تقاضــا برای تشــکیل کلاس 
زبــان فرانســه در  یک منطقه 
زیاد باشد که به تشکیل کلاس 

برسد و ما فرایند تولید محتوا 
را  بــرای آن درس آغاز کنیم. 
ما در حــال حاضر به جز زبان 
نداریم  انگلیسی کتاب  دیگری 
و بــرای متقاضیان تک به تک 
در مــدارس از ظرفیــت فوق 
 برنامه ها یا ظرفیت آموزشگاه 
ها استفاده شده است. در حال 
حاضر  سازمان پژوهش ساختار 
گروه زبــان خارجــی را دارد 
که دو کارشــناس زبان  غیر از 
انگلیســی برای آن پیش بینی 

شده است.  
همانطور  رســد  مــی  نظر  به 
انحصار  که ذکر شــد موضوع 
در  زبــان  انگلیســی  آموزش 
مدارس از نظــر قانونی منتفی 
اســت و اینکه آیــا نمایندگان 
مجلس  شورای اسلامی پیش از 
طرح این مساله از قوانین مطلع 
بودند و یا  منظورشــان از رفع 
انگلیسی  زبان  آموزش  انحصار 
در مــدارس آموزش  زبان های 
مشــخصی اســت که مصوبه 
قانونی ندارد، را باید شفاف تر 
بیان  کنند. اما این پرسش که 
انگلیسی  زبان  یادگیری  موانع 
در مدارس بــه معلمان  باز می 
به کتاب های درســی  گردد، 
امکانات  آموزشــی،  شــیوه  و 

آموزشی،  ســاعت آموزشی و... 
جای بحث و بررسی دارد.  

ë  چرا باید آموزش زبان
انگلیسی جز دروس 

عمومی باشد؟

گروه  مدیر  کربلایــی  علیرضا 
رشته زبان انگلیسی در دانشگاه 
فرهنگیان که  ســابقه تدریس 
زبان انگلیسی در همه سطوح از 
مدرسه تا دانشگاه و  آموزشگاه 
را دارد دربــاره این ســوال که 
در  انگلیسی  زبان  آموزش  چرا 
منتهی  فراگیــری  به   مدارس 
نمیشود، گفت: ما در انگلیسی 
۴ مهــارت داریم.  مهارت های 
شــنیداری، گفتاری، نوشتن و 
اســت. سیستمی که  خواندن 
مــا در  حال حاضــر پیاده می 
کنیم پایه و اساســش بر این 
بوده که هدف از یادگیری  زبان 
نوشتن  و  خواندن  انگلیســی، 
باشد که این یک روش سنتی 
اســت. برای  همین ســال ها 
تمرکز ما روی ترجمه و گرامر 
بوده است. چند سالی است  که 
این سیســتم بنابر تغییر دارد 
اما سیســتم معلمان ما همان 
معلمان روش  ســنتی هستند. 
پس تــا زمانی کــه دبیران ما 
در مدارس تفکراتشــان سنتی 
است  نمی توانند راحت با روش 
ارتباطی در آمــوزش زبان که 
روش نوینی اســت  کنار بیایند 
ایجاد  تغییری  توانیــم  نمی  و 
کنیم.  مشکل اصلی زیرساخت 
تغییر روش آموزشــی  هــای 
نیســت.  اولین  مهیا  که  است 
زیر ســاخت هم معلم اســت. 
ما بهتریــن کتاب و متد را هم 
بیاوریم وقتــی  دبیر نمی تواند 
یا نمی خواهد روشش را تغییر 
از خروجی  توقعــی  دهد، چه 
 داریم؟ همین روش ما می رود 
در دبی آموزش داده می شود 
و بهترین  جواب را می گیرد اما 
خروجی  بدترین  کشورمان  در 

را دارد

اجتماعی  معاون  پاشــایی  رامین  ســرهنگ 
پلیس فتا ناجا گفت: هر جرمی،  جرم سایبری 
نیســت به عنوان مثال اگــر از طریق پیامک 
برای شما  مزاحمتی ایجاد شود جرم سایبری 
رخ نداده که برای شکایت بخواهید به  پلیس 

فتا مراجعه کنید. 
پاشــایی با اشاره به جرایم سایبری و انواع آن 
اظهار کرد: هر جرمی،  جرم سایبری محسوب 
نمی شــود و برای شکایت از آن جرم، نباید به 

 پلیس فتا مراجعه کرد. 
وی افــزود: جرایمــی مانند هتــک حیثیت، 
هک شدن شبکه های اجتماعی  مانند تلگرام، 
اینســتاگرام و ... یا تلفن همــراه، تهدید در 
شــبکه های  اجتماعــی و آزار و اذیت در این 
شبکه ها، نمونه هایی از جرایم سایبری  هستند. 
معاون اجتماعــی پلیس فتا ناجا گفت: آزار و 
اذیــت و اخاذی به وســیله  پیامک ) sms ( و 
همچنین سرقت موبایل، جزو جرایم سایبری 
نیســت و  اگر افراد از ایــن طریق مورد آزار و 
اذیت قرار گرفتند، نباید به پلیس  فتا مراجعه 
کرده و نهادهای دیگری را برای اعلام شکایت 

خود انتخاب  کنند. 
پاشــایی افزود: انتشــار اطلاعات شخصی که 

هر فــردی در تلفن همراهــش  دارد، اگر در 
شبکه های اجتماعی و فضای مجازی از سمت 
خود فرد  نباشــد و آن شخص از این موضوع 
گلایه ای داشــته باشــد، مربوط به پلیس  فتا 
می شــود و برای شــکایت از این موضوع باید 
به دادسرای ویژه جرایم  رایانه ای مراجعه کند. 

ë  کلاهبرداری اینترنتی چه زمانی رخ
می دهد؟

وی بیان کرد: نکته قابل توجه این اســت که 
اگر در ســایت های خرید و  فــروش کالا )که 
اکثــراً خرید و فروش کالای دســت دوم هم 

هستند(،  خریدار یا فروشنده ضرر کنند و یک 
طرف بخواهد شــکایتی در این  زمینه داشته 
باشــد، باید به مراجعی به غیــر از پلیس فتا 
مراجعه کند چرا  که در این معامله، خریدار و 
فروشــنده مستقیم با هم در ارتباط هستند و 

 کلاهبرداری اینترنتی حاصل نشده است. 
معــاون اجتماعی پلیس فتا ناجا تصریح کرد: 
اگر خریــداری قصد خرید از  فروشــگاه های 
اینترنتی چه شــخصی و چه دولتی را داشته 
باشــد و  هزینه ای را پرداخــت کند ولی کالا 
را برای آن ارســال نکنند، برای  شکایت باید 
به پلیس فتا مراجعه کند چرا که آن ســایت 
یا فروشــگاه  اینترنتی به تعهدات خود عمل 
نکرده و در اینجا کلاهبــرداری اینترنتی  رخ 

داده است. 
اگر خریــداری قصد خرید از فروشــگاه های 
اینترنتی را داشته باشد و  هزینه ای را پرداخت 
کنــد ولی کالا برایش ارســال نشــود، برای 
شکایت  باید به پلیس فتا مراجعه کند چرا که 

در اینجا کلاهبرداری اینترنتی رخ  داده است
به گفته پاشــایی، همچنیــن جرایم دیگری 
مانند »فیشینگ« و اسکیمر )کپی  کارت عابر 
بانک( مربوط به پلیس فتا می شــود چرا که 

عابر بانک  شخصی در دست خودش است ولی 
یا رمز دومش را از راه هایی مانند  فیشــینگ 
)کلاهبرداران اینترنتی( به دســت آورده اند یا 
عابر بانکش کپی  شــده و از آن طریق، پول از 

حساب فرد کسر می شود. 
وی ادامــه داد: بــه طور کل بایــد بگویم که 
توهین، اخــاذی، هتک حیثیــت،  مزاحمت 
نوامیس و ... در شبکه های اجتماعی و فضای 
مجازی، مربوط  به پلیس فتا می شــود و افراد 
برای ثبت شــکایت باید به پلیس فتا مراجعه 

 کنند. 
معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا یادآور شــد: 
جرم هایی مانند اینکه  اینستاگرام فردی هک 
شــده باشــد و از آن طریق برای دوستانش 
پیامــی  مبنی بر »واریز پول به فلان شــماره 
حساب« ارسال شده باشد و حسب  اعتماد به 
آن آی دی که متعلق به دوستشان است، پول 
را به آن شماره  حســاب واریز کنند و سپس 
متوجه شــوند که اصلًا این پیام را مالک آن 
 آی دی برایشان ارســال نکرده هم می توانند 
برای ثبت شکایت به پلیس فتا  مراجعه کنند. 

وی خاطرنشــان کرد: در شهرستان هایی که 
پلیس فتا مقری ندارد، افراد  باید به دادگاه ها 
مراجعــه کننــد؛ در آنجا قاضی تشــخیص 
می دهد که این  پرونده را باید به پلیس آگاهی 
یا کلانتری ارجاع بدهد یا از طریق دیگر  به آن 

پرونده رسیدگی کند. 

افزایشتعرفههایخدماتدرمانیمنجربه
"ورشکستگیکاملبیمهسلامتوسازمان

تأمیناجتماعی"
درحــال حاضر به دلیــل محدودیت های مالی دولت، امــکان افزایش 
تعرفه هــای  خدمات درمانی وجود نــدارد و افزایش تعرفه های خدمات 
درمانی ممکن  است منجر به "ورشکستگی کامل بیمه سلامت و سازمان 
تأمین اجتماعی"  شود.  14 مهر امسال سید سجاد رضوی، دبیر و رئیس 
شورای عالی بیمه  سلامت، خبر از  بررسی و تعیین تعرفه های خدمات 
درمانی ســال 1399  را در اواخر مهرماه داد. بــه دنبال این اظهار نظر، 
گروهی از پزشکان با اعتراض به پایین بودن  تعرفه ها، خواستار افزایش 
قابل توجه آن شــدند! به اعتقاد آن ها در صورتی  عدم افزایش تعرفه ها 
مطابــق با نرخ تــورم، اثر نامطلوبی بر کیفیت خدمــات  درمانی وارد و 
اخلاق حرفه ای توسط پزشکان زیر پا گذاشته می شود. در همین راستا، 
محمدرضا ظفرقندی، رئیس ســازمان نظام پزشکی کشور  با بیان اینکه 
تعرفه های درمانی فعلی فاصله قابل توجهی با میزان واقعی  آن ها دارد، 
گفت: »با تعیین قیمت واقعی خدمات درمانی حداقل معلوم  می شــود 
که پزشکان برای سلامت مردم یارانه می پردازند!« ادعای مذکور درحالی 
توســط رئیس سازمان نظام پزشکی مطرح شد که بر  اساس آمارها بعد 
از اجرای طرح تحول ســلامت، تعرفه های خدمات  درمانی رشــد قابل 
توجهی داشــت؛ در آغاز طرح تحول سلامت، نخستین  پیشنهاد وزارت 
بهداشــت به شــورای عالی بیمه برای افزایش انگیزه جامعه  پزشکی، 
افزایش نرخ تعرفه های خدمات درمانــی بود؛ در نهایت با اجرای  طرح 
 ) k (   تحول سلامت و به واســطه افزایش ضریب تعرفه خدمات پزشکی
قیمت خدمات درمانی 2.2 برابر شــد! مجموع دســتمزد پرداختی به 

 پزشکان هم در سال 95 نیز نسبت به سال 92، سه و نیم برابر شد! 
ë  افزایش سهم درمان در سبد هزینه خانوار نتیجه بالا بردن

تعرفه ها
مطابق گزارش های مرکز آمار، ســهم سلامت از سبد هزینه های خانوار 
بعد  از اجرای طرح تحول ســلامت و افزایش سرسام آور تعرفه ها، رشد 
قابل  توجهی داشته است؛ این موضوع کنترل و کاهش میزان تعرفه های 

خدمات  درمانی را به ضرورتی اجتناب ناپذیر تبدیل کرده است. 
ارائه ســازوکارهای مناســب تامین مالی به منظور حمایت از خانوارها 
جهت  دریافــت خدمات درمانی ازجمله اهداف مطلوب نظام ســلامت 
کشــورهای  مختلف است. در کشور ایران هدف مذکور توسط بیمه های 
درمانــی دنبال  می شــود؛ در حال حاضر بیــش از ٧5 درصد بار مالی 
افزایش تعرفه های  خدمات درمانی متوجــه دو بیمه گذار بزرگ، یعنی 
ســازمان تأمین اجتماعی و  سازمان بیمه سلامت می شود. بیمه گذارانی 
که به دلیل اوضاع نابسامان  اقتصادی، زیان  ده و در آستانه ورشکستگی 
هســتند. به طوری که مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی در 
گزارشی،  ورشکستگی سازمان تأمین اجتماعی را در دهه آینده محتمل 
دانسته اســت؛  چندی پیش محمدرضا ظفرقندی، رئیس سازمان نظام 
پزشــکی کشــور نیز  درخصوص محدویت های مالی بیمه ها گفته بود: 
» می دانیم که به علت  محدودیت منابع سازمان های بیمه گر، تعرفه های 
مورد نظر ســازمان نظام  پزشکی در شــورای عالی بیمه به طور کامل 

تصویب نمی شود.«  

امکانمداخلهاورژانساجتماعی
درمشاجراتخانوادگی

علی جعفری، رئیس اورژانس اجتماعی گفت: اورژانس اجتماعی امکان 
 مداخله در دعوا و خشونت های خانوادگی را با همکاری نیروی انتظامى 
 دارد. رئیس اورژانس اجتماعی در رابطه با خدمات اورژانس اجتماعی در 
 برنامه رادیویی تهران کلینیک رادیو تهران گفت: فعالیت های اوراژانس 
 اجتماعى شــامل خدمات در زمینــه آســیب های اجتماعی همچون 
اختلافات  زن و شــوهری و مشاجراتشــان،کودک آزاری،همسر آزاری، 
کودکان  خیابانى و... اســت. وی ادامه داد: هموطنان عزیز می توانند در 
صورت بروز مشــکل از  طریق خط ۱۲۳ که متشکل از روانشناس مرد و 
زن و مددکار اجتماعی  اســت ، مشکلاتشان را بیان کنند و مددکارارن  
اورژانــس اجتماعی که  با  تائید قوه قضاییهوارد عمل شــوند و اقدامات 
اورژانسی  لازم را انجام  دهند، که البته این تداخل نیاز به دستور کتبی 

نداشته و با ارتباط تلفنی  متقاضی ما حکم را دریافت خواهیم کرد. 
رئیس اورژانس اجتماعی اعلام کرد :در ســال گذشته حدود ۲۷۷هزار 
 ســاعت تماس با خط ۱۲۳ صورت می گیرد و بیشــترین تماس ها در 
مورد  اول مربوط به کودک آزاری، ســپس همسرآزاری، سالمند آزاری ، 

 همسایه آزاری و در آخر معلول آزاری بوده است. 
وی بیان داشــت: اگر در دعوا و خشــونت هاى زن و شــوهرى  به طور 
 مــداوم اتفاق بیافتد، مردم  مى توانند با اورژانس اجتماعی خبر دهند و 

ما  باهمکاری نیروی انتظامى مداخلاتی را انجام دهیم. 
جعفری افزود :  ۹۵ درصد زنانى که مورد خشونت قرار می گیرند  مورد 
حمایت خانه های امن هستند ، درواقع اگر زنى در معرض  خشونت بود 
و جایگاهى نبود که آن خانم موردحمایت قرار بگیرد ما به  آنها در حدود 
4 تا 8 ماه به همراه فرزندانشــان اسکان موقت مى دهیم تا  در آرامش 
زندگی کنند. رئیس اورژانس اجتماعی گفت: ما در سراسر کشور ؛ جهت 
حمایت از  آســیب های اجتماعی فعالیت داریم ولی به دلیل مشــکلات 
اعتبارى  ســازمان ، خدمات رســانی به صورت کامل نیست و امیدواریم 
بــا حمایت  دولت بتوانیم بحث پایداری و نگهداری و توســعه اورژانس 

اجتماعی را  داشته باشیم. 

ناکارآمدی آموزش زبان ریشه دار است
خبرخبر

 ٥٠ درصد علل مرگ ناگهانی در ایران 
سکته های مغزی و قلبی است

چه جرایمی »جرم سایبری« محسوب می شوند

شرکت تعاونی تولیدی بازیافت کاغذ باطله ریژین سردشتبه 
شماره ثبت 221 و شناسه ملی 10980052880 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/04/04 و 
نامه شماره 1371مورخ 1398/04/25 اداره تعاون کار و رفاه 
اجتماعی شهرستان سردشت و مصوبه شماره 80/1644مورخ 
1397/05/30هیات مقررات زدایی و تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کارتصمیمات ذیل اتخاذ شد -1 به موضوع شرکت 
مندرج در ماده دو اساسنامه علاوه بر موارد ثبت شده قبلی 
عبارت ذیل الحاق و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید: 
واردات مواد اولیه، ضایعات کاغذ و کارتن و ثبت موضوع فعالیت 

مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع 
ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری سردشت )649632(

آگهی تغییرات
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صنوفتولیدی-صادراتیزیرچتر
حمایتیسازمانتوسعهتجارت

حمید زادبوم معــاون وزیر صنعت از طراحــی میز صادرات 
صنوف  تولیدی و خدماتی در سازمان توسعه تجارت خبر داد 
و گفت: بر اســاس  تاکید وزارت صنعت، یک میز کالایی این 

سازمان به صنوف تولیدی و  خدماتی اختصاص می یابد. 
زادبوم از راه انــدازی میز صادرات صنوف تولیدی و خدماتی 
خبر داد و  گفت: با تاکیدات صورت گرفته در راستای توسعه 
صــادرات صنایع  کوچک و متوســط و به خصوص واحدهای 
صنفــی، میز صادراتی  صنوف تولیــدی و خدماتی بزودی در 

سازمان توسعه تجارت راه اندازی  خواهد شد. 
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران افزود: یکی از وظایف 
 سازمان های توســعه ای و نهادهای دولتی، حمایت از صنایع 
کوچک و  متوســط اســت که بر این اساس، با توجه به اینکه 
بخشــی از بنگاههای  کوچک و متوســط کشــور در صنوف 
طبقه بندی شــده اند، حمایت از  صنــوف تولیدی و خدماتی 
به منظور رشــد و توسعه صادرات غیرنفتی  کشور مدنظر قرار 

گرفته است.
 وی تصریح کرد: بسیاری از صنوف تولیدی و خدماتی کشور 
توانایی  صادرات دارند و بر این اســاس، می توانند با صادرات 
هر چند کوچک  خود، در شــکل گیری آمار توســعه صادرات 
غیرنفتی کشور نقش داشــته  باشند؛ به همین دلیل علیرغم 
اینکه در طبقه بندی های قبلی سازمان  توسعه تجارت صنوف 
دیده نشده بودند، اکنون با تاکید قائم مقام وزیر  صنعت، معدن 
و تجارت مبنــی بر حمایت از صنوف و صــادرات  واحدهای 
صنفــی، یکی از میزهــای کالایی این ســازمان در معاونت 
 توسعه صادرات کالا و خدمات، به صنوف تولیدی و خدماتی 

اختصاص  خواهد یافت. 
به گفته زادبوم، بر این اساس قرار است که اصناف نیز در ارتباط 
 ببیشتر با ســازمان توسعه تجارت، از خدمات این سازمان به 
منظور  توسعه صادرات کالا و خدمات خود استفاده کرده و در 
جایی که با  مشکل در صادرات مواجه هستند، مسائل را جهت 
حل به سازمان  توســعه تجارت ایران ارجاع دهند. وی افزود: 
راه اندازی میز کالایی صادرات صنوف تولیدی و خدماتی  در 
شروع راه قرار دارد و برنامه ریزی های لازم برای عملیاتی شدن 

 آن، در حال انجام است. 

وزیر نیرو با اشــاره بــه نقش صنعت برق 
در توســعه همــکاری بین  کشــورهای 
همسایه گفت: در نظر داریم با استفاده از 
زیرساخت های  موجود، امکان وصل کردن 
دو شــبکه برق ایران و سوریه را از طریق 

 عراق فراهم کنیم. 
رضا اردکانیان در حاشــیه مراسم امضای 
بیــن  وزارت  تفاهم همکاری  یادداشــت 
نیروی ایران و وزارت برق سوریه با تاکید 
بر این که صلح و  آرامش منطقه به توسعه 
یافتگی آن وابسته است اظهار کرد: توسعه 
منطقه  مســتلزم همکاری بین کشورهای 
آن اســت البته منظور مــن از همکاری 
 چیزی بیش از فروش محصولات بوده که 
ممکن است بین بسیاری از  کشورها اتفاق 

بیفتد. 
وی با تاکید بر این که نقش برق در توسعه 
یافتگی بســیار مهم  اســت گفت:  امکان 
تبادل انرژی بین ایران و همه کشــورهای 
همســایه در چارچــوب  برنامه بلند مدت 
وجود دارد البته ما صرفا به دنبال صادرات 
نبــوده و  درصدد انتقال دانــش و تجربه 

هستیم. 
وزیر نیرو با اشاره به سنکرون سازی شبکه 
برق ایران و عراق که در  روز گذشته اتفاق 
افتاد عنــوان کرد: چنیــن اقدامی را روز 
گذشــته با عراق  آغاز کردیم و شبکه برق 

دو کشور هم زمان شد. 
اردکانیــان ادامــه داد: علیرغم این که در 
سال های گذشته با جمهوری عربی  سوریه 
همکاری داشتیم، مجددا این همکاری را از 
سر گرفته ایم که آن نه  فقط شامل ساخت 

نیروگاه و بازسازی تاسیسات آسیب دیده 
برق این کشور  در جنگ است بلکه شامل 
بهبود شــبکه توزیع، کاهش تلفات شبکه 
توزیع،  آموزش نیروی انســانی و همکاری 
در ســطح مدیریت است. وی ادامه داد: در 
نظر داریم با اســتفاده از زیرســاخت های 
موجود و امکان  انتقال دو شــبکه از طریق 
عراق شــبکه های برق ایران و ســوریه را 
به  یکدیگر متصــل کنیم. وزیر نیرو با بیان 
این که تفاهم نامه بین ایران و سوریه یک 

برنامه سه  ساله اســت اظهار کرد: در این 
راستا کارگروه مشترکی بین ایران و سوریه 
 شکل خواهد گرفت و به شکل منظمی در 

تهران و دمشق جلسه برگزار  می کند. 
در ادامــه خربوطلی - وزیر برق جمهوری 
عربی سوریه - با بیان این که  من به دعوت 
وزیر نیروی ایران برای شــرکت در افتتاح 
نمایشــگاه برق به  ایران آمدم گفت: نقطه 
عطف این سفر، پیشنهاد وزیر نیروی ایران 
برای  راه اندازی کمیته بین وزارت نیروی 

ایران و وزارت برق سوریه است. 
وی با اشاره به امضای یادداشت تفاهم نامه 
بین ایران و ســوریه اظهار کرد:  هدف این 
یادداشت بومی ســازی تکنولوژی صنعت 
برق در ســوریه اســت و  در راســتای آن 
توافــق کردیم زمینه انتقــال  تجربیات و 
آموزش نیروی فعال  در ســوریه را فراهم 
کنیم، همچنین قرار شد مرکز هماهنگی 
در وزارت  برق ســوریه کــه فعالیت آن از 
۱۰ سال پیش متوقف شده بود دوباره راه 

 اندازی شود. 

تــالار فرآورده های نفتی و پتروشــیمی بورس کالای 
ایران امروز )شنبه(  میزبان عرضه ۷۹ هزار و ۶۱۵ تن 
وکیــوم باتوم )ماده اولیه تولید قیر و  نفت کوره(، قیر، 
مواد شیمیایی، مواد پلیمری،گوگرد و لوب کات است. 
بــه گزارش روابط عمومی بــورس کالای ایران، چهار 
هــزار و ۴۰۰ تــن  تیرآهن، ۶ هزار و ۶۰۰ تن ســبد 
میلگــرد، یک هزار و ۵۰۰ تن شــمش  هــزار پوندی 
آلومینیوم و ۵۰ تن شــمش سرب در تالار محصولات 

 صنعتی و معدنی عرضه می شود. 
این گزارش حاکی اســت، ۸۰ هــزار و ۶۷۰ تن قیر، 
۱۱۰ تن عایق  رطوبتی و ۱۰ هزار تن گوگرد در تالار 

صادراتی بورس کالای ایران  عرضه می شود. 
بازار فرعی بــورس کالای ایران نیز در این روز عرضه 

یک هزار و   ۸۱۶ تن نخ پلی استر را تجربه می کند. 
صــادرات ۷۶ هزار تن قیر و عایــق رطوبتی از بورس 

کالای ایران
تالار صادراتی بورس کالای ایران، روز چهارشــنبه )۸ 
آبان(  میزبان  دادوستد ۷۵ هزار و ۹۳۰ تن قیر و ۴۶۶ 

تن عایق رطوبتی بود. 
در این روز و در تالار فرآورده های نفتی و پتروشیمی 
بورس نیز ۱۶  هزار و ۶۴۱ تن مواد شیمیایی، ۶۸۰ تن 
قیر، یک هزار و ۳۷۵ تن  گوگرد و ۴۶ هزار و ۹۰۰ تن 

وکیوم باتوم معامله شد. 
این گزارش حاکی اســت، بازار فرعــی بورس کالای 
ایران شــاهد معامله   ۶ هزار و ۴۲۰ عدد بشکه خالی 

بود. 

علی خدایی،نماینده کارگران در شــورای عالی کار با اشاره 
به اینکه تمام  کارگران باید در سامانه جامع روابط کار احراز 
هویت شــوند گفت: تا ۳  ماه دیگر سامانه جامع روابط کار 

نهایی می شود. 
نماینده کارگران در شــورای عالی کار درباره سامانه جامع 
قراردادهای  کار گفت: یکی از نابه ســامانی های موجود در 
حوزه روابط کار رواج  قراردادهای ســفید امضا اســت. این 
قراردادها از ابتدای دهه ٧0رواج  یافت. با بهم خوردن عرضه 
و تقاضای نیروی کار طی یک دهه اخیر  شاهد قراردادهایی 
به اســم ســفید امضا هســتیم. رواج قراردادهای ســفید 
 امضا،تسویه حســاب سفید امضا، چک و سفته سفید امضا 

مشکلاتی را  برای کارگران به وجود می آورد. 
   وی با بیان اینکه در برخی موارد کارفرمایان از نیاز کارگر 
به کار،  سوء استفاده می کنند گفت: همین مسئله باعث می 
شــود که در بدو ورود  از نیاز کارگر سو استفاده می کنند و 

قرار داد یا تسویه حساب سفید  امضا منعقد می کنند. 
خدایــی گفت: با توجه بــه آمارهایی کــه در هئیت های 
تشــخیص و حل  اختلاف وجود دارد، بیــش از 20درصد 
قراردادهــا به ســمت ســفیدامضا  پیش رفته انــد. یعنی 
کارفرمایان آنچه که صلاح می دانند درقرارداد کار  ذکر می 

کنند و به قرار داد خاتمه می دهند. 
وی افزود: طبــق ماده 10قانون کار، در مواردی که قرارداد 
کار کتبی  باشــد قرارداد در چهار نســخه تنظیم می گردد 
که یک نســخه از آن به  اداره کار محل و یک نســخه نزد 
کارگر و یک نســخه نزد کارفرما و  نســخه دیگر در صورت 
وجود شــورای اسلامی کار باید در اختیار نماینده  کارگران 

قرار گیرد. 
وی اظهار داشــت:اگر قرار باشد یک نسخه تمام قراردادها 
در اختیــار  اداره کار قرار گیرد همان زمان بر اســت و هم 
اینکه امکان جمع آوری  در این حجم وجود ندارد. ســامانه 
جامع روابط کار که 46 زیر مجموعه  دارد زمینه مناســب 

برای ثبت قراردادها است. چرا که یکی از زیر  مجموعه های 
این سامانه،ثبت قراردادهاست. بعد از راه اندازی این  سامانه 
کارفرمایان مکلف خواهند بــود در بدو قرارداد با کارگران، 
 قرارداد را در ســامانه ثبت کنند. همچنیــن کارگران باید 
هویت خود را در  این ســامانه ثبت کنند. فکر می کنم که 

بتواند مانع قرارداد سفید امضا  شود. 
  وی گفت: 5زیرمجموعه ســامانه جامع روابط کار در حال 
اجرا است.  در بسیاری از استان ها از مرحله پایلوت گذاشته 

است و در مرحله  احراز هویت کارگران است. 
  نماینده کارگران در شــورای عالــی کار ادامه داد: از نگاه 
کارگران یکی  از اهداف این ســامانه، داشــتن یک جامعه 
آماری کامل از کارگران است.  متأسفانه تا کنون هیچ آماری 

از نحــوه قراردادها،میزان قراردادها،نــوع  قرارداها و میزان 
شکایت ها نداریم. بنابراین برای حوزه روابط کار  داشتن یک 

بانک اطلاعاتی از حوزه روابط کار امری مهم است. 
  وی بیان کرد:ثبت دادخواست ها از دیگر فعالیت های این 
ســامانه اســت.  آرای هیئت های تشخیص  و حل اختلاف 
از ســوی این سامانه ابلاغ  خواهد شــد. طرح طبقه بندی 
مشــاغل،حوزه تعاون همه در این ســامانه  وجود دارد. به 
منظور ســاماندهی دربحــث قراردادها، کارگــران هر چه 
 سریعتر به دفاتر پیشخوان دولت برای احراز هویت مراجعه 
کنند.  در  آینده ارائه خدمات به کارگران و کارفرما منوط به 
احراز هویت در این  ســامانه خواهد شد. کارگرانی که بیمه 
هستند یا نیســتند باید در این سامانه  احراز هویت شوند. 

چرا که با این سامانه امکان شناسایی کارگران غیر  بیمه ای 
نیز مهیا می شود. 

خدایی با اشاره به ماده 2 و 3قانون کار گفت: کارگر از لحاظ 
این قانون  کســی اســت که به هر عنوان در مقابل دریافت 
حق الســعی اعم از مزد ،  حقوق ، سهم سود و سایر مزایا به 

درخواست کارفرما کار می کند . 
نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: کارفرما شخصی 
است  حقیقی یا حقوقی که کارگر به درخواست و به حساب 

او در مقابل  دریافت حق السعی کار می کند.  
وی اظهار  داشت:هر شخصی که با کارفرمایی کار می کند 
و حتی اگر  حداقل های قانونی را رعایت کند از آن به عنوان 
رابطه روابط کار یاد  می شــود. تک تــک کارگران در این 
سامانه احراز هویت کنند چرا که با  استفاده از آمار و تطبیق 
دادن با اطلاعات سازمان تأمین اجتماعی می  توانیم متوجه 
شویم که چه تعداد از کارگران تحت پوشش بیمه نیستند. 

  خدایی بیــان کرد: به دلیل نبود امنیت شــغلی کارگران 
قــادر به گرفتن حق  و حقوق خود از جمله بیمه نیســتند. 
با همکاری که از ســوی نماینــدگان  کارگران و وزارت کار 
انجام شده است، بازرسان وزارت کار از این  کارگران حمایت 

خواهند کرد. 
  خدایی بیان کرد:  حدود 5ســامانه در مرحله ارائه خدمات 
اســت. پیش  بینی می شــود اســتقرار و نهایی شدن این 
سامانه حدود 2تا 3ماه آینده  باشد. ٧زیر سامانه آماده تأیید 
سازمان تنظیم مقررات و نهاد ریاست  جمهوری است. هیچ 
تاییدیه و هیچ توافقــی نمی تواند حداقل های قانونی  را از 
کارگــران بگیرد. تمام کارگران باید حداقل مزد و بیمه و ... 
حداقل  های قانونی را داشته باشــند.کارفرمایان بدانند در 
صورت اثبات ســو  استفاده از ســفید امضا طبق مواد 6٧3 
و 6٧4 قانــون مجازات اســلامی به   6ماه و 3ســال زندان 
محکوم خواهند شد. نمایندگان کارگران از کارگران  حمایت 

خواهند کرد. 

اقتصادی

عرضه۷۹هزارتنفرآوردههاینفتیوپتروشیمیدربورسکالا

ریشهمشترکمشکلات

مهران بهنیا
بســیاری از مشــکلات کشــور، حتی برخی مسائل که در 
دسته بندی  غیراقتصادی می گنجند و کمتر زیر چتر حوزه 
اقتصادی قرار می گیرند،  ریشه های مشترکی دارند که این 
ریشــه ها عمدتا اقتصادی هستند. البته  همین جمله کافی 
اســت تا برخی افراد، اقتصاددانان و اقتصادخوانده ها را  نقد 
کنند که ایشــان موضوعات اجتماعــی و فرهنگی را هم با 
عینــک  اقتصادی نگاه می کنند و ایــن متن را نیز در زمره 
آن تحلیل هــا قرار دهند. با این وجود به زعم افراد آشــنا با 
علم اقتصاد هســته اصلی تئوری  اقتصادی که از بیشــینه 
کردن مطلوبیت و سود توسط خانوار و بنگاه  آغاز می شود و 
در ادامه به بررسی تعادل بهینه بازارهای مختلف  می رسد، 
همچنان قدرت توضیح دهندگی مناسبی برای تحلیل بخش 
مهمی  از مسائل مربوط به زندگی انسان ها را داراست و در 
مقابل این ادعا که  تئوری اقتصادی می تواند همه مسائل یا 
حتی ســهم غالب مسائل فردی و  اجتماعی را توضیح دهد 
و برای آنها راهکار داشــته باشد، ادعای  صحیحی نیست. از 
طرفی هم می توان اینگونه به موضوع نگاه کرد که  بسیاری 
از مشکلات کشــور، حتی در حوزه های غیراقتصادی، هم 
دارای  ریشه های اقتصادی و هم دارای دلایل غیراقتصادی 
هســتند و  اقتصاددانان به علل اقتصــادی تاکید می کنند 
و به طور مــوازی و بدون  هیچ گونه تعارضی افراد آشــنا با 
دیگر حوزه هــای علم نیز روی ریشــه های  دیگری تمرکز 
می کنند. یکی از مشکلات کشور طی دهه های گذشته ضعف 
حوزه پژوهش و  عدم بهره گیری از آنچه در سیاست گذاری 
عمومی و چه در مدیریت  غیردولتی است. برای این مشکل 
هم می توان مانند بســیاری از  تحلیل هایی که می خوانیم و 
می شنویم یکســری از ویژگی های »ایرانی ها«  یا جغرافیای 
ایران را به عنوان دلایل آن ذکر کرد. مانند اینکه »پژوهش 
 و اســتفاده از آن در ایران نهادینه نشــده است«، »اصولا 
اعتقادی به  پژوهش در ایران وجود ندارد«، »فقدان مدیریت 
اصولی در ایران مانع  اصلی پژوهش در کشور است« و موارد 
مشابه. یا مانند تحلیل بسیاری  از مسائل دیگر نبود حمایت 
دولتی، بودجه و منابع کم و فقدان تجهیزات  و امکانات لازم 
علل اصلی ضعف پژوهش ها قلمداد شود. اگر این دو  دسته 
دلایــل را برای ضعف پژوهش –و بســیار موضوعات دیگر 
 اقتصادی و غیراقتصادی- بپذیریم، راهکار نیز در دو دسته 
جای  می گیرد، دســته اول تبشــیر و انذار برای آگاه شدن 
افراد به نتایج مثبت  پژوهش و اعتقاد پیدا کردن مدیران به 
انجام پژوهش و استفاده از آن  است و دسته دوم نیز افزایش 
بودجه و منابع مالی حوزه پژوهش خواهد  بود. این در حالی 
است که هم اکنون هر وزارتخانه، نهاد و سازمانی حداقل  یک 
پژوهشکده دارد، افراد بسیاری در این پژوهشکده ها مشغول 
به کار  هستند و هر کدام فهرســت بلندی از پژوهش های 
انجام شــده بــا عناوین  مختلف را در بایگانــی خود دارند. 
اساسا یکی از دغدغه های مدیران  بخش های مختلف دولت 
تعریف پژوهش ها و مطالعات جدید است که  سبب می شود 
فهرســت پژوهش ها روز به روز بلندتر و طولانی تر شود.  در 
این شــرایط آیا افزایش بودجه و انذار و تبشیر بیشتر برای 
اعتقــاد پیدا  کردن افراد به پژوهــش راهکاری کارآ خواهد 
بود؟ پاســخ اینجانب به این  ســوال آن است همانطور که 
این راهکارها برای کنترل مصرف آب و  انرژی، برای کنترل 
نقدینگی، برای ارتقای بهره وری، برای خرید  کالای ایرانی، 
برای کاهش زمان اعطای مجوزها، برای انتقال نقدینگی  به 
تولید و برای بســیاری موارد دیگــر موثر نبوده یا اثر کمی 
داشــته،  برای ارتقای ســطح کیفی پژوهش ها و گسترش 
استفاده از پژوهش در  تصمیم گیری ها نیز در بهترین حالت 
کم اثر خواهد بود. اگر به همان جمله ابتدایی متن برگردیم، 
بســیاری از مشــکلات اقتصادی  و غیراقتصادی ریشه های 
مشــترکی دارند و یکی از مهم ترین ایــن دلایل   »اقتصاد 
دولتی« اســت. در بازار پژوهش نیــز، بدون نادیده گرفتن 
سایر  دلایل، نقش دولت باعث بروز ناکارآیی های بزرگ در 
آن شده است.  باید به این نکته توجه کرد که در کشورهای 
صنعتی با وجود بودجه  قابل توجه دولتی در انجام پژوهش 
به خصوص در برخی حوزه های  علمی، ســهم غالب بودجه 
هزینه شــده در تحقیق و توســعه توسط بخش  خصوصی 
تامین می شــود. چرا؟ چون بنگاه های خصوصی در فضای 
 رقابتی تر و ســطح بســیار پایین تر حمایت ها و مداخلات 
دولت –نســبت به  اقتصاد ایران- در حال فعالیت هســتند 
و بنابرایــن برای ارتقای خدمات و  تولیدات خود، جلب نظر 
مشتری و در نهایت کسب ســود بیشتر، تقاضای  پایداری 
برای پژوهش و مطالعــه دارند. در حالی که حضور پررنگ 
 دولت در اقتصــاد، یارانه ها و رانت های بســیاری از جمله 
دسترســی و  نرخ تســهیلات بانکی، دسترسی به پروژه ها، 
دسترســی به ارز دولتی،  دسترسی به مجوزهای واردات و 
صادرات، دسترسی و قیمت های  متفاوت مواد اولیه و انرژی 
و تحت پوشــش قرار گرفتن چترهای حمایتی  تعرفه ای و 
مالیاتی و بسیاری دیگر از کانال های رانتی را ایجاد می کند 
 که در چنین فضایی از کســب و کار عامل اصلی برای کسب 
سود بنگاه ها،  نه رقابت از طریق ارتقای کیفیت محصولات 
و خدمات، بلکه رقابت  برای دستیابی و ورود به یک یا چند 

مورد از این کانال ها است. 

نهایی شدن سامانه جامع روابط کار تا 3 ماه آینده

اردشــیر دادرس رئیس انجمن صنفی جایگاه داران 
سی.ان.جی با اشــاره به  افزایش قیمت سی.ان.جی 
از ابتدای خرداد امسال،  گفت: افزایش قیمت  باعث 
کاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدی مصرف ســی.ان.جی در 

کشور شده  است. 
دادرس با بیان اینکه سالیانه شاهد مصرف سی.ان.
جی با رشــد ۱۵  درصدی بودیم، افــزود: این روند 
امسال معکوس شد و به جای رشد به  همین میزان 
افت ثبت شــد  و در مجموع ۲۰ تــا ۳۰ درصد در 
روند  سالانه، مصرف ســی.ان.جی کاهش پیدا کرد 
که این امر باعث افزایش  مصرف بنزین تا پایان سال 

خواهد شد. 

بــه گفتــه دادرس،  افزایش قیمت ســی.ان.جی و 
ثابت ماندن قیمت بنزین  می تواند موجب رشد ۱۵ 
درصدی مصرف بنزین شــود و مصــرف  روزانه را تا 

بیش از ۱۰۰ میلیون لیتر در روز برساند.   
وی  اضافه کرد: عوامل تاثیرگذار در مصرف سی.ان.

جی بســان  زنجیر  عمل می کنند و برای رونق این 
صنعت باید تمامی این زنجیره در یک  بسته حمایتی، 

منطقی و محاسبه شده در نظر گرفته شود. 

رئیس انجمن صنفی جایگاه داران سی.ان.جی تاکید 
کرد: افزایش قیمت  مناسب و سهمیه بندی بنزین و 
تناســب قیمت حامل های انرژی به نسبت  یکدیگر 

می تواند در این زمینه کمک کننده باشد.   
وی لــزوم ارائه بســته های حمایتــی برای صنعت 
ســی.ان.جی را یادآور شــد  و گفت:  در این بسته ها 
قــرار بود مردم و مصرف کنندگان عمده و  پرمصرف 
مانند تاکسی ها و ناوگان حمل و نقل عمومی، کارت 
اعتباری  سوخت به ارزش ۱۸۰ هزار تومان را به جای 

یارانه نقدی دریافت  کنند.   

کاهش۱۵درصدیمصرفسیانجیدرکشور

آیین نامه ای که با گذشت ۲۸ سال از تصویب قانون کار 
سرانجام در  تیرماه 9٧ به هیأت دولت رفت، پس از ۱۶ 

ماه همچنان در نوبت  تصویب هیأت دولت قرار دارد. 

قانون کار ۲۹ ســال پیش تکلیفــی را بر عهده دولت 
گذاشت که بر اســاس  آن امنیت شغلی کارگرانی که 

در مشاغل غیرمستمر فعالیت می کنند،  تامین شود. 
مشاغل غیرمستمر به مشاغلی اطلاق می شود که برای 
انجام ماموریتی  خاص ایجاد شده اند و این ماموریت در 
تاریخ معینی به اتمام می رســد.  پروژه های سدسازی، 
راه سازی، ساخت کارخانه و نظایر آنها، از جمله  مشاغل 

غیرمستمر هستند. 
اما موضوعی که طی سه دهه گذشته از تصویب قانون 
کار بلاتکلیف  مانده، تعییــن تکلیف تبصره یک ماده 

۷ قانون کار و تامین امنیت شــغلی  برای کارگران این 
مشاغل است. 

بر اساس این تبصره قانونی، وزارت کار از زمان تصویب 
قانون کار  در ســال ۶۹ مکلف بود، در راستای امنیت 
شــغلی نیروی کار، »آیین نامه  حداکثر مدت قرارداد 
موقت برای کارهایی که طبیعت آنها جنبه غیر  مستمر 
دارد« را تهیه کند و پس از تصویب هیأت وزیران لازم 

الاجرا  باشد. 
پس از 28 ســال  بی تفاوتی دولت ها به این تکلیف 
قانونی و فعالیت  کارگران مشاغل پروژه ای و غیرمستمر 
با قراردادهای موقت، ســرانجام  با جلســات مشترک 
وزارت کار، نمایندگان کارگری و کارفرمایی، این  آیین 
نامه برای ساماندهی شغلی کارگران مشاغل در مشاغل 
غیرمستمر  و پروژه ای، در تیرماه سال ۹۷ توسط علی 
ربیعی وزیر وقت تعــاون،  کار و رفاه اجتماعی تهیه و 

به دولت رفت. 
بر اساس ماده ۲ آیین نامه ساماندهی شغلی کارگران 
مشــاغل  غیرمســتمر، حداکثــر مدت موقــت برای 

کارهایی کــه ماهیت آنها جنبه  غیرمســتمر دارد، ۳ 
ســال تمام اســت، به عبارتی انعقاد قرارداد موقت از 
 ســوی کارفرمایان با کارگرانی که ۳ سال در مشاغل 
غیرمســتمر، اعم از  اینکه به صورت متوالی یا متناوب 
باشد، ممنوع است و باید با این  گارگران تا پایان پروژه 

قرارداد دائم منعقد شود. 
در ماده ۳ آیین نامه تاکید شــده اســت: قرارداد کار 
کارگــر یا کارگرانی که  به صــورت متوالی یا متناوب 
برای انجام »کارهایی که طبیعت آنها جنبه  غیرمستمر 
دارند«، پس از گذشــت ۳ سال از تاریخ ایجاد آن کار 
یا تا تا  پایان کار، دائمی محسوب خواهد شد و کارفرما 
نمی تواند بعد از این  مــدت و قبل از پایان کار، بدون 
دلیل موجه و رعایت مواد ۲۷ و ۱۶۵  قانون کار، نسبت 
به اخراج کارگری که به آن کار مشــغول بوده اســت، 
 اقدام کند. بر اســاس تبصره )۱( مــاده )۷( قانون کار، 
این آیین نامه از زمانی لازم  الاجرا است که به تصویب 

هیأت وزیران برسد. 

وصلکردنبرقایرانوسوریهازطریقعراق

بلاتکلیفیآییننامه»امنیتشغلیکارگرانپروژهای«
دردولت۱۶ماههشد

خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه

چابهار– عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز : 
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی سیســتان و 
بلوچســتان گفت: با توجه به اهمیت توســعه 
ســواحل مکران و بندر چابهار در کشــور، این 
بندر جهت اســتفاده هر چه بهتر از این فضا و 
نقش آفرینی در ســطح ملــی و بین المللی در 

قالب تعامل شهر و بندر اقدام کرده است.
بــه گــزارش پایگاه اطــاع رســانی اداره کل 
بنــادر و دریانوردی سیســتان و بلوچســتان، 
بهــروز آقایــی اظهار کــرد: ســازمان بنادر و 
دریانوردی در نظر دارد با اســتفاده از مطالعات 
تعامــل شــهر و بنــدر، اســتخراج تعهدهای 
فــی مابین و پتانســیل هــم افزایــی، زمینه 
همکاری ســازنده بین این دو حوزه را افزایش 

دهد تا ضمن مشــارکت در پروژه های زیرســاختی شــهری با هدف تحقق مسئولیت های 
 اجتماعی، نهادهای مختلف شــهری را جهت تسهیل فرایند صادرات و واردات از طریق بندر 

تشویق کند.
وی افزود: اداره کل بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچســتان نیز امسال و سال گذشته در 
راســتای وظایف اجتماعی و تحقق اهداف منشــور حقوق شهروندی به منظور تعامل هر چه 

بیشتر شهر و بندر چابهار اقدامات مهمی را انجام داده است. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچســتان ادامه داد: احداث درمانگاه، برنامه ریزی 
جهت ایجاد 2 مرکز جســت و جو و نجات دریایی در پسابندر و زرآباد، آغاز مطالعات 2 بندر 
گردشــگری دریایی و 2 ایستگاه مطالعاتی، راه اندازی ایستگاه هواشناسی ساحلی لحظه ای، 
احداث ایستگاه جزر و مد سنجی و ایجاد 6 موج شکن چند منظوره مردمی به منظور اجرای 

پروژه های گردشگری و آبزی پروری از جمله این اقدام هاست.
آقایــی با بیان ایــن که نقش بنــدر چابهار تغییر کرده و دیگر یک بندر ســنتی نیســت، 
بلکــه با افزایش ظرفیت تخلیــه و بارگیری و تکمیل تجهیزات اســتراتژیک به بندری چند 
منظــوره در کاس جهانی تبدیل شــده اســت گفت: مقام های کشــوری و لشــکری نگاه 
 ویــژه ای بــه این بندر بین المللی دارند و اعتبارات عمرانی بســیار خوبی برای توســعه آن 

در نظر گرفته اند.
وی با اشاره به تشریک مساعی بندر چابهار در ساخت ۱۹ کیلومتر آزاد راه و ریل تاکید کرد: 
بندر چابهار در حال برداشتن گام های عملی و نقش آفرینی ملی و بین الملی است به گونه 

ای که در یک هفته گذشــته ۵ کشــتی حامل 
کالای اساســی کشور شامل گندم، جو، سویا و 

ذرت در این بندر پهلو گرفته است.
همچنین معــاون امور دریایی اداره کل بنادر و 
دریانوردی سیســتان و بلوچستان از برگزاری 
مانور آمادگی مقابله بــا آلودگی نفتی در بندر 

چابهارخبرداد
معاون امور دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی 
سیستان و بلوچستان گفت: به منظور آمادگی 
هرچه بیشتر در مواقع خطر، کارگاه بازآموزی و 
مانور آمادگی کار با تجهیزات مقابله با آلودگی 
نفتی در بندر شهید بهشتی چابهار برگزار شد.

سید حســن ابراهیمی معاون امور دریایی اداره 
کل بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچستان 
اظهار داشــت: کارگاه بازآموزی و مانور آمادگی کار با تجهیزات مقابله با آلودگی نفتی در دو 

بخش تئوری و عملی برگزار شد.
وی بــا بیان اینکــه برگزاری مانورها می تواند نقش مهمــی در افزایش آمادگی نیروها برای 
مقابله با هرگونه آلودگی احتمالی و مســائل زیســت محیطی ایفا کند، گفت: اجرای مانور، 
آمادگی بیشتر نیروها را در مواقع خطر به دنبال دارد و موجب سامت بیش از پیش دریایی 

برای همه ذینفعان این حوزه می شود.
معاون امور دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچستان با اشاره به اینکه این 
کارگاه آموزشی طی دو روز در بندر شهید بهشتی چابهار برگزار شد، گفت: هدف از برگزاری 
این کارگاه آشنایی هرچه بیشتر کارکنان واحدهای دریایی با آخرین فناوری های پاکسازی 

آلودگی های نفتی دریا بوده است.
ابراهیمی افزود: ایجاد آمادگی جهت پاســخگویی و مقابله با ســوانح آلودگی نفتی، افزایش 
توان عملیاتی سوانح دریایی و تســت آماده به کاری تجهیزات، از دیگر اهداف برگزاری این 

مانور بود.
معاون امور دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچستان با بیان اینکه شرکت 
کنندگان در این دوره آموزشی با فعالیت های عملیاتی نظیر بوم اندازی و جمع آوری آن، به 
آب اندازی اســکیمر و... آشنا شدند، عنوان کرد: در این مانور از تجهیزاتی مانند بوم ساحلی 
به طول 200 متر، اســکیمر چاهکی و دو فروند یدک کش خدماتی و یک فروند قایق مقابله 

با آلودگی برای جمع آوری ضایعات نفتی استفاده شد.

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز : 
ســفیر ایران در تاجیکســتان گفت: مجوز برپایی نمایشــگاه 
اختصاصی کالای ایرانی در کشور تاجیکستان و شهر دوشنبه 
صادر شد و ایران تنها کشوری بود که موفق به اخذ این امتیاز 
گردید.»محمدتقی صابری« که در نشست کمیسیون تجارت 
اتاق مشهد سخن می گفت، عنوان کرد: برپایی این نمایشگاه 
به درخواســت خراســان رضوی انجام گرفت امــا با توجه به 
اهمیت آن، ضــرورت دارد تا از ظرفیت دیگر اســتان ها نیز 
برای مشــارکت در برگزاری این رویداد مهم بهره گرفته شود. 
در واقع این نمایشگاه مجالی برای توسعه حضور ایران در بازار 

این کشور است.
وی گوشه چشمی به مشترکات زبانی، فرهنگی، دینی و نژادی 
دو ملت داشــت و تاکید کرد: اشــتراکات مذکور بستر توسعه 
تعامــات را فراهم آورده اســت. البته کــه راهبرد جمهوری 
اســامی ایران توســعه روابــط و همکاری ها با کشــورهای 
همســایه و از جمله آن کشور تاجیکستان است. سفر مقامات 
بلندپایه سیاســی دو کشور در ماه های گذشته نیز حکایت از 

تمایل طرفین بر ارتقــای تعامات دارد.وی یکی از نمودهای 
رشــد روابط دو کشور را برپایی نمایشگاه اختصاصی کالاهای 
ایرانی دانســت و توضیح داد: باید توجه داشــته باشــیم که 
شرایط تاجیکستان اقتصادی تاجیکستان در حال تغییر است 
و این کشــور در حال گذار از اقتصاد سنتی به مدرن می باشد 
پــس برنامه روابط اقتصادی ما با این کشــور نیز باید مبتنی 
بــر این مهم تعریف شــود، آن ها مایل به همــکاری با ایران 
برای توســعه زیرســاخت های صنعتی خود هستند. طبیعتا 
رقبا نیز مشــتاق حضور در عرصه های اقتصادی این کشــور 

و ســهم گرفتن از بازار آن هستند.صابری تاکید کرد: با توجه 
به تغییر در سیاســت های اقتصادی تاجیکستان، محصولاتی 
که در نمایشــگاه اختصاصی ایران عرضه می شوند نیز باید با 
این روند قرابت داشــته باشند. از این منظر، دستاوردهایی که 
ایران به لحاظ خودکفایی اقتصادی و در محور تقویت اقتصاد 
مقاومتی خود داشــته، می تواند نمود خوبی داشته باشد.این 
مقام دیپلمات خاطر نشان کرد: خوشبختانه در ماه های اخیر 
شــاهد حل مشکل روادید برای شــرکت های ایرانی فعال در 
تاجیکستان بودیم. از ســوی دیگر تاجیکستان تمایل خود را 
برای بهره مندی بیشــتر از ظرفیت خدمات فنی و مهندســی 
ایران نشــان داده و این موضوع به اتکای مهارت و توان بالای 
مهندسان و شرکت های ایرانی فعال در این بخش رقم خورده 

است.
وی بــا اذعــان بــه وجــود بعضــی مشــکات در تعامات 
تجــاری با کشــور مذکور، گفــت: از فعــالان اقتصادی می 
 خواهیم تا مشــکات خــود را از طریق اتــاق بازرگانی با ما 

در میان بگذارند.

سفیر ایران در تاجیکستان:

نمایشگاه کالاهای ایرانی درتاجیکستان، فرصتی  برای توسعه حضور در بازار این کشور است

مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان اعلام کرد:

 چابهار؛ بندری چند منظوره در کلاس جهانی 

شبکه برق ایران به عراق متصل شد

کرمانشاه- خبرنگاریادگار امروز : مراسم سنکرون سازی )اتصال( شبکه برق ایران و 
عراق در محل دیسپاچینگ ملی با حضور اردکانیان وزیر نیرو، استانداران کرمانشاه 
و خوزســتان و مسوولین وزرات نیروی عراق روز جمعه برگزار شد. روابط عمومی 
شرکت برق منطقه ای اعام کرد: هوشنگ بازوند استاندار کرمانشاه، مهرداد سالاری 
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری، مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای و 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در محل دیسپاچینگ غرب از 
طریق ویدئو کنفرانس و ارتباط تصویری در این مراسم حضور داشتند. این اتصال 
با هدف پایداری بیشتر برق 2 کشور، امکان صادرات برق و برطرف کردن نیازهای 
برقی 2 کشور انجام شد. بااتصال شبکه های برق 2 کشور می توانند به راحتی برق 
را با یکدیگر تبادل کرده و در زمان های اوج مصرف از توان یکدیگر استفاده کنند.  

فراخوان سومین دوره مسابقه نقاشی آب=زندگی 
توسط آبفار خراسان رضوی

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز : 
 سومین دوره مسابقه نقاشی آب=زندگی ویژه کودکان و نوجوانان در سطح 
اســتان خبر داد.سید رضا موســوی در این خصوص گفت: سومین دوره 
مســابقه نقاشــی آب=زندگی در دو بخش کودک و نوجوان و با همکاری 
شرکت مهندســی آب و فاضاب کشور، آبفار خراسان رضوی و اداره کل 
آموزش و پرورش اســتان و با هدف گسترش فرهنگ صحیح مصرف آب 
میان آحاد جامعه، با اســتفاده از توانایی هنری کودکان و نوجوانان برگزار 
خواهد شد و قصد دارد توجه افکار عمومی را به پدیده کم  آبی جلب نماید.

موســوی تصریح کرد: کودکان و نوجوانان عاقه مند می توانند آثار خود را 
حداکثر تا تاریخ ۳۰ آبان ماه سال جاری به اداره روابط عمومی و آموزش 
همگانی شرکت آب و فاضاب روســتایی خراسان رضوی ارسال نمایند.

از میان آثار دریافتی 10 اثر برتر به مرحله کشــوری راه می یابد و در این 
مرحله که اواخر ســال برگزار خواهد شد، آثار برتر سراسر کشور انتخاب 
و در نمایشــگاهی در معرض دید قرار می گیرد.گفتنی است به آثار برتر 
هم در مرحله اســتانی و هم در مرحله کشــوری جوایــز ارزنده ای تعلق 

خواهد گرفت.

11 شهرک صنعتی مازندران به ماشین اطفاء حریق 
مجهز شدند

ساری–امیری فر-خبرنگاریادگارامروز
مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی مازندران گفت: 11 شهرک صنعتی 
استان به ماشین اطفاء حریق تجهیز شده است. به گزارش روابط عمومی 
شرکت شهرکهای صنعتی مازندران، سید مصطفی موسوی اظهار داشت: 
ایمنی واحدهای تولیدی و صنعتی از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و با 
توجه به اینکه هر واحد تولیدی باید مســائل ایمنی را رعایت کند، بلحاظ 
امنیت روانی برای ســرمایه گذاران، خرید ماشین آتش نشانی و تجهیزات 
اطفاء حریق در شهرکها و نواحی صنعتی استان انجام می شود. مدیرعامل 
شرکت شهرکهای صنعتی مازندران با اشــاره به اینکه تجهیز شهرکهای 
صنعتی به ماشــین اطفاء حریق در راستای برقراری امنیت و حفاظت از 
دارایی سرمایه گذاران است خاطرنشــان کرد: این تجهیزات برای مقابله 
با حوادث غیر پیش بینی شــده اســتفاده می شود. موسوی تصریح کرد: 
تاکنون شهرکهای صنعتي امامزاده عبداله آمل، بندپي شرقي، منصورکنده 
بابل، بهشهر، مرزن آباد چالوس، ساری1، بشل سوادکوه، سلمانشهر، نکا، 
چمستان نور و شهدای محمودآباد به ماشین اطفاء حریق مجهز شده اند. 
وی یادآور شــد: برگزاری دوره های آموزشــی اطفاء حریق و ایمنی برای 
واحدهای تولیدی و صنعتی، نصب بنر، تهیه بروشــور، ارســال پیامک با 
مضامین هشــدارهای حوادث ناشــی از آتش ســوزی و رعایت ایمنی، از 

مهمترین اقدامات شرکت بوده است.

شهردار ساری:

خدمت رسانی صادقانه به مردم مهم ترین تکلیف 
مدیران شهرداری است

ساری –امیری فر - خبرنگار یادگار امروز
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری ساری، عباس رجبی 
در جلســه ای که با حضور کریمی معاون فنــی و عمرانی، قبادی معاون 
شهرسازی، معماری و امور مناطق، محمدیان معاون اداری و مالی، احمدی 
فولادی شــهردار منطقه یک، عطایی شهردار منطقه دو، رییسی شهردار 
منطقه سه و جمعی از مدیران شهرداری برگزار شد، اظهار داشت: خدمت 
صادقانه و تاش مجدانه یکی از اصول اساســی کار در شــهرداری ساری 
اســت و کلیه مدیران و کارکنان باید نسبت به این موضوع اهتمام داشته 
باشند؛ مدیران شهرداری تا زمانی که خدمت صادقانه را سرلوحه کار خود 
قرار دهند مورد حمایت خواهند بود. وی با بیان اینکه نگاه کارشناسی در 
صدر فعالیت های مدیران شــهری قرار گیرد بر ضرورت تحقق این امر در 
تمامی فعالیت های امور مربوط به شهر، شهروندان و شهرداری در سطوح 
مختلف تاکید کرد و افزود: از همه ظرفیت های نیروی انســانی بدون در 
نظر گرفتن روابط اســتفاده شود. شهردار ســاری با تاکید بر استفاده از 
ظرفیت و توانمندی های ســازمان ها و بدنه شهرداری برای انجام پروژه 
های گوناگون گفت: وقتی شهرداری ساری 10 سازمان دارد، نباید فعالیت 
ها از طریق برون سپاری و پیمانکاری انجام شود. باید با استفاده از همین 
ســازمان ها و توانمندی های موجود در درون مجموعه شهرداری کارها 
انجام شود. رجبی با بیان اینکه توجه به امور رفاهی کارکنان در صدر امور 
قرار گیرد، گفت: امور رفاهی کارکنان شهرداری دارای اهمیت بالایی است. 
اعتقاد دارم نیروهایی که بیشــتر وقت می گذارند و حتی در ایام تعطیل 
خدمت می کنند و کیفیت کاری آنان نسبت به دیگران بهتر است، باید از 

رفاه مناسب تری برخوردار شوند.
وی افزود: مدیران و شــهرداران مناطق هم باید هر روز از واحدهای تحت 

نظر خود بازدید کرده و بر فعالیت های کارکنان نظارت کنند.
شهردار ساری در بخشی دیگر سخنانش با تاکید بر اینکه مجوز ساختمان 
باید قانونی صادر شود، گفت: ساخت و سازهایی که نگرانی مردم را فراهم 
کرده و شــکایات مردمی در پی داشــته باشد؛ مجور ساخت دریافت نمی 
کنند. وی افزود: شفاف سازی پیمان ها و پیمانکاران و همچنین اقدامات 

مالی باید در نگاه شهروندان باشد.
در پایان، شــهردار مرکز استان به پیگیری های لازم در خصوص پرداخت 
بدهی شــهرداری اشــاره و تصریح کرد: با تاش هایی که انجام می شود 
انشــاءالله بدهی های شــهرداری را پرداخت خواهیم کرد؛ خصوصاً بدهی 
به ســازمان تامین اجتماعی که دارای اهمیت بســیار اســت چراکه این 
 موضوع به صورت مســتقیم با مســئله ســامت خانواده های کارکنان 

ارتباط دارد.

 کرج-اکبری-خبرنگاریادگارامروز: 
۲۱۸۵ هکتــار از بــاغ هایی کــه در مناطق 
دهگانه شــهرداری کرج قرار دارند در اختیار 
نهادهــا و ســایر ارگان ها هســتند که این 
سازمان حفظ و صیانت از آن ها را در دستور 
کار خود قرار داده اســت.پیمان بضاعتی پور 
با بیان اینکه جلوگیــری از تخریب باغ های 
کرج به دغدغه مدیریت شــهری، شهروندان 
و دســتگاه های اجرایی تبدیل شــده است، 
اظهار داشــت: با ارزشــمند شــدن زمین و 
تمایل اشخاص و نهادها به گسترش بنا جهت 
اســکان یا رفع نیازهای ســازمانی و از سوی 
دیگر تحمیل هزینه های سنگین برای حفظ 
و نگهداری از این فضاها، بسیاری از باغ هایی 
که در اختیار بخش خصوصــی قرار دارند را 
با خطر تغییر کاربــری مواجه می کند.وی با 
اشــاره به اهمیت اتخاذ ســند حمایتی برای 
تشویق مردم به نگهداری از باغ ها خاطرنشان 
کرد: هم اکنون ۲۱۸۵ هکتار از باغ هایی که 
در مناطق دهگانه شــهرداری کرج قرار دارند 
در اختیار نهادها و سایر ارگان ها هستند که 
این ســازمان حفظ و صیانــت از آن ها را در 
دســتور کار خود قرار داده است.این مسئول 
عمده صاحبان این باغ ها را شامل موسسات و 

سازمان های دولتی و نظامی دانسته و افزود: 
شهرک ها و موسسات آموزشی چون دانشگاه 
ها، مراکز نظامــی مانند پادگان ها، نهادهای 
دولتی همچون جهاد کشــاورزی )مرغ مادر( 
دامپروری، ســرم ســازی، مجموعه تفریحی 
عقیق، آبگیر بیلقــان و ...از جمله واحدهای 

خصوصی هستند که بیشترین سهم را داشتن 
باغ ها دارند.رییس ســازمان بــا بیان اینکه 
تاش برای حفــظ و صیانت از باغ های کرج 
در یک دهه گذشته روند روبه رشدی داشته 
اســت، گفت: حفظ و نگهداری غیر اصولی و 
تخریب باغات خط قرمز سازمان سیما منظر 

و فضای ســبز شهری کرج است که امیدوارم 
بــا انجام اقدامات لازم و تشــدید نظارت ها، 
مانع از تخریب عرصه های فضای ســبز شده 
و ســرمایه های شهر را برای نسل های آینده 
نیز حفظ کنیم.بضاعتی پور حفظ و گسترش 
فضای ســبز با حفظ باغ هــای موجود را از 
اولویت های ســازمان سیما، منظر شهرداری 
کرج دانست و افزود: با توجه به اینکه باغ های 
مذکور توســط نهادهــای دولتی و خصوصی 
نگهداری می شوند ســازمان سیما، منظر و 
فضای سبز شهری شهرداری کرج به صورت 
دوره ای از آنها بازدید کرده و در صورت بروز 
هر گونه مشــکل در حفظ و نگهداری، اکیپ 
های کارشناســی و فنی فضای سبز سازمان 
در محل حضور یافتــه و مراتب را به صورت 
مکتوب و دســتور العمل بــه صاحبان باغ ها 
ابــاغ می کند.این مســئول در پایان با بیان 
اینکه درختان شناســنامه شــهر هستند و 
میراث طبیعی، تاریخی و فرهنگی شهر با این 
درختان شــناخته می شوند، گفت: نظارت بر 
حفظ و نگهداری از فضاهای ســبزی که در 
اختیار سایر نهادها و ارگان هاست در جلسات 
فضای سبز اســتان مطرح و استانداری نیز با 

نظر مثبت پیگیر اجرای این طرح است.

توسط شرکت آب و خاک قدس رضوی صورت گرفته است؛

پیشرفت ۸۰ درصدی عملیات اجرایی قطعه 
سوم قطار برقی مشهد - گلبهار

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز:
 مدیر عامل شرکت مهندسی آب و خاک قدس رضوی از پیشرفت 
۸۰ درصدی پروژه اجرای زیرســازی و بخشی از ابنیه فنی قطعه 
سوم قطار برقی مشهد - گلبهار خبر داد.مبین رجبی در گفت و 
گو با آســتان نیوز بیان کرد: شرکت مهندسی آب و خاک قدس 
رضوی به عنوان پیمان کار، بخشــی از پروژه احداث قطار برقی 

مشهد – گلبهار را در دست اقدام دارد.
وی ادامه داد: این شــرکت همچنیــن در قالب قرارداد تکمیلی، 
اجرای عملیات خاکی و احداث ابنیه فنی بخشــی دیگر از مسیر 
قطار برقی گلبهار- مشــهد را بر عهده دارد.مدیر عامل شــرکت 
مهندســی آب و خاک قدس رضوی درباره تعهدات این شرکت 
در پــروژه مذکور تصریح کرد: این شــرکت در قالب قرارداد اول 
۵/۱۸ کیلومتر از مسیر ۴۰ کیلومتری قطار برقی مشهد - گلبهار 
را در دســت احداث دارد که هــم اکنون با پیگیری های مجدانه 
کارفرمای پروژه؛ شرکت عمران گلبهار، بخش عمده معارضین این 
قطعه برطرف شده و عملیات اجرایی آن به همت کارکنان شرکت 
مهندسی آب و خاک قدس رضوی رو به پایان است.وی ادامه داد: 
قرارداد دوم شامل تکمیل عملیات اجرایی در تمامی ۴۰ کیلومتر 
می باشــد که نیمی از آن توسط این شرکت در دست اجرا است 
و عمده عملیات آن شامل احداث ۱۱ تقاطع غیر همسطح برای 
دسترسی ایمن به مراکز جمعیتی است که مسیرهای دسترسی به 
آن ها توسط قطار برقی مشهد - گلبهار قطع می شوند.رجبی افزود: 
خوشــبختانه در این بخش نیز پس از گذشت یک سال از عقد 
قرارداد، پیشرفت خوبی حاصل شده است.وی با اشاره به رویکرد 
آســتان قدس رضوی در راســتای محرومیت زدایی و دسترسی 
آســان مجاوران و زائران به بارگاه منور رضوی گفت: با توجه به 
همخوانی این پروژه با اهداف مذکور همچون دسترسی مناسب 
به مسکن ارزان قیمت و نیز تسهیل تردد مجاوران و زائران، این 
شــرکت تمام همت خود را به منظور تسریع در عملیات اجرایی 

پروژه با بهترین کیفیت به کار بسته است.

در 

سامانه بازارگاه نهاده های کشاورزی انجام شد؛

ثبت و تکمیل اطلاعات بهره برداران 
واحدهای تولیدی دام و طیور 

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز:
 بــه گفته معاون بهبود تولیدات دامــی در اجرای تبصره ۴ ماده 
۱۸ قانــون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز و تصمیمات پنجاهمین 
کارگروه تنظیم بازار کشور مقرر گردیده است از ابتدای مهر ماه 
سال جاری فرایند توزیع کلیه نهاده های وارداتی با ارز دولتی از 
http://sps. طریق سامانه بازارگاه نهاده های دامی تاک به آدرس
bki.ir انجام پذیرد.سعادت علی نیا اظهار داشت :نظر به اهمیت 
مدیریت و برنامه ریــزی فرآیندهای تولید، تامین، حمل و نقل، 
ذخیره ســازی و توزیع محصولات استراتژیک کشاورزی، سامانه 
بازارگاه نهاده های کشاورزی با همکاری و هماهنگی نمایندگان 
وزارت جهاد کشــاورزی طراحی و پیاده ســازی شد. این سامانه 
برای جلوگیری از توزیع نامناسب  نهاده های کشاورزی و تثبیت 
قیمت گذاری و همچنین جلوگیری از واسطه گری طراحی شده 
اســت.وی گفت: با راه اندازی این سامانه، اقامی نظیر دانه های 
روغنی، جو، گندم، ســویا، ذرت، کنجاله ســویا و ... فقط از این 
سامانه به خریداران عرضه خواهد شد و اطاعات نهاده تا رسیدن 
به دست مصرف کننده )دامداران ، مرغداران ، کارخانجات خوراک 
دام( به صورت دقیق ثبت خواهد شــد  و مرغــداران ، دامداران 
و کارخانجات خــوراک دام از طریق این بازارگاه می توانند بطور 
مستقیم برای خرید نهاده های مورد نیاز خود از تامین کنندگان 
نهاده ها اقدام نمایند .معاون بهبود تولیدات دامی گفت:این سامانه 
می تواند تمام خدمات ارائه شده از مرحله تامین، حمل و توزیع 
تا مصرف نهاده ها را کنترل کند. در قالب این ســامانه تبادلات 
نهاده های کشاورزی بین مبادله کنندگان به شرح فوق با سهولت 
بیشــتر.امکان پذیر شده و در این راستا تخصیص بهینه این نوع 
محصولات نیز در قالب همین ســامانه توسط کاربران ستادی و 
استانی وزارت جهاد کشاورزی صورت می گیرد  .علی نیا گفت: از 
ابتدای فعالیت این سامانه در استان خراسان رضوی تعداد 1441 
واحد مرغــداری ، 205 واحد دامداری ، 54 کارخانه خوراک دام 
، 7 اتحادیــه و 84 تعاونی ثبت نام و بــرای آنها تعریف کاربری 
شده است . تا این مقطع بیش از6900 تن کنجاله سویا از طریق 
سامانه بازارگاه نهاده های کشــاورزی در استان خراسان رضوی 

معامله شده است.

تلاش مجموعه شهرداری و شورای اسلامی 
شهر چهارباغ برای ارتقاء سرانه ورزشی 

ساوجباغ – عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز : 
به گزارش روابط عمومی شهرداری و شورای اسامی شهر چهارباغ 
حسین عطایی شهردار چهارباغ گفت:در تاش هستیم با حمایت 
های امام جمعه و شــورای اسامی شــهر، اتفاقات خوبی را برای 

ورزش و امور جوانان چهارباغ رقم بزنیم
شهردار چهارباغ افزود:جامعه ورزشی چهارباغ به شهرداری کمک 
کنند تا در حوزه خدمات اجتماعی بهتر انجام وظیفه کنیم بنده 
و همکارانــم نیز آمادگی داریم تا هفته یــی یک روز با مرییان و 
ورزشکاران شــهر چهارباغ در خصوص حل مشکات شان دیدار 

داشته باشیم
وی گفت :تمام تاش مجموعه شهرداری و شورای اسامی شهر 

ارتقا سرانه ورزشی چهارباغ است
عطایــی در پایان خاطر نشــان کرد : پتانســیل خوبی در زمینه 
ورزش آقایان و بانوان در چهارباغ است و این شهر شایسته توجه 
بیشتری از سوی مسوولین ورزش و امور جوانان  می باشد و آقای 
غفرانی مدیر کل ورزش و امور جوانان استان البرزنیز با نگاه ویژه 
به چهارباغ  قول ارتقا نمایندگــی ورزش چهارباغ به اداره ورزش 

را داده اند

رییس سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهرداری کرج عنوان کرد:

 درختان شناسنامه شهر هستند

ساوجباغ – عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز : 
 شــهردار و اعضای شورای اسامی شــهر گلسار به همراه 
سروان فخری)رییس  کانتری12 گلسار( با  سرهنگ فضلی 
علیشــاه  )فرمانده نیروی انتظامی شهرستان ساوجباغ ( 

دیدار نمودند. 
در این دیدار حاج منوچهری)رئیس شــورای اسامی شهر 
گلسار( ضمن تبریک حلول ماه مبارک ربیع الاول و همچنین 
تبریک هفته ناجا که ماه گذشــته سپری شد در سخنانی 
بیان داشــتند هر روز روز نیروی انتظامی اســت  چون این 
عزیزان در تمامی ایام اعم از عید ، تعطیات ، شادی و غم در 
محل خدمت خود حضور دارند و مشغول انجام وظیفه می 
باشند . ایشان اظهار داشتند مسائل امنیتی یکی از مسائل 
حائز اهمیت می باشد که تاش شــبانه روزی عوامل ناجا 
در این زمینه قابل تقدیر می باشد  و جهت برقراری امنیت 
بیشــتر نیازمند گشت زنی و توجه بیشتر به مسائل امنیتی 
شهر گلسار است. رئیس شورای اسامی شهر گلسار در ادامه 
به بحث استقرار کانتری در محدوده شهر گلسار پرداخت 

و افزود با تاش مجموعه مدیریت شــهری در دوره گذشته 
شــورای اسامی زمینی جهت احداث کانتری به مجموعه 
ناجا واگذار گردید  که به علت بافت شهری و تراکم جمعیتی 
، شهر نیازمند استقرار کانتری می باشد و با انجام این امر و 
نزدیکی کانتری به مرکز شهر شاهد ایجاد امنیت بیشتری 
خواهیم بود . حاج منوچهری بیان داشــت تاش مجموعه 
فرماندهی نیروی انتظامی و بویژه کانتری 12 گلســار بر 
کســی پوشیده نیست و با توجه به تکمیل پروژه پارک 5/6 
هکتاری نیاز مجموعه شــهر به استقرار کانتری دو چندان 
می گردد که در همین راستا و پیرو جلسات قبل ما خواستار 

تشکیل جلسه ای با فرماندهی نیروی انتظامی استان در این 
خصوص می باشــیم و امیدواریم با درایت فرماندهی نیروی 
انتظامی شهرستان شاهد استقرار کانتری در محدوده شهر 
باشیم . سرهنگ فضلی علیشاه نیز ضمن عرض خیر مقدم 
و تبریک حلول ماه ربیع به مجموعه مدیریت شهری گلسار 
بیان داشتند در خصوص استقرار کانتری 12 در محدوده 
شهر گلسار جلسه ای با حضور فرماندهی انتظامی استان و 
هیئت همراه و امام جمعه شهرســتان در دفتر امام جمعه 
برگزار گردید و این مهم نیازمند تاش بیشتر در این زمینه 
می باشــد  چرا که در هر محل باید ابتدا امنیت حکمفرما 
باشــد .فرماندهی نیروی انتظامی شهرستان اظهار داشتند 
مجموعه ناجا در دو بحث پیشــگیری و کشف جرم تاش 
های فراوانی انجام داده است که در بحث پیشگیری نیازمند 
همکاری سایر دســتگاه ها نیز می باشد . درپایان با اهدای 
لوح ســپاس و هدیه از زحمــات فرماندهی و عوامل نیروی 
انتظامی شهرستان توسط مجموعه مدیریت شهری گلسار 

تقدیر به عمل آمد .

دیدار مدیران شهری گلسار  با فرمانده نیروی انتظامی ساوجبلاغ
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محمد آکدوغان نماینده برنامه اســکان بشر ملل متحد در ایران، گفت: در  شهرها بیشتر از 
آنکه به مدیریت تاب آوری شهرها توجه شود به مدیریت  بحران توجه شده است. 

نماینده برنامه اســکان بشــر ملل متحد در ایران صبح امروز در نشســت  علمی تخصصی 
شهرهای تاب آور و زیست پذیر که در حاشیه مراسم  جایزه خشت طلایی برگزار شد، گفت: 

انتظار داشتم که سخنرانانی که تا  این لحظه صحبت کردند بگویند شهر پایدار یعنی چه. 

وی افزود: باید گفته شود که تاب آوری یعنی چی زیرا برخی کلمات در  ذهن ما می نشیند اما 
در عمل سخت می شود و به درستی نمی شود آن را  پیاده کرد. 

آکدوغــان افزود: وقتی می گوییم تهران تاب آور یعنی چه؟ کدام ابعاد را باید  در نظر بگیریم 
و نکته دوم اینکه این موضوع یک پروژه است که باید  اجرا شود یا اینکه یک پروسه شهری 

است. 
نماینده برنامه اسکان بشر ملل متحد در ایران افزود: ما متاسفانه در  کشورها مدیریت بحران 
داریم اما مدیریت تاب آوری نداریم یعنی منتظر  می مانیم تا مشکل حادث شود و سپس برای 

رفع آن مشکل برنامه ریزی  می کنیم. 
وی گفت: تاب آوری یعنی اینکه پیش از آنکه بخواهد مشکلی به وجود آید  شهر برای مقابله 

با آن مشکل آماده شود. 
محمت آکدوغان تصریح کرد: 10 سال پیش وقتی به تهران آمدم تهران  مشکلاتی داشت اما 
امروز که به تهران آمدم دیدم تغییرات خاصی کرده  اســت و این نشان می دهد که تغییرات 

براساس نیازهای رخ داده است. 
نماینده برنامه اســکان بشــر ملل متحد گفت: دو نکته باید مورد توجه قرار  گیرد اول اینکه 
باید قوانین قابل اجرا و سخت داشته باشیم زیرا داشتن  قوانین یک چیز است اما اجرا شدن 

آن یک چیز دیگر است. 
وی ادامه داد: برخی مواقع شاید شب بخوابیم و صبح بیدار بشویم ببینیم  قوانین تغییر کرده 

است و جالب است که مردم در بسیاری از موارد این  قوانین یک شبه را اجرا نمی کنند. 
محمت آکدوغــان تصریح کرد: ما قوانین را امروز می نویســیم؛ فردا اجرا  می کنیم و جالب 
اســت که ســال بعد از اجرای آنها ناامید شده و آن را عوض  می کنیم در صورتی که در دنیا 

اینگونه نیست. .  

وزیرارتباطاتوفنآوریاطلاعات:

هوشمندسازیشهرهابرایعدهای
تبدیلبهشعارشدهاست

محمدجــواد آذری جهرمی  وزیر ارتباطــات و فن آوری 
اطلاعات گفت:  هوشمندسازی شــهرها برای یک عده از 

مسئولین به یک دکور و شعار  تبدیل شده است. 
وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات با حضور در نشســت 
شهرهای  هوشــمند که پیش از برگزاری چهارمین دوره 
جایزه جهانی خشت طلایی  تهران در حال برگزاری است 
با بیان اینکه دو روز قبل در همایش شــهر  هوشمند دبی 
حضور داشتم و صحبت هایم را با یک جمله از شکسپیر با 
 این مفهوم که شــهر چیزی جز مردم نیست آغاز کردم و 
این نکته ای است  که باید به آن توجه کنیم و تمام اساس 
تغییرات و برنامه ریزی های خود  را بر این مبنا قرار دهیم. 
در این صورت است که بســیاری از  موضوعات قابل حل 

خواهد بود.   
وی ادامه داد: مردم مالیــات می پردازند تا خدمات خوب 
دریافت کنند نه  برای اینکه برای آنها پروژه اجرا کنیم. اگر 
قرار بر اجرای پروژه ای  باشد باید هدفمان را بهبود زندگی 

مردم قرار دهیم.   
وزیر ارتباطات با بیان اینکه تا ســال ۲۰۵۰ هشتاد و پنج 
درصد از  جمعیت مردم کشــور شهرنشــین خواهند شد 
تصریح کرد: به دنبال این  موضوع، به طور حتم مشکلات 
شهرنشینی از جمله حمل ونقل، ترافیک،  آلودگی ها، دفع 
پسماند و مشکلات زیســت محیطی بیشتر خواهد شد و 
 مردم شهرنشــین و کلان شهرها با این موضوعات دست و 
پنجه نرم  می کنند. وقتی به مشکلات بر می خوریم عده ای 

می گویند این معضلات  با  ITC  حل می شود.  
جهرمی با تأکید بر این نکته که هوشمندســازی شهرها 
برای یک عده از  مســئولین به یک دکور و شــعار تبدیل 
شده است اضافه کرد: عده ای از  مسئولین گمان می کنند 
باید در حالی که شهرشــان هیچ مشکلی هم ندارد  حتماً 
هوشمند شــود و این موضوع به شعار تبدیل شده است. 
اگرچه بدون  هوشمندســازی برخی از شــهرها از جمله 
تبریز، تهران، شــیراز، مشهد  امکان اداره کردن آنها وجود 
ندارد. شــهرداری تهران باید با اســتفاده از  کلان داده ها، 
شــهر را مدیریت کند. اگــر این اتفاق نیفتــد نمی تواند 

 برنامه ریزی های لازم را انجام دهد.   
وی با بیان اینکه شــهرداری با استفاده از داده ها می تواند 
در بحث های  ترافیکی از جمله اصلاح، ایجاد محدودیت ها 
یا بهبود وضعیت استفاده  کند گفت: اگر شهرداری داده ای 
درباره میزان آلودگی تولیدشده نداشته  باشد این موضوع 
شهرداری را در مدیریت با مشکل مواجه می کند. در  حال 
حاضــر ابزارهای لازم وجود دارند تا بتوان این اطلاعات را 

 پیاده سازی کرد.  
  G ۴ وزیــر ارتباطات ادامه داد: شــهرهای ما هم اکنون به
متصل هســتند و  این ظرفیت خوبی برای آنها محسوب 
  G ۵ می شود و هم اکنون در تلاش  هستیم تا برای احقاق

برنامه ریزی کنیم و این گامی برای ایجاد  توسعه است.   
آذری جهرمی با تأکیــد بر اینکه در نهایت خروجی تمام 
تصمیم گیری ها و  اجرای پروژه ها باید برای بهبود زندگی 
مردم باشــد تصریح کرد: وقتی  پروژه ای را اجرا می کنیم 
نبایــد مالیات مردم، وقت خودمان و انرژی  شــهرها هدر 

شود.    
وی با تأکید بر اینکه هوشمندسازی شهرها می تواند زمینه 
مناســبی برای  حضور شــرکت های خلاق و فن آور باشد 
اضافه کــرد: این رویکرد  هم اکنون در شــهرداری تهران 
مورد توجه قرار گرفته اســت و سایر  شهرداری ها نیز باید 
به این ســمت حرکت کنند. البته این اتفاق نباید  همانند 
وجود شــرکت های ارزش افزوده باشــد که به نوعی ابزار 
 سرمایه داری محسوب می شود. اقدامات این شرکت ها باید 
در راســتای  بهبود زندگی مردم باشد نه اینکه دستشان 
را در جیب مردم کنند. وجود  این شــرکت ها باعث ایجاد 
انحصار می شود و بعضاً برخی از آنها به  واسطه نزدیکی به 
بعضی از اپراتورها انحصار ایجاد می کنند. داده های  شهری 
نباید در اختیار گروهی خاص باشــد زیرا این امر موجب 
ایجاد  انحصار اقتصادی و فســاد می شــود و به طور حتم 
رضایــت مردم را در  پیش ندارد. نماد کامل این فعالیت ها 
را هم اکنون می توانیم در شرکت های  ارزش افزوده ببینیم. 

اعدادی جابجا می شود اما این اعداد شفاف نیستند.   

ســازمان لیگ فوتبال، در مصوبــه خود، نه تنها 
مصرف دخانیات، که  ورود آن به داخل ورزشگاه 
را هم ممنوع کرده بود که گذشــت زمان  نشان 
داد این مصوبه مصداق "سنگ بزرگ نشانه نزدن 

است". 
در  دخانیــات  اســتعمال  و  ورود  ممنوعیــت 
ورزشــگاه ها، چند ســالی اســت  مانند برخی 
کشــورها، در ایران نیز اجرایی شــده اســت و 
براساس مصوبه  سازمان لیگ فدراسیون فوتبال 
ایران، هوادارا حق ورود و استعمال  دخانیات را 

ندارند. 
توحیــد ســیف برقی رئیــس کمیته پزشــکی 
فدراســیون فوتبال 2 سال قبل و  زمانی که این 
ممنوعیــت در ایران، ابتدای راه بود، در این باره 
گفته بود:  استعمال سیگار در داخل ورزشگاه ها، 
باشگاه ها و استادیوم های ورزشی  براساس قوانین 
 AFC  و فیفا ممنوع است و این قانون در تمام 
کشورها  قابل اجراســت و تنها خاص کشور ما 
نیست. فیفا به دنبال این است با  ممنوع کردن 
استعمال دخانیات توسط تماشاگران در داخل 
اســتادیوم ها  الگوی خوبــی را از طریق ورزش 
به جوانان به معرض نمایــش بگذارد.  حتی در 
جریان مســابقات باشــگاه های آسیا شاهد این 
مســئله بودیم که یکی  از تیم های پایتخت در 
این تورنمنت به دلیل کشیدن سیگار در حضور 
 ناظر  AFC  مــورد اعتراض و انتقاد از ســوی 
کنفدراســیون فوتبال آسیا  قرار گرفت. سازمان 
لیگ در همین راستا امســال حرکت جدیدی 
را  آغاز کرد، اما برای فرهنگ ســازی و نهادینه 
کردن این فرهنگ مســیر  ســختی را باید طی 
کند اما برای اجرایی شــدن چنین قانونی بحث 

 انضباطی آن نیز باید مطرح و عملیاتی شــود تا 
تماشــاگران این موضوع  را جــدی بگیرند و در 

اجرای آن پایبند باشند. 

وی ادامه داد: کســی که سیگار را به هر دلیلی 
وارد ورزشــگاه ها می کنــد،  باید با یک ســری 
محرومیت ها مواجه شــود تــا قانون ممنوعیت 
استعمال  دخانیات در مسیر درستی هدایت شود. 
البته ابتدا باید پیش از مطرح  شــدن بحث های 
انضباطــی و تنبیهی، تماشــاگران را در جریان 
بازی هــا  تحت آموزش های مختلــف قرار داد و 
اگر آموزش جواب نداد، بحث  جریمه و تنبیه را 
مطرح کرد. برای پیشگیری از موضوع استعمال 
 دخانیــات می توان قبل از شــروع مســابقات، 
آسیب های کشیدن سیگار را  به معرض نمایش 
گذاشــت و هواداران را متوجه خســارت های 

زیانبار  جانی و مالی آن کرد. باید این فرهنگ را 
بین تماشــاگران فوتبال جا  بیندازیم که جایگاه 
ورزشــگاه یک جایگاه باارزشــی است و باید به 
این  جایگاه احترام گذاشت، نه اینکه با استعمال 
دخانیات به خود و اطرافیان  ضرر برسانیم. تنها 
دادن شعار سلامت کافی نیست، باید با استفاده 
از  تجربیــات افراد مختلف شــیوه هایی طراحی 
کنیم که فرهنگ مصرف  نکردن ســیگار توسط 
تماشاگران در ورزشــگاه ها و استادیوم ها شکل 
 قانونی به خود بگیرد و تمام مردم به این قانون 
احترام بگذارند. در غیر  این صورت تنها با دادن 
شعار سلامت، کاری پیش نمی رود و این قانون 

 عملیاتی نمی شود. 
با گذشت حدود 3 ســال از اجرای این مصوبه 
سازمان لیگ، حضور در  یکی از بازی های لیگ 
در ورزشــگاه ها نشــان  می دهد که نه تنها این 

 مصوبه با حداقلی ترین شکل ممکن هم رعایت 
نمی شود بلکه تناقض های  عجیبی را برای مردم 

و خبرنگاران نمایان می کند. 
به گفته برخی خبرنگاران ورزشــی، در ســایر 
کشــورها، مصرف دخانیــات  در حریم داخلی 
ورزشگاه های فوتبال ممنوع است و تماشاگران 
در  صورت تمایل برای مصرف دخانیات، باید از 
محوطه اصلی ورزشگاه  خارج شوند اما سازمان 
لیگ فدراسیون فوتبال، در مصوبه خود، نه تنها 
 مصرف دخانیات، که ورود آن به داخل ورزشگاه 
را هم ممنوع کرده  بود که گذشــت زمان نشان 
داد این مصوبه مصداق "ســنگ بزرگ نشــانه 
 نزدن است"، زیرا گذشت بیش از 2 سال از این 
موضوع، به راحتی  نشــان می دهد، وضعیت در 
خوشبینانه ترین شــکل ممکن، به همان شکل 

 سابق است. 
اگر برای تماشــای یکــی از بازی های لیگ  به 
ورزشگاه آزادی رفته  باشید، یکی از هشدارهایی 
که مأموران پلیس در بدو ورود به  تماشــاگران 
گوشــزد می کنند این اســت که اگر ســیگار و 
فندک همراه  دارید، آنهــا را تحویل دهید، زیرا 
حمل و اســتعمال آنها ممنوع است اما با  ورود 
به ورزشگاه با انبوه تماشاگرانی روبه رو می شوید 
که یا ســیگار و  فنــدک را بــا مخفی کردن از 
دسترس مأموران وارد ورزشــگاه کرده اند یا  از 
فروشــندگانی تهیه کرده اند کــه گویا برخلاف 
تماشــاگران، آنها هیچ  محدودیت و ممنوعیتی 
برای ورود دخانیات به ورزشــگاه ندارند.موضوع 
 دیگر در این زمینه آن است که مصوبه سازمان 
لیگ فدراســیون فوتبال  در ممنوعیت مصرف 
دخانیــات، روزنــه امیدی بــرای خانواده هایی 

بود که  فرزندان شــان برای تماشــای فوتبال به 
متعددی  اما  گزارش های  می روند  ورزشــگاه ها 
از خبرنگاران و تماشــاگران حاکی از این است 
که  اســتعمال دخانیات در ورزشــگاه ها نه تنها 
ممنوعیتی ندارد بلکه دامنه  مصرف آن به مواد 

مخدر هم رسیده است. 
در حالی که ســازمان لیگ فدراسیون فوتبال، 
سال گذشته با تأیید وصول  گزارش هایی درباره 
ورود و مصــرف مواد مخدر در ورزشــگاه ها، از 
 هیئت های استانی خواســتار برخورد و کنترل 
شــدیدتر در این زمینه شــده  بــود اما پلیس 
تاکنــون حداقل زیــر بار ورود مــواد مخدر به 
ورزشــگاه   آزادی نرفته اســت و آن را تکذیب 
می کند و قاعدتاً وقتی نهادی وجود  یک آسیب 
را از اســاس تکذیب کند، برنامــه ای هم برای 

برخورد با آن  ندارد. 
سرهنگ بخشــنده رئیس پلیس مبارزه با مواد 
مخدر تهران، شهریور سال   9٧ و یک سال پس 
از اعمــال ممنوعیــت ورود و مصرف دخانیات 
در  ورزشــگاه ها از سوی سازمان لیگ، در پاسخ 
به این ســوال که آیا در  ورزشگاه آزادی تهران 
موادمخدر توســط برخی از تماشاگران مصرف 
 می شــود یا خیر؟، گفت: به عنوان رئیس پلیس 
مبــارزه با موادمخدر تهران  بــزرگ صحت این 
موضوع را تایید نمی کنم، چرا که در ورزشــگاه 
 آزادی ماموران ما در راستای برگزاری بازی های 
بــزرگ تمامی  تماشــاگران را مــورد تفتیش 
بدنــی کامل قرار می دهند و در صورت کشــف 
 موادمخدر، افراد خاطی از حضور در ورزشــگاه 
منع و بلافاصله توسط  پلیس دستگیر می شوند. 

متولــی زاده مدیرعامل توانیر با اشــاره به اینکه 
برنامــه ای بــرای  بازگردانــدن نیروگاه هایی که 
قبلا واگذار شده اســت نداریم، گفت: 60  درصد 
نیروگاه هــای کشــور در حال حاضــر غیردولتی 
هســتند، بنابرایــن  متناســب با شــرایط روند 
واگذاری هــای نیروگاه ها به بخش خصوصی  ادامه 

می یابد. 
متولی زاده در حاشیه نمایشگاه بین المللی صنعت 
برق خبرنگاری که  پرسید بر اساس اصل 44 قانون 
اساسی واگذاری نیروگاه ها به بخش  خصوصی باید 
ادامــه یابد اما ظاهرا این اقــدام با کندی صورت 
می گیرد،  گفت: در خصــوص واگذاری نیروگاه ها 
می بایــد بگویم کــه در حال حاضــر   60 درصد 
نیروگاه های کشــور غیردولتی هســتند و برنامه 

واگذاری  متناسب با شرایط ادامه می یابد. 
وی افــزود: شــاید روند کنــد واگذاری ها به این 
دلیل باشــد که تغییر نرخ  ارز در قیمت گذاری ها 
و تفاوت هــای حاصل شــده باعث زمان بر شــدن 

 واگذاری ها شده است. 
متولی زاده تاکید کرد: بزرگ ترین چالشــی که در 

حال حاضر صنعت  برق با آن مواجه است، اقتصاد 
برق اســت؛ چراکه درآمدها و هزینه ها  با یکدیگر 
همپوشــانی ندارند، لذا شاید یکی از دلایل تاخیر 

واگذاری  نیروگاه ها همین موضوع باشد. 
مدیرعامل توانیر در پاســخ به این سوال خبرنگار 
فارس که پرســید در  دولت های گذشته برخی از 
نیروگاه ها به ثمن  بخس واگذار شــده اســت، آیا 

 وزارت نیــرو و یا توانیر به دنبال این هســتند که 
ایــن نیروگاه ها مجددا  بازگردد، گفت: فعلا چنین 

برنامه ای نداریم. 
وی در پاســخ به  این سوال که حدود 9 ماه پیش 
تفاهم نامه ای با کشــور  عراق برای کاهش تلفات 
برق و همچنین تمدید صادرات برق تا پایان  سال 
2019 انجام شد اما ظاهرا طرف عراقی تمایلی به 
این موضوع  بــرای اینکه این تفاهم نامه به مرحله 
قرارداد برســد، ندارد، گفت:  سنکرون شدن برق 
ایران با عراق که روز گذشــته انجام شد، یکی از 
 موارد مورد تفاهم ایران با عراق است؛ بنابراین به 
احتمال زیاد سایر  موارد مورد تفاهم در بهمن ماه 

سال گذشته به عقد قرارداد خواهد رسید. 
متولی زاده ، گفــت: در مورد قیمت برق صادراتی 

ایران به عراق هنوز  تصمیمی اتخاذ نشده است. 
مدیرعامل توانیــر در خصوص اینکه طرف عراقی 
بدهــی زیادی به ایران  بابت خریــد برق به ایران 
دارد، گفــت: طرف عراقی بــه تعهدات خود عمل 
 کرده و ما توانســته ایم بر اساس برنامه زمانبندی 
شده، مطالبات خود را  از این کشور دریافت کنیم. 

سیگار و مخدر، نقل و نبات برخی ورزشگاه های فوتبال
خبر

گوناگون

   ابلاغ اجرائیه مهریه  

بدین وســیله به مهرانگیز سپهوند با شــماره ملی 36٧34385٧3 به  شماره شناسنامه 188 و 
اعظم سپهوند با شماره ملی   40٧2180823 به شماره شناسنامه 425 و طاهره سپهوند با  شماره 
ملی 40٧2988243 به شماره شناسنامه 4 و علی رضا  سپه وند با شماره ملی 40٧0322922 
به شماره شناســنامه   32622 و محمدرضا سپهوند با شــماره ملی 40٧25٧5682 به  شماره 
شناســنامه 3٧6  و سکینه سپهوند با شــماره ملی   40٧2305٧82 به شماره شناسنامه 141 
همگی فرزند و ورثه  محمدحســین ســپهوند ابلاغ می شــود که خانم فریبــا صفرعلی جهت 
 وصول چهارده عدد ســکه طلای بهار آزدی به اســتناد مهریه مندرج  در ســند ازدواج شماره 
15٧٧1 مورخه 13٧6/01/21 تنظیمی  دفتر خانه ازدواج شــماره 6 و دفترخانه طلاق شماره 
8  شهرستان  خرم آباد استان لرستان علیه شما اجرائیه صادر نموده و پرونده  اجرائی به کلاسه 
9800511 در این اداره تشــکیل شــده و طبق  گزارش مامور ، محل اقامت شما به شرح متن 
سند شناخته نشده ،  لذا بنا به تقاضای بستانکار طبق ماده 18 آئین نامه اجرا مفاد  اجرائیه فقط 
یک مرتبه در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار  محلی آگهی می شود و چنانچه ظرف مدت ده 
روز از تاریخ این  آگهی که روز ابلاغ محســوب می گردد ، نســبت به پرداخت بدهی  خود اقدام 

ننمایید ، عملیات اجرائی جریان خواهد یافت . 
علی رحیمی  

رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد 

آگهی مزایده اتومبیل   

به موجب پرونده اجرائی کلاســه 9800428 یک دســتگاه اتومبیل  ســواری سمند ال 
ایکس مدل 1388 رنگ ســفید روغنی با شــماره  انتظامی 25ب326 ایران 31 متعلق 
به آقای غلامرضا گله دار که  طبق نظر کارشــناس رسمی به مبلغ 400/000/000 ریال 
ارزیابی  شده ، از ساعت 9 الی 12 مورخ 1398/09/02 در اداره اجراي  اسناد رسمي خرم 
آباد واقع در خرم آباد- خیابان 60متری مدیریت  بلوار شــهید فرشاد شفیع پور -خیابان 
24متری شهید چمران-  خیابان شهید جهان آرا – ساختمان شماره 2 اداره ثبت اسناد 
و  املاک لرستان –اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد از طریق  مزایده به فروش می رسد 
. مزایده از مبلغ 400/000/000 ریال  شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته 
می شود . و کلیه  هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است و نیم عشر و حق  مزایده 
نقداً وصول خواهد شد . ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل  رسمی گردد ،مزایده روز اداری 

بعد از تعطیلی در همان ساعت و  مکان مقرر برگزار خواهد شد . 

علی رحیمی
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد

دلایل تاخیر واگذاری نیروگاه ها به بخش خصوصیبی توجهی مدیران به تاب آوری شهرها
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افقي :

  1 - دین و آیین، راه و روش، جمع مذاهب ، زر 
اندود شده - رهایی، روییدن - دگرگون كردن 

صورت و زشت تر شدن
 2 - حفــظ كننــده - باكــو در هــم - دانــش و 

معرفت، دانایی، معرفت
 3 - بی نیازی، كشــوری آفریقایی - حركتی در 

كاراته - سرپرست
 4 - هندبا، گیاه دارویی - گفته شده 

5 - ناپسند، خوب نیست - غول برفها - سخت 

گرفتن 
6 - علف جارو - نامی دخترانه - اثر چربی

 7 - رفــت و آمد - خراســان قدیــم - ماموت 
بی انتها

 8 - ســطح، چهــره، مایه پیشــرفت بعضی ها - 
واحد فركانس - بر و بازوی ستبر

 9 - جســتجو گر - دوستی - یكی از دو جنس، 
مذكر، جنس به ظاهر قوی

 10 - روشن كننده - كشتار كننده
 11 - نوعی نان روغنی - بلندو مرتفع - بسیار 

زیاد، به میزان فراوان
 12 - به جســم معنا می دهد، جســم نیست - 

درد سر دهنده - باران بدون ته
 13 - از افعال ربطی - تلف شده - همیشه

عمودي :
 

1 - نــرم كردن غذا در دهــان - مخالف خوبتر 
- شهر تاج محل

 2 - آهــو - جای كه بتوان ار آن بیرون رفت - 
هسته طبی خیار چنبر

 3 - فرق ســر - بالا آمــدن آب دریا، كلاه الف، 
باب روز - زخم

 4 - مرغابی - از باشگاه های سرزمین گل
 5 - مركــز اتم - كوچک - خودم، ضمیر وزنی، 
ســه كیلــو 6 - دیوانــه، فیلمــی از داریــوش 
فرهنــگ - از انجیــل هــا - میــدان جنگ 7 - 
اقامــت گزیــدن - بیهــوده - كاشــف وراثت 8 
- فلات آســیایی، ســرزمین اورست - دنباله و 

پی - حادثه
 9 - رمق آخر - روده - گلوله ریســمان درهم 

پیچیده
 10 - اثری از گوته - شــهر ارگ، صدای كلفت 
11 - عیــب دار - بالای فرنگــی، بالا به گویش 

عمو سام - نمد مال 
12 - مغــز حــرام - دریاچه ای در ســوئیس - 

خانه، كاشانه
 13 - كتاب نظامی - از وســایل خنک كننده - 

اسب چاپار، سدی در استان خراسان

جدولشماره129

1
1

2

3

4

5
6

7

8

9
10

11
12

13

2345678910111213

یادداشت



   7 yadegar_emrooz@yahoo.com ��277��شماره�-��1398��12�آبان�ماه�چهارگوشه�ایرانیکشنبه

خبر خبر 

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگار یادگار امروز : 
رئیس اداره راه وشهرســازی شهرستان آران 
وبیدگل اقدامــات انجام شــده در حوزه راه 
وشهرسازی شهرســتان طی یک فصل قبل 
را تشــریح نمود. به گزارش اداره ارتباطات و 
اطلاع رسانی راه وشهرسازی استان اصفهان، 
مجتبی آراســته رئیس اداره راه وشهرسازی 
شهرســتان آران و بیدگل با تشریح عملکرد 
راه وشهرســازی در این شهرستان گفت: در 
حوزه مهندسی و ساخت راهها شروع عملیات 
باند دوم محور کاشان فخره بطول 3 کیلومتر 
و اســتقرار پیمانکار در محل پروژه و تحویل 
زمین، شــروع عملیات محور کاشان- نوش 
آباد- علی آباد و  اســتقرار پیمانکار،شــروع 
آســفالت محور کاشان- سفیدشهردرفازسوم 
وتکمیل عملیات ساخت تقاطع ها ومیادین 
علی آباد و اتصال محور کاشان- سفیدشهر به 
نوش آباد و رفع موانع و آزادســازی ها، ادامه 
ســاخت پروژه محورکنارگذر کاشــان- آران 
وبیدگل واتصال به  چرمشهر ورامین وتهران  
، انجام مطالعات کارشناســی وامکان سنجی 
محور ســرخگل بعنوان اتصال جاده ترانزیت 
کاشان- اردستان با محور کاشان- ابوزیدآباد- 
بادرود و شروع مجدد پیمانکار محور  حسین 
آباد – قاســم آباد بطول 4 کیلومتر پیگیری 
گردیــده و درحال انجام اســت  . وی اظهار 
داشت: درحوزه واگذاری اراضی در شهرستان 
نیز واگذاری زمین به خانواده شهدا به تعداد 
434 نفــر درقالب 217 قطعــه و رفع موانع 
فرم )ج( وکسب اســتعلام ، احداث مجتمع 
های گردشگری، اقامتی و تفریحی بین راهی 
درمحورهای مواصلاتی شهرستان، درخواست 
احــداث جهت هتل صحرا، پیگیری واگذاری 

3 قطعه زمین معوض حریم رودخانه فصلی 
گازرگاه به ذیصلاحان ، پیگیری اعطای سند 
مالکیت اراضی پادگان موشکی 840 در پلاک 
چارطاقــی و جانمایی پلاک های مختلف در 
پلاک اصلی به مقــدار 1200 هکتار، تعیین 
تکلیف منازل سازمانی شهرستان وساماندهی 
آن ، معرفی متقاضیان بــه بانک های عامل 
جهت دریافت تســهیلات عمران بهســازی 
شهری ومســکن مهر، واگذاری پارک بانوان 
نوش آباد ، درخواســت اســتخر ابوزیدآباد، 
واگذاری زمین به اداره راهداری و حمل و نقل 
جاده ای درســایت اداری ونیز بلوارجندقیان 
جهت احداث آشــیانه ماشین آلات ،واگذاری 
زمین واقع در کنارگذر آران وبیدگل به منظور 
احداث مجتمع رفاهی، تفریحی، گردشگری 
به مقدار 3 هکتار ، پیگیری اختصاص زمین 

به دانشگاه فرهنگیان آران وبیدگل ، پیگیری 
واگذاری زمین به پایگاه ســلامت  ومجتمع 
آموزشــی یحیی آبــاد ، ســاماندهی اراضی 
دشــت رحمت آباد و نوش آباد ، واگذاری 4 
قطعه پلاک مسکونی به شهرداری ابوزیدآباد، 
به شــهرداری  واگــذاری17 قطعــه زمین 
ابوزیدآباد نیز در حال انجام ، پیگیری و تلاش 
جهت  انعقاد قرارداد واگذاری می باشد. رئیس 
اداره راه وشهرســازی در خصــوص اقدامات 
انجام شــده در حوزه ستاد بازآفرینی شهری 
شهرستان بیان داشــت: پیگیری طرح اقدام 
ملی شهرســتان آران وبیدگل و تبیین و اخذ 
سهمیه، تعیین تکلیف تغییر نمایندگی اسناد 
مالکیت منطقه حاشیه نشین یحیی آباد 288 
هکتار و مســلم آباد به مساحت 35 هکتار ، 
ساخت مجتمع 390 واحدی رزلند ، پیگیری 

اجرای عملیات توزیع شبکه آبرسانی ، توزیع 
خطوط گاز ، مخابرات و توزیع برق در زمینهای  
پروژه شهدا ، جانبازان و ایثارگران ، پیگیری 
کارشناســی قطعات زمین ســایت مسکن 
مهر 100  واحدی شــهر نوش آباد، پیگیری 
محوطه ســازی وتخصیص اعتبار وقیر جهت 
ساماندهی مسکن مهر آران وبیدگل، پیگیری 
تشکیل خیرین مسکن ساز درشهرستان آران 
وبیــدگل  ، پیگیری اجرای پیــاده راه فرش 
شــهر آران وبیدگل  تانوش آباد نیز از جمله 
مواردی بوده که در شهرســتان مورد توجه و 
پیگیری  قرار گرفته است . آراسته با اشاره به 
اقدامات انجام شده در بخش املاک ، معماری 
و شهرســازی و عمران در شهرســتان آران 
وبیدگل اظهار داشت:  ســاماندهی رودخانه 
فصلی گازرگاه، ساماندهی کارگاه های نیمه 
مزاحم ، موارد مزرعه 57 هکتاری علاقه بند، 
انتقال اســناد به اعضا حقیقــی و حقوقی در 
موارد مختلف درشــهرکهای صنعتی هلال ، 
شهرک قاضی ، سلیمان صباحی وذی حقان 
ماده 147و148  ، پیگیری درخواست هیئت 
امنــاء هلال – الحــاق 250  هکتار اراضی و 
طرح توسعه ، ساماندهی اراضی شرکت فولاد 
کویردر آران وبیــدگل ،  پیگیری تخصیص 
زمین به  ستاد فرماندهی نیروی انتظامی در 
بلوار دانشگاه ، پیگیری تغییر نمایندگی کل 
پلاک های واقع درحریم شهرســتان از حوزه 
اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداری اســتان 
اصفهان  و پیگیری تخصیــص اعتبارجهت 
طرح تفصیلی سفیدشهربه مبلغ یک میلیارد 
و 880 میلیون ریــال از جمله اقدامات انجام 
 شــده طی یکماهه گذشــته بود که محقق 

گردیده است . 

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز : 
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشــاد استان اصفهان 
گفت: ساخت اماکن فرهنگی و هنری در گذشته 
های دور بــر عهده دولت بوده، اما اکنون متوجه 
شدیم که این سیاست غلطی بوده ضمن اینکه 
بودجــه لازم نیز برای ســاخت اماکن فرهنگی 
و هنری وجود ندارد. شــرایط روز کشــور از نظر 
اقتصــادی ایجــاب نمی کند کــه دولت اماکن 
فرهنگی بســازد. ما بیش از هرکسی به دنبال به 
نتیجه رسیدن تالار بزرگ شهر در بزرگراه شهید 

کشوری هستیم.
حجت الاسلام و المسلمین محمدعلی انصاری در 
نشست خبری با اصحاب رسانه با اشاره به اینکه 
در آبان ماه سه رویداد فرهنگی برنامه ریزی شده 

اســت، اظهار کرد: در این ماه اختتامیه جشنواره مطبوعات، 
نمایشگاه بزرگ کتاب اصفهان و جشنواره تئاتر استان برگزار 
خواهد شــد. همچنین هفته ملی کتابخوانی نیز در این ماه 

خواهد بود.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد استان اصفهان با بیان اینکه رسانه 
ها نقش بسزایی در توسعه فرهنگی دارند، ادامه داد: رسانه ها 
نیز مانند دیگر بخش های فرهنگی کشور نیاز به توسعه، ارتقا، 
آموزش و بازبینی دارند. اگر رسانه توسعه پیدا کند مردم زندگی 
خوبی خواهند داشــت و اگر رسانه به رسالت خود عمل نکند 

پسرفت حاصل خواهد شد.
وی جشنواره مطبوعات را یکی از عوامل توسعه رسانه دانست 
وگفت: در سال جاری این فرصت حاصل شد تا جشنواره ای را 
برای رسانه ها برگزار کنیم. اهداف این جشنواره توسعه کیفی 
مطبوعات، تقدیر و تشکر از تلاشگران حوزه رسانه، ایجاد انگیزه، 
ایجاد بستری برای ابراز توانمندی ها و قابلیت های افراد توانمند 
در مطبوعات و هــدف آخر ایجاد تعامل و همدلی بین اهالی 

رسانه است.
انصاری با بیان اینکه جشنواره مطبوعات استان اصفهان در سال 
جاری کاملا به بخش خصوصی واگذار شده و خانه مطبوعات 
وظیفه برگزاری جشــنواره را دارد افزود: داوری جشنواره نیز 

برخلاف سال های گذشته بر عهده داوران اصفهانی است.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اســتان افزود: شعار جشنواره 
مطبوعات در ســال جاری »رسانه در گام دوم انقلاب« بوده و 
نزدیک به ۸۰۰ اثر در چهار بخش به دبیرخانه جشنواره رسیده 
و نفرات برتر نیز انتخاب و یکشنبه هفته آینده با حضور معاون 

مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد برگزار خواهد شد.
وی در ادامه با اشاره به نمایشگاه بزرگ کتاب استان اصفهان 
نیز خاطرنشان کرد: یکی از شاخص های توسعه یافتگی میزان 
اهمیت کتاب در یک جامعه بوده، اما سرانه مطالعه در کشور 
بســیار پایین اســت و این عدد به هیچ عنوان در شان کشور 
ایران نیست. استان اصفهان نیز وضعیت خوبی در سرانه مطالعه 

ندارد، اما باز هم مطالبه گری خوبی در استان وجود دارد.
انصاری افزود: نمایشــگاه کتاب از ۱۸ تا ۲۳ آبان ماه در محل 
دائمی نمایشگاه های بین المللی اصفهان )پل شهرستان( دائر 

خواهد بود.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد ادامه داد: در این نمایشگاه نگاه 
ویژه ای به ناشران استان اصفهان داشتیم و ۵۰ ناشر از استان 
در این نمایشگاه حضور دارند، ضمن اینکه ۶۰۰ ناشر کشوری 
نیز در نمایشگاه خواهند بود. بیش از ۱۰۰ هزار عنوان کتاب نیز 

در اختیار علاقه مندان قرار خواهد گرفت.
انصاری درباره تخفیف های نمایشــگاه کتــاب، تصریح کرد: 
تاکنون یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان بن کتاب در اختیار 
استان قرار گرفته است. مجموع تخفیف در نمایشگاه ۳۰ درصد 
اســت که ۲۰ درصد آن در بن ها و ۱۰ درصد از سوی ناشران 

اعمال می شود.
انصاری تصریح کرد: در نمایشــگاه امسال کتابفروشان به سه 
شکل حضور خواهند داشــت اول اینکه غرفه بگیرند و با نام 
فروشگاه خود حضور به هم رسانند، دوم اینکه کتاب فروشان 
در نمایشگاه بن های تخفیف ارائه کنند و در آخر می توانند با 
کسب نمایندگی از ناشران به عنوان نماینده یک نشر حاضر 

باشند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد استان با گلایه از حمایت های استانی، 
تاکید کرد: برخلاف دیگر اســتان های کشــور در برگزاری 
رویدادهایی مثل نمایشــگاه کتاب از حمایت استانی خوبی 
برخوردار نیستیم. با تمام مسائل سعی داریم تا نمایشگاه کتاب 

امسال را بهتر از سال های گذشته برگزار کنیم. 
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشــاد استان درباره نمایشگاه کتاب 
سال گذشته تاکید کرد: نمایشگاه کتاب اصفهان با کمترین 
هزینه اداره می شــود و کمبود بودجه را همکاران ما با تلاش 
بیشتر جبران می کنند. یک بخشی از بودجه از طرف وزارت 
خانه تامین می شود و می گویند بقیه را از داخل استان تامین 

کنید. 
انصاری در ادامه با اشاره به جشنواره تئاتر که از ۲۰ تا ۲۴ آبان 
ماه برگزار می شود، اظهار کرد: در تئاتر ارکان های مختلف هنر 
گردهم جمع می آیند تا یک اثر هنری روی صحنه رود. نمایش 
در فرهنگ کشور ما برای ارائه درست، صحیح و زیبا یک اندیشه 

و پیام فرهنگی است.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد استان اصفهان افزود: ۳۰ اثر برای 
حضور در جشــنواره تئاتر استان اعلام آمادگی کردند. در این 

جشنواره نیز داوری ها بر عهده داوران اصفهانی 
است که ۱۰ اثر به بخش اصلی جشنواره و پنج اثر 

در بخش جنبی انتخاب شده است.
انصاری دربــاره اوضاع تئاتر اصفهان گفت: تئاتر 
ســابقه طولانی در اصفهــان دارد اما در بخش 
زیرســاخت ها و ســالن های حرفه ای تئاتر، در 
اســتان ضعف وجود دارد. زمینــی که در اتوبان 
شهید کشوری است و قرار بود تئاتر شهر شود به 
دلیل مسائل اقتصادی و ضعف تعاملات دستگاه 

های درون استان رها شده است.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد استان اصفهان ادامه 
داد: در گذشــته اداره ارشاد با اعتبارات دولتی دو 
گروه تئاتر را راه اندازی و اداره می کرد. اکنون اما 
سیاست گذاری تغییر کرده و معتقدیم همه گروه 
ها باید حمایت شود. تئاتر اصفهان امروز فاصله زیادی تا دوران 
اوج این هنر در شهر دارد. وضع تئاتر عالی نیست، ولی بخشی 

از قضاوت هایی دقیق و منصفانه نبوده است.
انصاری با بیان اینکه تبصره ۱۹ قانون بودجه دولت را موظف 
به واگذاری پروژه های نیمه کاره به بخش خصوصی می کند، 
تاکید کرد: اداره کل فرهنگ و ارشاد به عنوان متولی باید پیگیر 
این باشــد که ســرمایه گذاران به حوزه ساخت و ساز اماکن 

فرهنگی وارد شود و یا اینکه شهرداری بسازد. 
وی پیرامون مجموعه استاد فرشچیان تصریح کرد: یکی از 
شاخص های ســنجش فعالیت دستگاه های دولتی میزان 
واگــذاری ها به بخش خصوصی اســت. امــا در مجموعه 
فرشــچیان هر موردی که امتحان شــده چه ارشــاد اداره 
کرده چه کامــلا به بخش خصوصی واگذار شــده همواره 
دچار اشــکال بوده است. درحال حاضر بهترین مدیریت بر 
مجموعه فرشچیان حاکم است چراکه تیم مدیریتی آن جا 
به دنبال درآمد نیســت و اداره کل فرهنگ و ارشاد نیز به 
دنبال درآمد از مجموعه فرشچیان نبوده. همه سعی و تلاش 
اداره فرهنگ و ارشــاد، اســتفاده از این مجموعه در راستا 

اهداف فرهنگی است.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اصفهان درباره دانشگاه فرهنگ 
و هنر اظهار کرد: این دانشگاه را اداره کل ارشاد تعطیل نکرده 
اســت. ما تا ثانیه آخر به دنبال حفظ این دانشگاه بودیم، اما 
در هیات دولت قانونی تصویب شد که مراکز علمی کاربردی 
دستگاه های دولتی به بخش خصوصی واگذار یا منحل شود. از 
هر راهی که وجود داشت رفتیم.تا این دانشگاه واگذار شود، اما 
رویکرد وزارت علوم انحلال این دانشگاه ها بود نه واگذاری و در 

نهایت این دانشگاه منحل شد.
دبیر اجرایی جشنواره تئاتر استان نیز در ادامه این نشست اظهار 
کرد: سی و یکمین جشنواره تئاتر استان با توجه به سیاست 

های فرهنگی و هنری اداره کل برگزار خواهد شد.
حمید شهرانی ادامه داد: در سال جاری آثاری که درخواست 
حضور در جشنواره را داشته باشند باید حتما پیش از جشنواره 
با اجرای عمومی درآمده باشند و تعدادی از گروه ها علی رغم 

ثبت اثر در پرتال علاقه ای به شرکت در جشنواره ندارند.

شهرکرد-خبرنگاریادگار امروز :
 سرپرســت اداره کل راهــداری و حمــل و نقل جاده ای 
چهارمحــال و بختیــاری از تجهیــز ۴۴ راهدارخانه این 
استان برای فصل بارش خبر داد و گفت: از این تعداد ۳۱ 

راهدارخانه دائمی و ۱۳ راهدارخانه فصلی است.
شهرام ندیمی  در جلسه برنامه ریزی و هماهنگی راهداری 
زمستانی این اســتان اظهار داشت: ۲۲۵ راهدار به همراه 
۳۳۰ دستگاه خودروی سنگین، نیمه سنگین و سبک در 
طرح راهداری زمســتانه این اســتان تجهیز و فعال شده 

است.
وی با بیان اینکه شن و نمک موردنیاز در راهدارخانه های 
استان ذخیره سازی شده است، گفت: تاکنون بیش از ۲۳ 
هزار تن نمک و شن در این راهدارخانه ها ذخیره شده اما 
کافی نیست و تامین شن و نمک بیشتر در دستور کار این 

اداره کل قرار گرفته است.

ندیمی با بیان اینکه در طرح راهداری زمســتانه ســال 
گذشــته ۷۰ اکیپ بــا ۴۸۰ راهــدار و ۳۰۰ دســتگاه 
ماشــین آلات خدمات رسانی کردند، تصریح کرد: در طرح 
امسال نیز تمام ماشین آلات راهداری از جمله ماشین های 
برف روب و نمک پاش نیز در آســتانه فصل بارش و سرما 

تجهیز، بازسازی و آماده سازی شده است.
سرپرســت اداره کل راهــداری و حمــل و نقل جاده ای 
چهارمحــال و بختیاری افــزود:  ادارات شهرســتانی با 
تمام توان، تجهیزات و ماشــین آلات نظیر انواع برف خور، 
بــرف روب، بلــدوزر، لــودر، گریدر و شــن پاش در طرح 
راهداری زمســتانی اســتان آماده خدمت رسانی به مردم 

باشند.
 طی ۸۴ روز عملیات راهداری زمستانی، ۷۳ هزار و ۴۰۰ 
کیلومتــر باند عملیات برف  روبــی انجام و ۴ هزار و ۲۰۰ 
مقطع ریزش برداری شــد و ۲۰ هزار تن شــن و نمک در 

جاده های استان مصرف شد.
چهارمحال و بختیــاری دارای ۳ هــزار و ۷۳۲ کیلومتر 
راه اســت که از این میــزان ۲۵۹ کیلومتر بزرگراه، ۷۶۱ 
کیلومتــر راه اصلی، ۲۹۱ کیلومتــر راه فرعی و ۲ هزار و 

۳۶۹ کیلومتر راه روستایی است.

۴۴ راهدارخانه چهارمحال و بختیاری تجهیز شد

مدیر کل فرهنگ و ارشاد استان اصفهان:

دولت اماکن فرهنگی و هنری نمی سازد

بانوی ارومیه ای همه درجه های داوری کاراته 
جهان را کسب کرد

ارومیــه- خبرنگاریادگار امروز :  رییس هیات کاراته آذربایجان غربی گفت: 
 »المیرا گوزل زاده« داور اهل ارومیه اولین بانوی ایرانی اســت که موفق شد 

همه درجه های داوری کاراته جهان را کسب کند و تاریخ ساز شود.
جواد سلیمی افزود: »گوزل زاده« در آزمون داوری درجه RA کومیته که در 
حاشیه رقابت های قهرمانی جهان به میزبانی »سانتیاگو« شیلی برگزار شد، 
موفق به اخذ نمره قبولی شد و به این ترتیب کلکسیون درجه های داوری 

خود را تکمیل کرد.
وی اضافه کرد: این داور جهانی کشــورمان سال گذشته نیز درجه داوری 
 RA کاتــای جهان را اخذ کرده بود و اکنون با موفقیــت در آزمون درجه
کومیته جهان تنها داور بانوی ایرانی اســت که موفق به تکمیل درجه های 

داوری خود شد.
»گوزل زاده«، »جواد سلیمی« و »مجید قربانی« از ایران در مسابقات قهرمانی 

جهان به میزبانی شیلی قضاوت می کنند.

رییس نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه :

دانشگاه ها نیروهای متخصص مورد نیاز جامعه
 را تربیت کنند

همدان- خبرنگاریادگارامروز:  رییس نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه ها 
مهمترین درخواست و انتظار از مراکز علمی و دانشگاه را تربیت کادر و نیروی 

متخصص ورد نیاز جامعه عنوان کرد.
حجت الاسلام مصطفی رستمی در شانزدهمین اجلاس معاونان فرهنگی 
و دانشــجویی وزارت بهداشت در همدان، اظهار داشت: بخش های مختلف 
حوزه بهداشت، درمان و سلامت در دانشگاه های علوم پزشکی تربیت افراد 

متخصص و دارای شایستگی را برای حل مسائل این بخش بر عهده دارند.
وی افزود: تربیت دانش آموختگان کارشناس و امین از تکالیف اصلی دانشگاه 
ها اســت و دانشــجویی که در مراکز علمی تربیت می شود باید در کنار 

صلاحیت علمی صلاحیت  ذاتی نیز داشته باشد.
رییس نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه ها اضافه کرد: متخصصی که امین 
نباشد به مجموعه خود آسیب می زند به ویژه در رشته های علوم پزشکی به 
دلیل اعتماد مردم و حساسیت مسئولیت درمان و سلامت، فعالان در این 

حوزه مسئولیت سنگین تری دارند.
حجت الاسلام رستمی ادامه داد: رقابتی با عنوان کنکور برای ورود افراد به 
دانشگاه پیش بینی شده و افرادی که تست های خوبی در این رقابت بزنند، 
مسئولیت خطیر پزشکی را بر عهده می گیرند بدون این که صلاحیت های 

دیگری غیر از صلاحیت علمی آنها مورد ارزیابی قرار گیرد.
وی تاکید کرد: چنانچه خروجی دانشگاه فرد مورد انتظار خانواده ها و جامعه 

نباشد به طور حتم نظام تربیتی دارای ایراد و مشکل است.
رییس نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه ها اضافه کرد: انسان ها، جوان ها 
و نســلی در اختیار ما به امانت گذاشته شــده است که باید مراقب باشیم 

بازی های سیاسی، جریان های فرهنگی ما را از اصل مسئله غافل نکند.
حجت الاسلام رستمی اضافه کرد: پس از تربیت کادر متخصص، در گام دوم 
باید مسئولیت را به این افراد محول کرد همچنین جراح متخصص، پرستار و 
بهیار باید در کنار وظایف ذاتی خود در حل مشکلات جامعه نیز سهیم شوند.

وی با بیان اینکه دانشگاه مکلف به پیگیری مسائل کلان جامعه و حل آنها 
هستند افزود: اگر ما به مشکل و مسئله ای در این حوزه برسیم باید دانشگاه 

به دنبال رفع آن باشند.
رییس نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه ها تاکید کرد: از دیگر نکاتی که 
باید مسئولان دانشگاه ها در کنار رفع مشکلات برای تحقق آن اهتمام ورزند، 

به روز، متحول و نو شدن مستمر است.
حجت الاسلام رستمی با بیان این که تحولات عمومی، سیاسی و اجتماعی 
جامعه باید در دانشــگاه رصد شــود، گفت: این تحولات باید در دانشگاه 
هدف گذاری و ریل گذاری شــود زیرا بخش نخبه و اندیشمند در این فضا 

حضور دارد.

معاون حفاظت محیط زیست:

2پایگاه علمی پرورش یوزپلنگ در کشور
 ایجاد می شود

سمنان- خبرنگاریادگار امروز :  معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
سازمان محیط زیست گفت: دو پایگاه علمی جدید برای پرورش گونه نادر 

یوزپلنگ آسیایی در استان های سمنان و یزد ایجاد می شود.
کیومرث کلانتری  در جریان بازدید از پایگاه پرورش گورخر در پارک ملی 
کویر گرمسار استان سمنان اظهار داشت: پرورش و افزایش نسل گونه های 
درخطر انقراض مانند یوزپلنگ به صورت اســارت و نیمه اســارت دنبال 
می شود. وی ادامه داد: ایجاد پایگاه علمی برای افزایش نسل گونه نادر گوزن 
زرد ایرانی نیز در برنامه های سازمان حفاظت محیط زیست کشور قرار دارد.

وی تصریح کرد: انتقال و تکثیر گونه نادر گورخر در پارک ملی کویر گرمسار 
اســتان سمنان تجربه ای موفق بود و اکنون یک کره در این منطقه متولد 

شده است.
کلانتری بیان کرد: ۹ گورخر از پارک ملی توران در شهرســتان شاهرود و 
استان یزد به پارک ملی کویر گرمسار منتقل شد که اکنون این گونه نادر با 

محیط سازگار شده و زاد ولد کرده است.
وی با بیان اینکه پارک ملی کویر گرمســار زیســتگاه خوب برای تکثیر و 
رهاسازی گور خر است، اضافه کرد: پایگاه علمی جدید پرورش گورخر در 

این منطقه به زودی ایجاد می شود.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان محیط زیست کشور 
خاطرنشان کرد: پایگاه علمی و کارشناسی برگرفته از تجربه موفق دنیا که 
دارای خطرپذیری کم باشــد در پارک ملی گرمسار ایجاد می شود و اکنون 

پایگاه علمی طراحی شده و در مراحل پایانی قرار دارد.
پارک ملی کویر یکی از بزرگ  ترین و قدیمی ترین مناطق حفاظت  شده ایران 
است که بیشتر وسعت آن در شهرستان گرمسار و بخش  های کوچکی هم 

در استان های تهران، قم و اصفهان واقع شده است.
این منطقه حدود ۶۷۰ هزار هکتار وسعت دارد که ۴۲۰ هزار هکتار آن پارک 

ملی و ۲۵۰ هزار هکتار منطقه حفاظت  شده است.
پارک ملی کویر دارای اقلیم خشک و بیابانی است و بیشتر بارندگی آن در 
ماه های آبان تا اردیبهشت صورت می  گیرد، متوسط میزان سالانه باران در 
منطقه ۱۵۰ میلی متر است، به طور معمول گرمای شدید از اوایل خرداد تا 

پایان مهر در منطقه ادامه دارد.

عملیات احداث جاده کمربندی 
شهیدکلانتری چابهار  بزودی آغاز می شود

چابهار– عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز : 
عملیات اجرای جاده کمربندی شهید کلانتری بزودی با همکاری  

شهرداری و منطقه آزاد آغاز می شود.
به گزارش روابط عمومی شهرداری چابهار: در جلسه مشترکی که با 
حضور مهندس عادل عفتی معاونت امور عمرانی فرمانداری، محمد 
یونس حقانی شــهردار چابهار، دکتر کردی مدیرعامل منطقه آزاد 
و معاونین و مدیران منطقه آزاد تشــکیل شد؛ آغاز اجرای عملیات 
احداث جاده کمربندی شهید کلانتری به طول ۵ کیلومتر تا بهمن 
ماه سال جاری در دستور کار قرار گرفت و تاکید شد این کمربندی 

تا پایان سال ۹۹ به بهره برداری خواهد رسید.
همچنین بهبود و ســاماندهی وضعیت ترافیکی و سیمای شهری 
کمربندی شــهید کلانتری  با همکاری منطقه آزاد و شــهرداری 
چابهار آغاز و بزودی  شــهروندان شــاهد احداث اولین پل روگذر 
در چابهــار جهت تســهیل در تردد و عبور و مرور وســایط نقلیه 

خواهند بود.

استقرار دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه 
در منطقه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد

ساری –امیری فر - خبرنگار یادگار امروز
نماینده شــرق اســتان در مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
بندرامیرآباد به عنوان بزرگترین بندر حاشــیه دریای خزر میزبان 
تعداد زیادی از مشتریان و سرمایه گذاران خارجی می باشد گفت 
جهــت رفع موانع ورود و خروج و کنســولی آنها ، دفتر نمایندگی 

وزارت امور خارجه در بندرامیرآباد ایجاد می شود.
به گزارش روابط عمومی بندرامیرآباد ؛ صبح امروز )۶ مهرماه ۹۸( 
علی محمد شــاعری و محمد رحیمی گرجی مشاور معاون اداری 
و مالــی وزارت امور خارجه ج.ا.ا با حضور در منطقه ویژه اقتصادی 
بندرامیرآبــاد ضمــن بازدید میدانی از مناطــق عملیاتی و اراضی 
پسکرانه ، در جلسه ای با مدیران این بندر به بررسی و نحوه ایجاد 

دفتر نمایندگی وزرات امور خارجه در بندرامیرآباد پرداختند.
نماینده شهرســتان های بهشــهر، نکا وگلوگاه در مجلس شورای 
اســلامی ، بندرامیرآباد را مزیت اقتصادی و بازرگانی شرق استان 
مازندران برشــمرد و بر تجهیز ســخت افزاری ، اداری و همچنین 
بر ارتقاء دیپلماســی اقتصادی با ایجاد دفتر نمایندگی وزارت امور 

خارجه تأکید کرد.
وی با اشاره به اینکه بندرامیرآباد پیشران توسعه مازندران و منطقه 
ای تاثیرگذار در اقتصاد کشــور محسوب می شود اظهار داشت در 
این راستا اقداماتی از قبیل افزایش ظرفیت اسمی تخلیه و بارگیری 
کالا به ۷,۵ میلیون تن ، ارتقاء ســطح گمرک امیرآباد به اداره کل 
وتلاش برای تبدیل منطقه ویــژه اقتصادی بندرامیرآباد به منطقه 

آزاد انجام شده است.
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد نیز در این جلســه ضمن 
تبیین برنامه ها و راهبردهای اقتصادی این بندر به تشریح عملکرد 

بندرامیرآباد در حوزه های مختلف پرداخت.
سیاوش رضوانی با تأکید بر استفاده از تکنولوژی روز جهت تخلیه 
و بارگیری کالا به رشــد ۳۱ درصدی تخلیه و بارگیری کالا از آغاز 
سال جاری تاکنون نسبت به مدت مشابه سال قبل اشاره کرد و از 
ســهم ۶۶ درصدی بندرامیرآباد در بین بنادر شمالی کشور در این 

بخش خبر داد.
وی همچنین به رشــد ۸۱ درصدی صــادرات بندرامیرآباد در این 
مدت اشــاره کرد و یادآور شــد بندر امیرآباد در صادرات ، تخلیه 
کالاهــای اساســی و تخلیه غلات به ترتیب ســهم ۷۸ ، ۶۷ و ۶۴ 

درصدی را در بنادر شمالی کشور  داراست.
مدیر بزرگترین بندر حاشــیه دریای خزر در تشریح عملکرد بخش 
سرمایه گذاری و تأکید بر فرصت های بی نظیر سرمایه گذاری در 
بندرامیرآبــاد گفت تاکنون ۱۳ هزار و ۶۱۲ میلیارد ریال ســرمایه 
گذاری بخش خصوصی انجام شده که از این میزان ۶ هزار و ۷۰۴ 
میلیارد ریال پروژه های در حال ســاخت و ۶ هزار و ۹۰۸ میلیارد 
ریال پروژه های به بهره برداری رســیده است ضمن اینکه میزان 
ســرمایه گذاری بخش دولتی در این بندر ۸۵۰۰ میلیارد ریال می 

باشد.
رضوانــی در پایان ضمــن قدردانی از حضور نماینــده وزارت امور 
خارجه در بندرامیرآباد ، اســتقرار دفتر نمایندگی این وزرات خانه 
در بندرامیرآباد را اقدامی محرک در رقابت پذیری این بندر با سایر 

بنادر حاشیه دریای خزر عنوان کرد.

مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

نمایشگاه های کتاب بستری برای 
جریان سازی فرهنگی است

مشــهد- خبرنگاریادگار امروز :   مشــاور وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی گفت: نمایشگاه کتاب در هر استان می تواند جریان سازی 

فرهنگی ایجاد کند و بستری برای این امر است.
محمدمهدی احمدی در حاشــیه بازدید از نمایشگاه کتاب مشهد 
در جمــع خبرنگاران افزود: مردم با حضــور در چنین مکان هایی 
می توانند با تازه های نشر آشنا شــوند و رابطه منطقی بین آنان و 

حوزه کتاب برقرار گردد.
وی اظهار داشــت: امسال نیز همانند ســال های گذشته استقبال 
ناشــرین و مردم از نمایشــگاه کتاب مشــهد بســیار خوب بوده 
و اســتقبال آنان از نمایشگاه کتاب هر ســال نسبت به سال قبل 

افزایش داشته است.
وی گفت: این استقبال نشانه رضایت ناشرین بوده و باعث شده به 
طور متوالی هر سال از این رویداد فرهنگی بیشتر استقبال کنند. 

احمدی با اشاره به حضور رسانه ها در نمایشگاه کتاب مشهد افزود: 
مهمترین ویژگی این نمایشــگاه حضور فعــال و موثر مطبوعات و 
رســانه ها از جمله مطبوعات شهرستانی اســت که نشان ظرفیت 

بسیار نمایشگاه کتاب مشهد است.
نمایشــگاه بین المللی کتاب مشهد تا ۱۵ آبان ماه در محل دایمی 

نمایشگاه های بین المللی این شهر دایر است.

تشریح اقدامات انجام شده توسط اداره راه وشهرسازی شهرستان آران وبیدگل



»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 
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دستورهایپزشکی
برایاستفادهازرایانهوگوشیهمراه

متخصص ارتوپدی گفت: در هنگام استفاده از رایانه یا گوشی همراه، 
 گردن را نباید بیش از ۱۰ تا ۱۵ درجه خم کنیم؛ چرا که در غیر این 

 صورت باعث بروز آرتروز و دیسک آرتروز گردن می شود. 
گســترش وسایل ارتباطی الکترونیکی و رشد روز افزون آن، در عین 
حال  که باعث آسان شدن ارتباطات و تسهیل امور مختلف در زندگی 
انســان شده  است، اما استفاده بی رویه و عدم رعایت نکات بهداشتی 
هنگام استفاده از  این وسایل، باعث بروز مشکلاتی در نواحی مختلف 

بدن از جمله ناحیه  گردن می شود. 
عــادل ابراهیم پــور، متخصص ارتوپدی و اســتاد دانشــگاه درباره 
»چگونگی  قرار گرفتن صحیح ســر و گردن هنگام اســتفاده از رایانه 
و گوشــی همراه «،  اظهار داشت: وضعیت قرار گرفتن گردن هنگامی 
که به رایانه، تلویزیون  یا گوشــی نگاه می کنیم، بســیار مهم و قابل 

توجه است. 
وی با انتقاد از خم شدن زیاد گردن افراد در هنگام استفاده از رایانه و 
 گوشی همراه، ادامه داد: در یک وضعیت عادی گردن و سر باید وسط 
 شــانه باشد. خط شاقول داریم؛ یعنی خطی که اگر وزنه ای از گوش 

آویزان  کنیم، باید از وسط شانه بگذرد. 
ایــن متخصص ارتوپدی افزود: اگر رایانه جلوی فرد باشــد، یا هنگام 
استفاده  از گوشی همراه، باید اینها در موازات گردن قرار گیرند و نیاز 
به خم  کردن زیاد نباشــد و اگر از ۱۵ تا ۱۵ درجه بیشتر باشد، باعث 

آرتروز و  دیسک آرتروز گردن می شود. 

جایگزینسادهوارزانشیمیدرمانیرا
بشناسید

نتیجه آزمایشات آزمایشگاهی که از سال 19٧0 انجام شده است 
نشان  می دهد کهلیموترش سلول های سرطانی را در 12 نوع سرطان 
از  جمله سرطان روده، سینه، پروستات، ریه و پانکراس نابود می کند. 

لیموترش؛ شــیمی  درمانی می کند!آبلیموتــرش در جلوگیری از 
سلول های  نابودی  در  معجزه گر  محصولی  است.  سرطان  سودمند 
سرطانی که   10 هــزار بار قویتر از شیمی درمانی عمل می کند و 

عوارض جانبی  شیمی درمانی را ندارد.  
لیموتــرش را می توان به صورت های متفاوت مصرف نمود. قسمت 
 گوشتیآن را خورد یــا آب آن را مصرف نمود، به صورت شربت و یا 

 صورت دیگر. 
  جالب ترین خاصیــت آن اثرش برروی کیســت ها و تومورهاست. 
ثابت  شده استکه ایــن گیــاه درمان گر همه انواع سرطان است. 
همچنیــن  لیموترش به عنوان یــک ضد قارچ و عفونت ها و کرم ها 
محسوب می  شود. فشار خون بالا را تنظیم می کند، ضد افسردگی 

است و با استرس  و اختلالات عصبی نیز مبارزه می کند. 
  آزمایشــات آزمایشــگاهی که از سال 19٧0 انجام شده است نشان 
می  دهد که لیمــوترش سلول های سرطانی را در 12 نوع سرطان از 
جمله  سرطان روده، سینه، پروستات، ریه و پانکراس نابود می کند. 

آمارمرگباقرصبرنجدرکشور

یســنا به منش، رئیس گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رسانی 
 فرآورده های ســلامت ســازمان غذا و دارو، گفت: قرص برنج کالای 
 ممنوعه به شمار می رود و واردات آن از شبکه قاچاق صورت  می گیرد. 
به منش، با اشــاره به اینکه بســیاری از موارد مرگ ناشــی از قرص 
برنج  در اثر تنفس گاز ســمی آزاد شــده از کیسه های حاوی غلات 
یا حبوبات  بوده اســت، افزود: این موارد دانسته یا ندانسته برای دفع 
آفات، در داخل  کیســه قــرص برنج قرار داشــته و در داخل منزل 

نگهداری شده است. 
وی با بیان اینکه تعداد مرگ ناشی از قرص برنج روند صعودی داشته 
 است، اظهار کرد: بر اســاس آمار پزشکی قانونی کشور، در سال ۹۶ 
 تعداد ۶۴۰ مورد ، در سال ۹۷ تعداد ۸۲۵ مورد و در پنج ماه نخست 
 سال ۹۸، تعداد ۳۴۶ مورد مرگ ناشی از قرص برنج ثبت شده است. 

به گفته به منش، مرگ براثر مســمومیت با قرص برنج در مردان دو 
 برابر زنان بوده و نیمی از مرگ و میرها ناشی از سموم دفع آفات، به 

 دلیل تماس با قرص برنج بوده است. 
رئیــس گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رســانی فرآورده های 
 سلامت سازمان غذا و دارو افزود: مسمومیت های ناشی از قرص برنج 
 که به بیمارســتان های کشور مراجعه شده است، در سال ۹۶ ، یک 
 درصد، در ســال ۱۳۹۷ ، ۱.۴۴ درصد و در نیمه نخست سال ۱۳۹۸ 

،   ۱.۲ درصد را شامل می شود. 
وی با تاکید بر اینکه توزیع و خرید و فروش این سم در سطح کشور 
 ممنوع اســت و فسفید آلومینیوم به شــکل قرص از فهرست رسمی 
ســموم  مجاز کشور از سال ۱۳۸۴ حذف و هر گونه واردات، توزیع و 
فروش  آن ممنوع اعلام شده است، عنوان کرد: از سال ۱۳۹۰  قرص 
برنج از  سوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، کالای ممنوعه به شمار 
می رود  و خرید و فروش و اســتفاده آن مشــمول مجازات است، اما 
متاســفانه  قاچاق قرص برنج همچنان ادامه دارد و بی اطلاعی و بی 
توجهی  خانواده ها نسبت به خطرات ناشی از مصرف خانگی این سم، 
موجب  شده که متاسفانه کشــور ما یکی از معدود کشورهایی باشد 

که در سطح  دنیا مرگ ناشی از این سم در آن گزارش شده است. 
به  منش خاطرنشــان کرد: بیشتر مسمومیت ها با قرص برنج در رده 

 سنی ۲۰ تا ۴۰ سال رخ داده است. 

دکتر محمدرضــا عزیزی مدیر آموزش ســازمان نظام 
پزشــکی گفت: حدود   ۵/۷ درصد افراد جامعه مبتلا به 
کمردرد هســتند. همچنین ۸۰ تــا ۸۵  درصد ایرانی ها 
حداقــل یکبار در طول زندگی خــود کمردرد را تجربه 
 می کنند که مهم ترین علت آن الگوی نامناســب زندگی 

مردم و بی تحرکی  است. 
عزیزی با اشاره به اینکه طی دهه های گذشته اختلالات 
اسکلتی_  عضلانی به طور روز افزون در سراسر جهان در 
حال گسترش است،  گفت: امروزه کمردرد به عنوان یک 
پدیده چند علتی و یک مشــکل  بزرگ در اکثر جوامع 
مورد توجه اســت. شــیوع چشــمگیر کمردرد در  کنار 

هزینه های درمانی آن از دلایل توجه به کمردرد است. 
وی ضمــن بیان اینکه بیــش از ۸۵ درصد از مردم دنیا 
کمردرد را تجربه  می کنند، ادامه داد: در کشــور آمریکا 
دومین علت مراجعه به پزشــک  کمردرد بوده و سالانه 
بیش از ۵۰ بیلیون دلار برای درمان این بیماری  هزینه 
می شــود. در انگلستان نیز کمردرد از عوامل اصلی عدم 
حضور  در محل کار محسوب می شود. در سوئد نیز عامل 
اصلــی از کار افتادگی  و مرخصی های متعدد به شــمار 
می آید و کمردرد دلیل عمده ناتوانی ها در  سراسر جهان 

محسوب می شود. 
عزیزی دومین علت مراجعه به پزشک پس از سردرد را 
کمردرد  معرفی کرد و افزود: طبق آمار سازمان بهداشت 
جهانی کمــردرد از  مهم ترین دلایل غیبت از کار بعد از 
ســرماخوردگی، دومین دلیل عمده  مراجعه به پزشک، 
ســومین دلیل جراحی ها و چهارمین علت بســتری به 

 شمار می آید. 
وی در ادامــه گفت: طــی غربالگری های انجام شــده 
در ایــران کمردرد  دومین بار بیماری را در کشــور دارا 
بوده و حــدود ۵/۷ درصد افراد  جامعه مبتلا به کمردرد 
هســتند. همچنین ۸۰ تا ۸۵ درصــد ایرانی ها  حداقل 
یکبار در طول زندگی خــود کمردرد را تجربه می کنند 
که مهم ترین  علت آن الگوی نامناســب زندگی مردم و 

بی تحرکی است. 

این متخصص مغز و اعصاب و ســتون فقرات با اشــاره 
به مطالعات  صورت گرفته در کشــور، تصریح کرد: این 
مطالعات نشــان می دهد که  دو ســوم مــردم در طول 
زندگی خــود به کمردرد مبتلا می شــوند و با توجه  به 
اینکه جامعه ایرانی رو به صنعتی شــدن اســت، شیوع 

کمردرد رو به  افزایش اســت. به عنوان مثال بر اســاس 
برخی از مطالعات شــیوع  کمردرد در کادرهای پزشکی 
هم رو به افزایش اســت. ۷۰ درصد  پرســتاران ایران با 
مشکل کمردرد مواجه هستند و برخی دندانپزشکان  نیز 
به ســبب نوع کار کردن از مشــکلات کمر و گردن رنج 

می برند. 
وی درخصوص پراکندگی شــیوع کمــردرد در ایران، 
اظهار کرد:  بیشترین شیوع کمردرد در استان مازندران 
و کمترین میزان شــیوع در  جنوب ایران اســت.  نکته 
قابل توجه آن است که سن بروز کمردرد در  ایران رو به 
کاهش است و امروزه با زندگی مدرن جوانان و نوجوانان 
 نیز درگیر این بیماری شده اند. در این بین شیوع بیماری 
کمردرد در  زنان در سنین باروری بیشتر از سایر گروه ها 
اســت که از عمده دلایل  این موضوع تغییرات هورمونی 
و مکانیکی در طی بارداری، تغییرات  بزرگ شدن رحم، 
فشــار آوردن بر مهره های کمری، چنــد قلوزایی، تعدد 

 زایمان، افزایش وزن و زایمان های سخت است. 
عزیزی عوامل مختلفی را در ایجاد درد کمر موثر دانست 
و تصریح  کرد: سندرم بی تحرکی یکی از مهم ترین عوامل 
ابتلا به کمردرد به شــمار  می آید و گفته می شود بیش 

از ۸۵ درصد علل دردهای عضلانی مربوط  به بی تحرکی 
اســت. تغییر ســبک زندگی با نادیده گرفتن اقدامات 
 پیشــگیرانه مثل روش صحیح نشستن و کم تحرکی به 
مشکلی جهانی تبدیل  شده است که ۹۰ درصد موارد را 

می توان با اقدامات پیشگیرانه  برطرف کرد. 

وی ضمن اشــاره به نقش دخانیات در ابتلا به کمردرد، 
مهم ترین دلایل  کمردرد را برشمرد و افزود: بی تحرکی، 
چاقی، نوع شــغل، مشکلات  روانی، عفونت ها، تومورها و 
مشــکلات عروقی و دردهای مکانیکی  شامل  کشیدگی 
عضلانی،   پیچ خوردگی، آســیب مفاصل بین مهره ای، 
 فتق دیسک، لغزش مهره، انحراف ستون فقرات، آرتروز، 
تنگی مجــرای  نخاعــی، شکســتگی ها و در رفتگی ها 
شایعترین دلایل کمردرد هستند.   کسانی که سیگاری 
هستند و حتی افرادی که در معرض دود ناشی از  سیگار 
هستند بیشتر از افراد سالم به کمر درد مبتلا می شوند.   

مدیر آموزش سازمان نظام پزشــکی وضعیت ایستادن 
بدون تحرک  بخصوص وقتی کج و نامتقارن باشد را برای 
ستون فقرات بســیار مضر  دانست و افزود: افرادی که با 
کامپیوتر کار می کنند بطور مداوم در یک  وضعیت ایستا 

قرار دارند؛ در این حالت ســر فرد خم شده، دست ها بر 
 روی کلید قرار گرفته و تنها انگشتان حرکت می کنند و 
این حالت سبب  فشار بر نواحی شانه ای و گردن شده و 

سبب تولید درد می شود. 
وی کاهش تحرک و کاهش دامنه طبیعی حرکات ستون 
فقرات را منجر  به ســفتی و لاغــری عضلات نگهدارنده 
ســتون فقرات معرفی کرد و  افزود: کار سنگین و مداوم 
در یک وضعیت ثابت برای ســتون فقرات  بســیار مضر 
است و بهتر اســت زمانی هر چند کوتاه با تغییر حالت 
به  بدن اســتراحت داد؛ البته تغییــر وضعیت ناگهانی و 
حرکت نادرســت جهت  انجام کار مثل خم شدن برای 
برداشــتن  اجسام به شیوه غلط ســبب فشار  به ستون 

فقرات کمری و بروز کمردرد می شود. 

عزیــزی نشســتن بیــش از ۱۵ دقیقه و اســتفاده از 
صندلی هایی که اصول  ارگونومی در آنها رعایت نشــده 
اســت را از علل مهم بروز کمردرد  دانست و اضافه کرد: 
وقتی فردی طولانی مدت می ایستد یا می نشیند پس  از 
۱۵ دقیقه بافت هایش دچار افت می شــوند و دیسک ها 
آب خود را از  دســت می دهند که در نتیجه مهره ها به 
هم نزدیک شــده و نقش ثباتی  ربات ها کاهش می یابد 
که ســبب اختــلال در حرکت عضلات می شــود.  بنابر 
آمار ۳۶ درصد از شاغلین کشــور دارای وضعیت بدنی 
نامناسب  هســتند و در آینده نزدیک شاغلین بیشتری 
در معرض ناراحتی های  اسکلتی و عضلانی ناشی از کار 

قرار می گیرند. 
وی  ضمن آنکه پیشگیری از دردهای کمر را یک عامل 
مهم جهت  ارتقای مشــارکت بیشــتر افراد در جامعه و 
کاهش هزینه های درمانی  دانســت، به ارائه راهکارهایی 
برای کاهش آســیب های ناشــی از کمردرد  پرداخت و 
گفت: پرهیز از یک وضعیت ثابت بویژه نشستن طولانی 
 مدت روی صندلی، اجتناب از حرکات سریع و چرخشی 
در ســتون  فقرات، جلوگیری از خم کردن تنه، پرهیز از 
بلند کردن اجسام سنگین  به خصوص در حالت ایستاده، 
استانداردسازی محیط کار و خانه، کاهش  وزن، تقویت 
ماهیچه های ســتون فقرات، پرهیز از رانندگی طولانی 
 مدت، پرهیز از تشک های نرم و حجیم و همچنین لزوم 

استفاده از  بالش های مناسب زیر سر می باشد. 

xاستاد دانشگاه علوم پزشکی ایران با اشاره به 
عوامل بروز سکته قلبی  به راه های تشخیص و 

درمان این عارضه پرداخت. 
سکته قلبی یا ام آی با نام علمی »آنفارکتوس 
میوکارد« عبارت اســت؛ از  انهــدام و مرگ 
ســلولی دائم و غیر قابل برگشت در بخشی 
از عضله قلب   )میوکارد( اســت که به دلیل از 
بین رفتن جریان خون و وقوع یک  ایسکمی 
)کاهش جریان خون( شــدید در قسمتی از 
قلب روی می دهــد.  این توقف گردش خون 
ممکن است ناگهانی و بدون هیچ علائم قبلی 
 نمایان گــردد یا پس از چنــد حمله و درد 
قفسه ســینه نمود یابد. گفتنی است؛  عمده 
ترین دلیل سکته بسته شدن رگ های تغذیه 
کننده قلب است. ســکته  قلبی نوعی عارضه 
فراگیر است که هر ســاله باعث در گذشتن 
هزاران  نفر می گردد و علائمی مانند احساس 
سرگیجه یا سبکی سر، تورم در  ساق پا و مچ 
پا، گلو درد یا فک درد، خســتگی زود و بی 
رمق شــدن،  خروپف، تعریق و سرفه ای که 

متوقف نمی شود را شامل می شود. 
کاهش سن بروز عارضه های قلبی  

دکتر منوچهر قارونی، اســتاد دانشگاه علوم 
پزشــکی ایران در خصوص  ســن بروز سکته 
قلبی در گفت و با خبرنگار مهر گفت: ســن 
ســکته قلبی  در گذشته، بالای ۶۰ سال بوده 

است اما در حال حاضر به دلیل تغییر  سبک 
زندگی سن بروز سکته های قلبی به ۳۰ سال 

نیز رسیده است. 
وی همچنین با اشــاره به عوامل بروز سکته 

قلبی اظهار کــرد: عوامل  بســیاری در بروز 
ســکته های قلبی از جمله فشار خون، چربی 
خون، قند  خون و اســید اوریــک بالا وجود 
دارند که از آنها به عنوان ریز  فاکتورهایی که 
بــه مرور باعث تنگ شــدن رگ های قلب و 
سکته می  شوند یاد می شــود اما مهمترین 

عامل در بروز سکته های قلبی وراثت  است. 
اســتفاده از تلفن همراه دلیل ســکته قلبی 

نیست
قارونی در ادامه در خصوص استفاده از تلفن 
همراه و اهمیت گروه های  خونی در بروز این 
عارضه عنوان کرد: اســتفاده از تلفن همراه با 
بروز  سکته قلبی ارتباطی ندارند؛ اما استرس 
و هیجان نیز عواملی هســتند که  باعث بروز 
سکته قلبی می شــوند؛ همچنین افرادی که 
گروه خونی  A  را  دارا هســتند بیشتر از بقیه 
در معرض خطر بروز سکته های قلبی هستند. 

استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران با اشاره به 
اینکه آمار مرگ و میر  توسط سکته های قلبی 
بیشتر از مغزی اســت بیان کرد: افرادی که 
 می خواهند از بروز این عارضه جلوگیری کنند 
در ابتدا باید بدانند از چه  خانواده ای هستند و 

اگر زمینه ارثی بروز ســکته های قلبی در این 
خانواده  بیشتر بود از همان کودکی نسبت به 
تغذیه و اصلاح شیوه زندگی  کودکان حساس 

باشند. 
راه های تشخیص و درمان سکته قلبی

وی در خصوص راه های تشــخیص و درمان 
این عارضه گفت: برای  تشخیص سکته قلبی 
ابتدا باید یک شــرح حال کلــی از وضعیت 
بیمــار  یافت شــود در ادامه انجــام مراحلی 
مانند نوار قلب، اکو، تســت ورزش،  اسکن و 
آنژیوگرافی که امکان کارگزاری اســتند و یا 
انجام بالن برای  بازگشایی رگ های قلب و در 

نهایت انجام عمل باز است. 
قارونــی در آخر بــا بیان اینکه ســکته های 
قلبی درمــان کلی ندارند و برای  کاهش بروز 
ایــن عارضه افراد باید شــیوه زندگی خود را 
اصــلاح کنند  گفــت: نوع تغذیــه از ابتدای 
دوران کودکــی در بروز این عارضه از  اهمیت 
بالایی برخوردار اســت؛ همچنین از مصرف 
فســت فودها و  غذاهای چرب و اســتفاده از 
ســیگار بپرهیزند؛ لازم به ذکر است استفاده 
 از غذاهای ســنتی و انجام فعالیت های بدنی 
ماننــد وزرش به جای اســتفاده  مدام از ابزار 
آلات الکترونیک مانند رایانه ها و گوشی های 
تلفن همراه  در کاهش بروز این عارضه بسیار 

مناسب است. 

بی تحرکی؛ مهم ترین عامل کمردرد

سید محمد مهدی میرناصری دبیر اجرایی نوزدهمین کنگره 
بین المللی  بیمــاری های گوارش و کبد، گفت: آشــنایی با 
بیماری های شایع گوارش  برای متخصصان داخلی در روز قبل 

از کنگره برگزار می شود. 
میرناصری افزود: کنگره امسال در روزهای ۱۴ تا ۱۷ آبان ۹۸ 

در  مرکز همایش های رازی تهران برگزار می شود. 
وی با اشاره به برگزاری کارگاه آندوسکوپی برای متخصصان 
داخلی  در زمان برپایی کنگره، گفت: در این کارگاه ۳۲۵ نفر 
از متخصصان  داخلی که آندوسکوپی انجام می دهند، شرکت 

می کنند. 

دبیــر اجرایی کنگره بیماری های گــوارش و کبد، از حضور 
مهمانانی از  کشورهای آمریکا، آفریقای جنوبی، لیتوانی، ترکیه، 
ســوریه، لبنان و هند  در کنگره امســال خبر داد و افزود: در 
کنگره امسال، ســمپوزیوم درمان  های جدید و داروهای این 

بیماری ها نیز برگزار می شود. 
در ادامه این نشست خبری، همایون واحدی متخصص گوارش 
و کبد، به  بیماری های التهابی روده در کشــور اشــاره کرد و 
گفت: تا ۳۰ سال پیش  میزان شیوع بیماری های التهابی روده 
در ایران کم بود، اما آخرین  بررســی ها نشان می دهد که در 
حال حاضر به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر  جمعیت کشور، بین ۴۰ 
تا ۴۵ نفر از بیماری های التهابی روده رنج می  برند که بیشتر 

جوانان را درگیر می کند. 
وی با اشــاره به درمان های جدید دارویی در کشــور، افزود: 
داروهای  بیولوژیک که در حال حاضر در کشور تولید می شود، 
عوارض  داروهای معمولی را نــدارد و کنترل بیماری را بهتر 

ساخته است. 
ابن متخصص گــوارش و کبد ادامه داد: بیماری های التهابی 
روده  همواره با بیمار همراه بوده و فقط می بایست به درستی 

کنترل شود تا  عارضه ای به دنبال نداشته باشد. 

احمد خارزی نماینده صنعت مکمل سازی در کمیسیون 
قانونی اداره  مکمل های سازمان غذا و دارو، گفت: کیفیت 
مکمل های غذایی تولید  داخل، به مراتب قابل اعتمادتر 

از مشابه خارجی است. 
خــارزی در خصوص کیفیت مکمل هــای غذایی تولید 
داخــل، افزود: بــا  توجه به نظارت هــای متعددی که از 
جوانب مختلف ســازمان غــذا و دارو  بر شــرکت های 
داروسازی داخلی وجود دارد، به قاطعیت می توان  اعلام 
کرد که کیفیت مکمل های داخلی، قابل اعتمادتر و قابل 
اطمینان  تــر از محصولات خارجی اســت و مردم نباید 
بیهوده بودجه خود را  صرف خرید مکمل هایی کنند که 
از خارج از کشور تهیه شــده یا اینکه  به صورت عمده و 

بالک وارد کشور شده اند. 
وی ادامه داد: به طور کلی، با این توانمندی که در صنایع 
داخلی وجود  دارد، کشور نه به واردات مکمل های غذایی 
نیاز دارد و نه به واردات  این محصولات به صورت بالک و 
اگر مردم به مکمل های تولید داخل  اطمینان کنند، قطعا 

بیشتر سلامت خواهند بود. 
خارزی با تاکید بر ضرورت اســتمرار محدودیت واردات 
مکمل های  غذایی، اظهار داشــت: در سال های گذشته، 

واردات انواع مکمل هــای  غذایی تحت نام های مختلف 
اروپایی، امریکایی، استرالیایی، کانادایی  و...، کمر صنعت را 
خم کرده بود که خوشبختانه با تمهیدات قانونی  سازمان 
غذاودارو، جلوی این قضیه تاحدود زیادی گرفته شــده 

است. 
وی افزود: توانمندی شــرکت های داروسازی داخلی، به 
اندازه ای است  که بتوانند تا 99 درصد نیاز مردم را تامین 
کنند و حتی ظرفیت مناســب  برای صادرات مکمل های 
غذایــی نیز وجود دارد و واردات مکمل های  غذایی، ظلم 

به صنعت کشور است. 
عضو هیئت مدیره سندیکای تولیدکنندگان مکمل های 
غذایی، در رابطه  با واردات قرص ها و کپسول های مکمل 
غذایــی به صورت  عمده)بالک( و بســته بندی در داخل 
کشــور، تصریح کرد: هرچند که ایــن  کار، برای ترغیب 
واردکنندگان ترتیب داده شده که مرحله به مرحله  تبدیل 
به تولید کننده شــوند، ولی واقعیت غیرقابل کتمان آن 
است که  اطمینان به کیفیت و سلامت این محصولات در 
قیاس با مکمل هایی که  به صورت کامل در داخل کشور 

تولید می شود، کمتر است. 
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